
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

دانش و توانمندی جوانان نخبه ایرانی ســرانجام نخستین 
قطار متروی ملی را روی ریل انداخت. درست تیر ماه سال ۹۸ 
بود که معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و شهرداری 
تهران تفاهمنامه ای را امضا کردند تا نخستین قطار ملی کشور 
در چنین روزی رونمایی شود. با وجود همه تنگناهای مالی و 
تحریمی اما حدوداً ۱۸ ماه بعد این اتفاق افتاد. افتخار دستیابی 
به دانش و تکنولوژی قطار مترو در داخل و امید به تولید انبوه 
در آینده تیتر اول رسانه های کشور شد. قطاری که حدوداً ۸۸ 
درصد دانش تولید آن بومی سازی شده و از این طریق هشت 
میلیون یورو صرفه جویی می شود. ناوگان مترو تهران هم اکنون 
هفت خط و حدود ۱۴۰ ایستگاه دارد و پیش بینی می شود که 
بــا تولید انبوه قطار ملی از واردات واگن ها نیز بی نیاز شــویم. 
هم اکنون بنا به گفته شهردار تهران برای ۱۰ کانشهر کشور 
در کمتر از ۱۰ ســال آینده به پنج هزار واگن مترو نیاز داریم. 
برهمین اساس دیروز طی مراسمی از طرح تولید یک رام قطار 
۷ واگنه مترو به صورت ویدیو کنفرانسی با حضور حسن روحانی 
رئیس جمهوری و معاون علمی و فناوری و همچنین شهردار و 
استاندار تهران رونمایی شد.  به گزارش سایت ریاست جمهوری 
روز پنجشنبه حسن روحانی در افتتاح ویدیوکنفرانسی پنج طرح 
ملی دانش بنیان ونوآوری گفت: برای ما بسیار خوشحال کننده 
است که در شصت و یکمین پنجشنبه افتتاح کشور شاهد افتتاح 
پروژه های بسیار مهم فناورانه و علمی بودیم که در بسیاری از 
موارد ما را خودکفا و از واردات بســیاری از محصوات بی نیاز 
می کند. رئیس جمهوری افزود: بخشی از افتتاحیه این طرح به 
تولید یک رام با هفت واگن مترو اختصاص داشت که جزو نیاز 
فوری ما در کانشهرها است. به لطف خدا امروز این قدرت را 
یافته ایم تا بتوانیم واگن های مورد نیاز را تولید کنیم و بتدریج 
روی پای خود بایستیم و خودکفا شویم.  رئیس جمهوری افتتاح 
طرح های دانش بنیان و فناورانه در کشور را بسیار افتخار آمیز 
خواند و گفت: در بخش تولید واکسن امروز تحول بزرگی را در 
کشور شاهد هستیم و اینکه قدم به قدم در زمینه های علمی و 
فناوری و بخصوص بهداشت و درمان خودکفا می شویم، جای 

غرور برای ایرانیان است.
 او با اشــاره به تحریم های ظالمانــه و غیرقانونی و جنگ 
اقتصادی ســه ســاله امریکا علیه ملت ایــران، گفت: معمواً 
جــادان تاریخ در اقدامات غیرقانونی و تحریم های خود غذا و 
داروی ملت ها را اســتثنا می کردند اما ترامپ روی دست همه 
جادهای تاریخ زد و در جنگ اقتصادی علیه ملت ایران هیچ 
استثنایی نداشت. روحانی با بیان اینکه دولت یاغی و ضد قانون 
ترامپ هیچ توجهی نکرد و حتی در دوران شیوع کرونا هم هیچ 
تسهیلی حتی در زمینه خرید دارو و واکسن قائل نشد، افزود: 
امروز دولت جدید امریکا به زبان مدعی است که ترامپ خطا و 
اشتباه کرده و به صراحت می گوید فشار حداکثری علیه ملت 
ایران شکســت خورده است و همه دنیا به این موضوع اعتراف 
می کننــد. روحانی تصریح کرد: اگر چه مردم ایران در اثر این 
جنگ تمام عیار و تحریم همه جانبه در فشار و رنج فراوانی قرار 
گرفتند، اما امروز ملــت ایران در یک جنگ با ابرقدرتی مثل 
امریکا مقاومت و ایستادگی کرده و به اعتراف دوست و دشمن به 
پیروزی قطعی و ۱۰۰ درصدی رسیده است. رئیس جمهوری با 
افتخارآمیز توصیف کردن دستاوردهایی که در این روز به ملت 
ایران عرضه شــد، گفت: هم اکنون شاید در بعضی زمینه ها از 
جمله تولید واکسن در غرب آسیا جزو اولین ها باشیم. با وجود 
آنکه هر ســال میلیون ها دوز واکسن آنفلوانزا وارد می کردیم، 
این مایه مباهات است که امسال می توانیم از واکسن آنفلوانزای 
داخلی در کنار واکسن کرونای داخلی استفاده کنیم.  روحانی با 
انتقاد از عملیات فریب و تحریف با محوریت اقدام نکردن دولت 
برای خرید واکسن و انجام واکسیناسیون گفت: این عملیات از 
سوی رسانه های ضد ایران و ضد ملت ایران هدایت می شود که 
ضدیت و دشمنی آنها نه صرفاً با نظام جمهوری اسامی بلکه با 
ایران و ملت ایران است، اما بدانند که فرجام این اقدامات آنها 

رسوایی و شکست است. 
رئیس جمهوری با بیان اینکه جزو اولین کشورهایی بودیم 
که برای خرید واکســن اقدام کردیم و همه دستورات ازم در 
این زمینه از همان اولین روزهای تولید واکسن به مسئوان امر 
داده شده بود، گفت: اما تحریم ها و مانع تراشی های امریکایی ها 
باعث شــده نتوانیم واکسن هایی را که بعضاً حتی پول آنها را 
هم پرداخت کرده ایم یا برای خرید آنها به توافق رسیده ایم به 
داخل کشور منتقل کنیم. روحانی همچنین با اشاره به دیگر 
افتتاح ها در عرصه صنعت گفت: دستاوردهای علمی و فناورانه 
از جمله موتور سیکلت سه سیلندر با مصرف بهینه و استاندارد 
یورو 6 و همچنین واگن های قطار مترویی تولید شده، از جمله 
نیازهای ضروری امروز کشور هستند که با تاش متخصصان 
داخلی تولید شــده و امروز به شکل رسمی وارد مدار تولید و 
بهره برداری شــدند که کسب این دستاوردها را به ملت ایران 

تبریک می گویم.
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در دو سال اخیرمشکاتی پیش آمد که مدیریت 
بازار ارز را با دشواری همراه کرد

رئیس کل بانک مرکزی :

 به گفته عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی، اقتصاد ایران پیچ اصلی سختی های 
اقتصادی را رد کرده است.عبدالناصر همتی که در شبکه اجتماعی کاب هاوس اقتصاد 
آناین به پرسش های کارشناسان و فعاان اقتصادی پاسخ می داد گفت: تصمیم اینکه 
من سفیر چین شوم گرفته شده بود و ۱۰ روز سفیر چین بودم ولی برای اجاس سفرا 
به تهران برگشتم و همان روز دوم رئیس جمهوری بنده را خواستند و برای شرایط ارزی 

مشورت خواستند و ایشان پیشنهاد پذیرش مسئولیت بانک مرکزی را به من دادند.
می دانستم که چه سختی هایی دارم ولی خوشحال هستم که سختی ۳۲ ماه را تحمل 
کردم و برای مردم تا حدی که توان دارم خدمت کردم و می دانم مردم سختی می کشند 
و تحریم بســیار سخت است و به خاطر اینکه دشمن نتواند اطاعات بگیرد نمی توانم 
خیلی توضیح بدهم. همتی با بیان اینکه در این دوره با پشتیبانی رهبر معظم انقاب و 
کل مجموعه دولت توانستیم این پیچ اصلی فشار حداکثری را رد کنیم، افزود: در پایان 
سال ۹۸ و در سال ۹۹ مشکاتی پیش آمد که مدیریت بازار ارز را با دشواری همراه کرد.  

یکی بحث گران شدن نرخ بنزین و دیگری رفتن اسم ایران به لیست سیاه FATF بود.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه در سال ۹۸ مشکل از افزایش نرخ بنزین شروع 
شد و افزایش قیمت بنزین به نرخ ارز شوک وارد کرد، گفت: اواخر همان سال نیز مباحث 
مرتبط با اف ای تی اف و ورود به لیست سیاه به عنوان شوک های سیاسی و روانی بر بازار ارز 
تأثیر گذار بود و لذا بعضاً فشارها و عوامل سیاسی و بیرونی کار را از دست ما خارج کرد.

وی با بیان اینکه در سال ۹۹ اتفاقات زیادی رخ داد که اثر منفی شدیدی بر نرخ ارز 
گذاشت، ادامه داد: از جمله این اتفاقات، درخواست مکانیزم ماشه توسط امریکایی ها بود 
که با اینکه رأی نیاورد، ولی اثر منفی بر بازار ما گذاشت. همچنین ۱۸ بانک ما تحریم 
ثانویه شدند که همین امر باعث تشدید شرایط مخرب شد و افزایش انتظارات تورمی 

را به دنبال داشت.
همتی ضمن تأکید براینکه کارگزاری بانک مرکزی توانست ۱۲۵ هزار میلیارد تومان 
اوراق به فروش برســاند، افزود: اگر این اقدام انجام نمی شــد به تنهایی می توانست ۳۲ 

واحد درصد به نقدینگی اضافه کند که از آن جلوگیری شد.
رئیس کل بانک مرکزی درباره بازار ارز و سیاســت های ارزی این بانک نیز این طور 
توضیح داد که دخالت بانک مرکزی در بازار ارز و تعیین نرخ را به طور قطعی رد می کنم 
و بانک مرکزی برای ثبات دخالت می کند و من اعتقادی به سرکوب نرخ ارز ندارم و نرخ 

ارز در بازار ثانویه تعیین می شود.
همتی با بیان اینکه در سال گذشته ۳۷ میلیارد دار واردات داشتیم که دو سوم آن 
توسط صادرات غیرنفتی تأمین شد، افزود: خالص دارایی ارزی بانک مرکزی بر اساس 

سیاست های مدون است و ارزپاشی در این خصوص وجود ندارد.
همتی پیرامون پیوستن به FATF گفت: اگر از من پرسیده بودند حتماً FATF را تأیید 

می کردم ولی من صاحب نظر نیستم و جای دیگر باید تصمیم بگیرند.
همتی گفت: تیمی اان در وین هســتند که این مسائل را پیگیری می کنند و این 

مسائل را پیگیری می کنیم که فقط گفته نشود تحریم بانکی برداشته شد؛ بلکه نحوه 
استفاده منابع و سایر ابزارها را هم برای رفع تحریم ها باید به کار بگیریم.

وی در خصوص مبارزه با پولشــویی گفت: در سال ۹۷ چک های تضمینی را جمع 
کردم که میلیاردها تومان را در دوبی خرج می کردند و اان در زمینه پولشویی کارهای 
خوبی انجام شده است و به تدریج سیستم ما بهتر می شود؛ نمونه آن هم شرط  بندی و 
قمار است که سامانه ها به سرعت عمل می کنند و در آینده نزدیک خبرهای خوبی را از 
کنترل های پولشویی ارائه خواهم داد. همتی در ادامه در خصوص بدهکاران بزرگ بانکی 
گفت: ۱۱ بدهکار بزرگ بانکی ۹۰ هزار میلیارد تومان بدهی دارند که البته متعلق به 
اکنون نیســت؛ پس ساختار عظیمی در سیستم بانکی ما شکل گرفته که رئیس کل 
بانک مرکزی نمی تواند به تنهایی آن را مدیریت کند؛ اما اکنون با اختیاراتی که از سران 
سه قوه به بانک مرکزی داده شده است، مؤسسات ناتراز در کنترل قرار گرفته اند؛ این 
در حالی است که اکنون دیگر اضافه برداشت در کشور نداریم و ۸۰ هزار میلیارد تومان 
در نیمه دوم سال ۹۷ اضافه برداشت داشتیم اما اکنون برخی از مؤسسات دیگر به نقطه 
سخت ناترازی رسیده اند؛ پس زمان نیاز داریم. همتی گفت: تا زمانی که بانک ها را بتوان 
به صراط مستقیم آورد، ۵ سال زمان نیاز داریم؛ اما در مسیر هستیم و بخش مهمی از 
وقت رئیس کل بانک مرکزی روی این موضوع متمرکز شده است که نمونه آن هم ادغام 
بانک های نیروهای مسلح است. پس ما در حال کار روی این موضوع هستیم؛ اما خیلی 
از مشکات ساختاری اقتصاد ایران ناشی از بانک ها است ولی خیلی از تولید و پیشرفت 
کشور نیز مرهون نظام بانکی است. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: تقریباً 6.۵ میلیارد 
دار ارز صادراتی به چرخه اقتصاد کشــور بازنگشته است. دوسوم تأمین واردات ما در 
کل کشور را صادرات غیرنفتی تأمین می کند و ما هیچ وقت صادرات را سرکوب نکردیم.

وی افزود: بسته ارزی ما بستگی به شرایط خاص تغییر کرد و خیلی هم به آن ایراد 
گرفتند ولی شرایط و نیازهای کشور تغییر یافت و بر این اساس منجر به تغییر شد؛ البته 
این بسته آخر که اصاح شد، خیلی از مسائل مرتبط با صادرکنندگان را حل خواهد کرد؛ 
این در حالی است که صادرکنندگان و واردکنندگان بدون ارتباط با بانک مرکزی کار 
خود را انجام می دادند و به طور میانگین ۴۵ میلیارد دار ارز هم به کشور برمی گشت؛ 
اما اکنون که دوسوم تأمین ارز از طریق صادرات است؛ باید اصاحات را انجام داد و با 

جهت گیری های خاص منجر به تنوع صادراتی و رونق تولید شود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه به ارز ۴۲۰۰ تومانی اشــاره و تصریح کرد: منکر 
مشکات ارز ۴۲۰۰تومانی نیستم، بنده از اول هم با آن مخالف بودم؛ ولی برای کااهای 
اساسی تابع سیاست دولت هستیم، البته مشخص بود که در توزیع به دلیل عدم وجود 
شبکه های قوی مشکات رانتی به وجود می آید؛ ولی از زمانی که بین ارز دولتی و بازار 
آزاد فاصله زیاد شــد، صرفه اقتصادی آن برای برخی بیشــتر شده است. قانون بودجه 
امسال در مورد ارز ۴۲۰۰ تومانی گفته شده است که مابه التفاوت نرخ ارز بعد از حذف 

ارز دولتی به مردم داده شود.

رونمایی از نخستین
 قطار ملی مترو

باید برای مقابله با شیوع گسترده و با سرعت کرونای انگلیسی که بیشتر 
شــهرهای کشور را قرمز کرده ســه محور اساسی در نظر گرفت، نخست 
تصمیمات مســئوان، سپس حضور مردم و رعایت پروتکل های بهداشتی 
و در نهایت بررســی پیچیدگی های این ویــروس هزار چهره. در ارتباط با 
تصمیم گیری مسئوان، مردم به گونه ای دچار سردرگمی شده اند، به عنوان 
مثال برخی ســؤال می کنند که وقتی مسافرت با ماشین شخصی ممنوع 
می شود، چرا با اتوبوس، قطار و هواپیما همچنان سفرها برقرار هستند؟ آیا 
بهتر نیست با ماشین شخصی به مسافرت برویم و این کار ایمن تر نیست؟ 
چراکه وسایل نقلیه عمومی می توانند خطرسازتر باشند. سؤال دیگر مردم 
این اســت که چرا در ســاعات پایانی شب باید جریمه شوند، در حالی که 
می بینیم به دلیل همین اعمال محدودیت های شبانه، در ساعات عصر هنگام 
و غروب پیک شلوغی ایجاد می شود. البته سیاست ها هم به گونه ای است که 
اقتصاد کشور هم باید بچرخد. در شرایط کرونا، اقتصاد کشور کم رمق یا فلج 
شده، چرخه شبکه حمل و نقل، توزیع آذوقه و کشاورزی باید بچرخد و در 
عین حال دولتمردان نمی توانند به این دایل گفته شده، بیش از این اعمال 
محدودیت کنند.از سویی دیگر، در سال گذشته مردم اندوخته ای داشتند و 
توانستند در قرنطینه باقی بمانند، اما امسال شاید اقتصاد ضعیف خانواده ها 
اجازه ندهد که مردم در خانه مانده و قرنطینه شــوند، به همین خاطر ما 
با یک نگرانی مواجه هســتیم و می بینیم اعمال محدودیت ها نمی تواند در 
جامعه به صورت کامل اجرا شود، این در حالی است که برخی از مردم تصور 
می کنند این بیماری برای استعمار و استثمار ساخته شده و عوام هم چنین 
نظریه هایی را بیشتر می پسندند و قبول می کنند و فکر می کنند که شیوع 
بیماری ســاخته و پرداخته امپریالیسم جهانی است تا جایی که عده ای از 
مردم هم درخصوص رعایت پروتکل ها بی تفاوت شده اند.برخی هم تصور 
می کنند از طریق لمس کردن ســطوح و اشیاء بیماری انتقال نمی یابد و 
پروتکل ها را به صورت کامل رعایت نمی کنند. مسائل اقتصادی، اجتماعی 
و در عین حال اطاعات متناقض، برخی از مردم را بی خیال کرده اســت.

بیماری کرونا پیچیدگی های خاص خود را دارد و مسیرش را عوض کرده و 
البته کرونای انگلیسی متفاوت تر و شدیدتر خود را نشان داده و این مسأله 

در گسترش بیماری نقش زیادی دارد.
اگر بخواهیم در مسیر پیش رو موفق باشیم، در وهله نخست باید وحدت 
نظر بین مسئوان وجود داشته باشد و شیوه های صحبت کردن با مردم باید 
رویه یکسانی داشته باشد، درخصوص مسائل اقتصادی هم، دولتمردان باید 
یک روش اورژانســی را در پیش بگیرند. امروز شاهد هستیم که شوکی به 
همه جامعه وارد شده است، به اعتقاد من باید بیشتر از متخصصان استفاده 
شود و جنبه علمی و نگاه علمی پزشکان و دانشمندان به مردم گفته شود، 
آگاهی رسانی های تخصصی و علمی و اشراف کامل به پیچیدگی این بیماری 
و علل افزایش شیوع آن، سبب می شود تا مردم هم پروتکل ها و شیوه نامه های 
بهداشتی را بیش از پیش اعمال کنند تا در نهایت بتوانیم از این بیماری در 

زمان کوتاه تری عبور کنیم.
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 خبر
 دیدار و گفتگوی ســید رسول مهاجر معاون اقتصادی وزارت 
امور خارجه با داتو قمرالدین جعفر معاون وزیر امور خارجه مالزی

معــاون وزیر امور خارجه مالزی که در تهران به ســر می برد، با معاون 
دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه درخصوص توسعه روابط دوجانبه و 

موضوعات مبتابه منطقه ای دیدار و رایزنی نمود.
بــه گزارش روابط عمومی  وزارت امور خارجه، معاون وزیر امور خارجه 
مالزی که در تهران به ســر می برد، با معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور 
خارجه درخصوص توســعه روابط دوجانبه و موضوعات مبتابه منطقه ای 
دیــدار و رایزنی نمود.داتو قمرالدیــن جعفر معاون وزیر امور خارجه مالزی 
که در یک ســفر منطقه ای، به تهران ســفر کرده است، امروز سه شنبه با 
ســید رســول مهاجر معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه دیدار 
نمود.سید رســول مهاجر در این دیدار با اشاره به سابقه تاریخی روابط دو 
کشور، بر آمادگی جمهوری اسامی ایران برای توسعه همه جانبه روابط با 
مالزی از جمله درخواست از دولت این کشور برای تسهیل روابط اقتصادی 

و تجاری فیمابین تأکید نمود.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امــور خارجه همچنین با پرداختن به 
حضــور موفق ایرانیــان از جمله تجار و افراد تحصیلکــرده و نخبه در این 
کشــور، بر لزوم حل مشــکات آنها از جمله ارائه خدمات بانکی و مالی و 
همچنین حل مشکات کنسولی و نهایی سازی سریعتر اسناد قضائی میان 
دو کشور و انتقال محکومین تأکید کرد.معاون وزیر امور خارجه مالزی نیز 
ضمن ابراز خرسندی از سفر به جمهوری اسامی ایران ، هدف این سفر را 
توســعه روابط میان دو کشور دانست و ابراز امیدواری کرد، با از بین رفتن 
موانع از جمله کووید ۱۹، شاهد توسعه روزافزون روابط میان دو کشور در 
بخشهای مختلف بخصوص اقتصادی و تجاری و رفت و آمد مقامات عالیرتبه 
دو کشور در آینده نزدیک باشیم.داتو قمرالدین جعفر که در این سفر منطقه 
ای از ترکیه و قطر نیز بازدید نموده است، با مقامات وزارتخانه های صنعت 
،معدن ،تجارت و بهداشــت ،درمان و اموزش پزشکی کشورمان نیز دیدار و 
درخصوص توســعه روابط در زمینه های تجاری و بهداشتی و سامت بحث 

و تبادل نظر نمود.

 بازگشت یک هزار و ۴۵۰ میلیارد تومان کاای متروکه به چرخه تولید
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اعام کرد: در راســتای فرمایشــات مقام معظم رهبری برای حمایت و جهش تولید یک هزار و ۴۵۰ میلیارد تومان کاای متروکه به چرخه تولید و اشــتغال بازگشــت. سازمان جمع 
آوری و فروش اموال تملیکی اعام کرد: در راستای وظایف خود و تحقق شعار سال ۹۹ به  منظور جهش تولید توانست فروش اموال منقول و غیر منقول را نسبت به سال قبل ۹۷ درصد افزایش دهد.از این میزان یک هزار و ۴۲۵ 
میلیارد تومان اموال منقول و ۲۱۵ میلیارد تومان اموال غیر منقول از طریق روش های قانونی و عمدتاً مزایده فروخته شــد.همچنین ۱۰ هزار پرونده کاای غیراســتاندارد و غیربهداشــتی و ضد فرهنگی به ارزش ۲۵۱ میلیارد تومان 
در راستای سامت جامعه، فضای فرهنگی و محیط زیست کشور منهدم شد. بعاوه، در سالی که گذشت ۳۱ هزار پرونده قاچاق، ۱۰ هزار پرونده کاای متروکه، ۲۵۰۰ پرونده ضبطی و قضایی تشکیل و به سرانجام رسید. در این 
مدت دو هزار و ۵۴۱ میلیارد تومان کاا نیز به دایل گوناگون به صاحبان آنها مســترد و در جریان تولید و مصرف قرار گرفت.در نهایت اینکه ۱۰۰ درصد کااهای اســتردادی از پرونده های قاچاق بوده و هزینه مالی و توان نیروی 

انسانی باایی به سازمان تحمیل می کند.

جلسه دیدار مدیران کل مدیریت بحران 
استان های کشور با معاون اول رییس جمهور  

برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت، دکتر 
اسحاق جهانگیری در این جلسه از سازمان 
مدیریت بحران کشور به عنوان مغز متفکر 
عملیات برای مدیریت حوادث و بحران های 
مختلف یاد کرد و با قدردانی از زحمات این 
سازمان گفت: ستادهای مدیریت بحران در 
نخستین لحظات وقوع حوادث حضور پیدا می 
کنند و اقدامات ارزشمندی برای تسکین آام 

مردم حادثه دیده انجام می دهند.
معاون اول رییس جمهور با یادآوری اینکه 
ایران کشــوری حادثه خیز است که ساانه 
با بایای طبیعی مختلفی روبرو می شــود، 
تصریح کرد: این حوادث نظیر سیل، زلزله، 
خشکسالی و بهمن، خسارات فراوان انسانی 
و مالی به همــراه دارد و مدیریت این گونه 
حوادث نیازمند سازمانی قوی و متناسب با 

شرایط کشور است.
دکتر جهانگیری با اشاره به اینکه دانش 
و تجربیات سال های طوانی در پیشگیری 
و مقابله با حوادث در قالب سازمان مدیریت 
بحران کشور، متبلور شده است اظهار داشت: 
خوشبختانه با تصویب و اباغ قانون مدیریت 
بحران کشور امکان برنامه ریزی، پیشگیری و 
مدیریت حوادث بیش از پیش مهیا شده است.

معاون اول رییس جمهور افزود: در بسیاری 
از حوادث و بایای طبیعی، مردم مشــاهده 
می کنند که در مدت زمانی اندک و در چند 
لحظــه تمام خانه و زندگی آنها تخریب می 
شود و در این مواقع همه دستگاه ها و حتی 
مردم تاش می کنند بــه نوعی در صحنه 
حضور پیــدا کرده و به افــراد حادثه دیده 
کمک کنند. دکتر جهانگیری با بیان اینکه 
مردم ایران از حس همبستگی قوی نسبت به 
یکدیگر برخوردار هستند، اظهار داشت: این 
حس همبستگی بزرگترین سرمایه معنوی 
در اختیار مســئولین کشور و نظام است که 
قابل وصف نیســت و نمونه آن در حوادثی 
مانند زلزله کرمانشاه و سیل سال ۱۳۹۸ به 
خوبی مشاهده شد به گونه ای که همه مردم 
تاش می کردند خود را در کنار مردم حادثه 

دیده قرار دهند.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد:  حس 
همبستگی و نوع دوستی مردم برای دولت و 
سازمان مدیریت بحران کشور تکلیف ایجاد 
می کند و ازم است با تدوین دستورالعمل 
ها و ســازوکارهای ازم، نحوه مدیریت انوع 
حوادث ها و بایــای طبیعی به طور دقیق 
و شفاف مشخص باشــد و هماهنگی میان 

دستگاه ها به نحو مطلوب انجام شود.
دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه مدیریت 
بحران و حوادث در لحظات اول حادثه بسیار 
مهم و تعیین کننده است، گفت: باید در زمان 

بروز حوادث و بایای طبیعی، به طور دقیق 
سطح حادثه، نحوه مدیریت و اقدامات ازم 
مشخص باشد و وظایف و مسئولیت های هر 
دستگاه نیز باید به طور روشن از قبل تعیین 

شده باشد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به تجربه 
های موفق کشورمان در مدیریت بحران های 
مختلف و رسیدگی به حادثه دیدگان نظیر 
زلزله و سیل خاطرنشان کرد: جفای بزرگی 
که در حق جمهوری اســامی ایران صورت 
می گیرد این اســت که عده ای خواسته یا 
ناخواسته در زمان بروز حوادث، اقدامات انجام 
شده را نادیده می گیرند و برخی نقاط ضعف 

و کاستی ها را برجسته می کنند.
دکتر جهانگیری اضافــه کرد: در حادثه 
زلزله کرمانشــاه ۱۳۰ هزار واحد مسکونی 
ظرف مدت کوتاهی بهســازی و بازســازی 
شــد و پس از آواربرداری سریع، هشت هزار 
مجروح تا ظهر روز بعد از وقوع زلزله از محل 
حادثه به مراکز درمانی منتقل شده بودند اما 
با وجود این اقدامات مهم، عده ای به دنبال 
برجسته کردن برخی ضعف ها نظیر ورود آب 
به داخل چادرهای اسکان موقت و یا طوانی 
شدن زمان حضور برخی حادثه دیدگان در 

کانکس بودند.
معاون اول رییــس جمهور همچنین با 
یادآوری ســیل ســال ۱۳۹۸ که حدود ۲۵ 
استان کشــور را درگیر کرد، گفت: اقدامات 
مهمی در راســتای کمک به سیل زدگان و 
بازسازی واحدهای مسکونی تخریب شده به 
انجام رسید و مجموعه این اقدامات نشان داد 
که جمهوری اسامی ایران قادر است بحران 

های بزرگ را به خوبی مدیریت کند.
دکتر جهانگیری ادامه داد: ازم است پس 

از وقوع هــر حادثه، گزارش جامعی از نحوه 
مدیریت و اقدامات انجام شده تدوین شود و 
ضمن مشخص شدن نقاط قوت و ضعفها، این 
گزارش ها و تجربیات برای موارد مشابه مورد 
توجه و استفاده قرار گیرد. با توجه به اینکه 
تعداد حوادث و میزان بزرگی آنها مشخص 
نیست ازم است ســازمان مدیریت بحران 
کشور برای حوادث و بایای بزرگتر نیز برنامه 

ریزی و پیش بینی های ازم را انجام دهد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
ســازمان مدیریت بحران کشور دستگاهی 
اجرایی نیســت بلکه مرکزی بــرای ایجاد 
هماهنگی میان دســتگاه ها در زمان وقوع 
بحــران ها و حــوادث اســت تصریح کرد: 
سازمان مدیریت بحران کشور باید با برنامه 
ریزی دقیق، در زمان بروز حوادث و بایای 
طبیعی، دســتگاه های مختلف را پای کار 
بیاورد و وظایف و مسئولیت های هر یک از 
دستگاه ها را طی دستورالعمل هایی شفاف 
تعیین کند. دکتر جهانگیری با اشاره به حضور 
مستمر مقامات و مسئولین کشور در شهرها 
و اســتان های محل وقوع حوادث و بایای 
طبیعی افزود: حضور مسئولین کشور اقدامی 
با ارزش و پراهمیت برای تسکین آام افراد 
حادثه دیده است اما سازمان مدیریت بحران 
کشور ازم است چارچوب ها و دستورالعمل 
های روشــنی برای نحوه مدیریت حوادث و 
حتی نحوه حضور مردم عاقمند به کمک و 
وعده های مسئولین داشته باشند به نحوی 
که این دستورالعمل ها و سیاست ها غیرقابل 
تغییر باشــند. معاون اول رییس جمهور در 
ادامه به اهمیت پیشگیری در مدیریت بحران 
ها اشاره و خاطرنشان کرد: ازم است سازمان 
مدیریت بحران کشور با هماهنگی سازمان 

برنامه و بودجه و دستگاه های ذیربط پیش 
بینــی های ازم را برای پیشــگیری از بروز 

خسارت در حوادث مختلف انجام دهد.
دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه کارکنان 
و نیروهای سازمان مدیریت بحران کشور و 
ستادهای استانی این ســازمان، نیروهایی 
پرتاش و خســتگی ناپذیر هستند، اظهار 
داشــت: نباید اجازه دهیم برخی حرف ها و 
سخنان ما را آزرده خاطر کند. گاهی حرف 
هایی می شنویم که اگر وظیفه ای در قبال 
کشور نداشتیم، ممکن بود کار را رها کنیم اما 
صبر، تحمل و بردباری از ویژگی های اصلی 
نیروهای سازمان مدیریت بحران کشور است 
و باید در نظر داشته باشیم که ما آبرو و اعتبار 
خود را از مردم و نظام کسب کرده ایم و باید 

در راه همین مردم و کشور خرج کنیم.
معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
اقدامات دولت برای پیشگیری از بروز خسارت 
در حوادث مختلف گفت: دولت در راستای 
مقاوم ســازی واحدهای مسکونی روستایی 
اقدامات مهمی انجام داده و بیش از دو میلیون 
واحد مسکونی روستایی طی سال های اخیر 
مقاوم سازی شده و بقیه واحدها نیز در دست 

مقاوم سازی قرار دارد.
دکتــر جهانگیری با یادآوری اینکه خانم 
دهیاری که در یکی از روســتاها در یکی از 
اســتان های کشــور با تدبیر شخصی خود 
برخی واحدهای مسکونی آن روستا را بیمه 
کــرده بود، گفت: در زمان بــروز حادثه در 
آن منطقه ســاکنان واحدهای مسکونی که 
بیمه شــده بودند دغدغه کمتری نسبت به 
سایرین داشتند و خوشبختانه امروز صندوق 
بیمه حوادث در کشــور فعال شده و باید از 
مردمی که در مناطق در معرض خطر ساکن 

هستند، دعوت کنیم تا خود را تحت پوشش 
بیمه قرار دهند.

معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اینکه 
همه دســتگاه ها مکلف هستند با سیاست 
های سازمان مدیریت بحران کشور همراهی 
کنند، گفت: سازمان مدیریت بحران کشور 
باید عاوه بــر فعالیت ها و وظایف جاری با 
استفاده از تجربه کشورهای موفق و ظرفیت 
دانشگاه های کشور، آینده نگری و پیش بینی 
های ازم را برای بهبود عملکرد در مدیریت 

بحران ها داشته باشد.
دکتر جهانگیری همچنین از ســازمان 
مدیریت بحران کشور خواست دستورالعمل 
ها و سازوکارهای قانون مدیریت بحران کشور 
را هر چه سریعتر نهایی و اباغ کند زیرا اگر 
این آیین نامه ها تا پایان این دولت تصویب 
نشود، در دولت آینده به دلیل مشغله های 
فراوان آغاز بــه کار دولت جدید، تأخیر در 
تصویب این آیین نامه ها را شاهد خواهیم بود.

معاون اول رییس جمهور افزود: ظرفیت 
قانون بودجه ساانه کشور ظرفیت مناسبی 
برای تأمین اعتبار جهت استفاده در مدیریت 
بحران ها اســت و تعیین شــش درصد از 
اعتبــارات بودجه برای مدیریت بحران های 
کشور در کنار تسهیات بانکی عدد بزرگی 
اســت که می تواند ظرفیت مناسبی برای 

پیشگیری و مدیریت حوادث باشد.
دکتــر جهانگیری در بخــش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اهمیت استان تهران 
و وجود ۱۸ درصد از جمعیت کشور در این 
استان گفت: ازم است برای موضوع مدیریت 
بحران اســتان تهران جلســه ای جداگانه 
برگزار شــود و برنامه ریــزی و راهکارهای 
ازم را مورد بررسی قرار دهیم تا در صورت 
بــروز حادثه وظایف و تکلیف هر دســتگاه 
به صورت شــفاف مشخص باشد. اسماعیل 
نجار رییس ســازمان مدیریت بحران کشور 
نیز در این جلسه گزارشی از اقدامات انجام 
شده ستادهای مدیریت بحران در حوادث و 
بایای طبیعی طی سال های اخیر ارائه کرد 
و گفت: ســختی کار نیروهای این سازمان 
بســیار زیاد است اما با اتکا به تجربیات و از 
طریق هماهنگی میان دســتگاه ها اقدامات 
 خوبی در سال های اخیر صورت گرفته و از

 وقوع فاجعه انســانی در حوادث جلوگیری 
شده است.

در این نشســت که تعدادی از معاونین و 
مدیران سازمان مدیریت بحران کشور حضور 
داشتند و مدیران ستادهای بحران استان های 
مختلف نیز از طریق ویدئوکنفرانس جلسه را 
دنبال می کردند، تعدادی از مدیران ســتاد 
مدیریت بحران اســتان هــای همدان، قم، 
تهران، آذربایجان شرقی و کرمانشاه گزارشی 
از عملکــرد خود ارائه کردند و به تشــریح 

پیشنهادات، نیازها و مطالبات پرداختند.

ایران قادر است بحران های را به خوبی مدیریت کند

در ۸ کانشهر کشور انتخابات به صورت تمام الکترونیکی برگزار می شود
سید اسماعیل موســوی سخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور با تشــریح اینکه همه مقدمات برای برگزاری 
انتخابات در خرداد ماه ســال جاری فراهم شده است؛ 
گفت: یکی از نگرانی های جدی در این حوزه موضوع 
کروناست که در این عرصه دستورالعمل های بهداشتی 
ازم جهت حفظ ســامت جان شــهروندان به اتفاق 
همکاران مان در وزارت بهداشــت و شورای نگهبان و 

مجلس شورای اسامی تهیه شده است.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت کشور، سید 
اسماعیل موسوی در گفتگو با شبکه خبر گفت: از روز 
شــانزدهم فروردین نام نویســی از داوطلبان انتخابات 
ششــمین دوره شوراهای اســامی روستا در بیش از 
۳۸ هزار روســتا و تیره عشایری در سراسر کشور آغاز 

شده است.
دبیر ســتاد انتخابات کشور با تشریح اینکه فرآیند 
ثبت نام داوطلبین یک هفته ای است؛ گفت: طبق روال 
ثبت نام از داوطلبان انتخابات ششمین دوره شوراهای 
اسامی روســتا از ساعت ۸ صبح آغاز و تا ساعت ۱۸ 
ادامــه خواهد یافت و دواطلبین در طی این هفت روز 

فرصت دارند کار ثبت نام شان را نهایی کنند.
موسوی در پاسخ به این پرسش که منظور از تیره 
عشایری چیست؛ گفت: هر کدام از تیره های عشایری 
که دارای ۲۰ خانوار یا ۱۰۰ نفر جمعیت باشــد واجد 

شرایط داشتن شورا خواهد بود.
وی در این خصوص گفت:  در کشور بیش از ۴۰۰ 
تیره عشایری در سراســر کشور واجد شرایط داشتن 
شوراســت و تشکیل شوراهای اسامی در این تیره ها 

طبق قانون انجام می گیرد.
موســوی همچنین در پاسخ به این سوال که تیره 
های عشایری معموا با موضوع کوچ مواجه هستند؛ چه 
برنامه ریزی برای این موضوع  در نظر گرفته شده است؛ 
گفت: محوریت برنامه ریزی در این عرصه با فرمانداری 
ها بخشداری هاست و در این خصوص برنامه ریزی های 
ازم برای برگزاری انتخابات شان در هر کجا که باشند، 

پیش بینی شده است.
موسوی  همچنین در خصوص واجدین شرایط ثبت 
نــام کنندگان هم گفت: تعداد اعضای اصلی شــورای 
روستاهای زیر ۱۵۰۰ نفر جمعیت، سه نفر و روستاهای 

بااتر از ۱۵۰۰ نفر جمعیت، پنج نفر است.

دبیر ستاد انتخابات کشور  خاطرنشان کرد: داوطلبان 
شورای روستا های زیر ۱۵۰۰ نفر باید سواد خواندن و 
نوشتن داشته باشند و داشتن مدرک تحصیلی دیپلم 
برای داوطلبان شورا های روستایی با جمعیت بیش از 

۱۵۰۰ نفر ضروری است.
ســخنگوی ســتاد انتخابات در خصوص میانگین 
روســتاهای کشــور هم گفت: در مجموع از ۳۸ هزار 
روستای موجود در سراسر کشور، ۲ هزار و ۵۳۳ روستا 

دارای بیش از ۱۵۰۰ نفر جمعیت هستند.
وی همچنیــن گفت: وضعیت نظام وظیفه، گواهی 
عدم ســوء پیشینه و اسناد ســجلی برای هر دو گروه 

شوراها الزامی است و باید همراه داشته باشند.
موسوی در خصوص روش های چندگانه در خصوص 
ثبت نام با توجه به شیوع ویروس کرونا گفت: موضوع 
کرونا از یک سال گذشته در کشور وجود دارد و در این 

خصوص پیش بینی های بهداشتی تهیه شده است.
وی اضافه کرد:تاش ما این است حضور مردم را در  
در فرایند ثبت نام کم کنیم و در این خصوص  داوطلبان 
می توانند با استفاده از روش های نصب اپلیکیشن )نرم 
افزار( مربوطه روی گوشــی همراه خود، نصب بر روی 
دسکتاپ کامپیوتر شخصی، مراجعه به دفاتر پیشخوان 

دولت و یا با حضور در بخشداری ها نسبت به بارگذاری 
مدارک و ثبت نام در پورتال وزارت کشور اقدام کنند.

موســوی تشــریح کرد: این روش ثبت نام تا امروز 
موفقیت آمیز بوده و استقبال خوبی از سوی داوطلبین 

داشته است.
دبیر ســتاد انتخابات در خصــوص روند ثبت نام 
هم گفت: ثبت نام داوطلبین شــوراهای روســتاها در 
بخشداری و در شــهرها در فرمانداری ها صورت می 
گیرد.دبیر ستاد انتخابات  در پاسخ به سوالی در خصوص 
اینکه  پــس از پایان نام نویســی از داوطلبان در ۲۲ 
فروردین، چه فرایند طی می شود؛ گفت: باید از چهار 
مرجع ذیصاح؛ وزارت اطاعات، دادگســتری، نیروی 
انتظامی و سازمان ثبت احوال برای هر کدام از داوطلبان 
اســتعام گرفته شــود، اما قانونگذار پیش بینی کرده 
ابتدا هیئت های اجرایی بررســی مقدماتی درخصوص 
داوطلبان روســتاها داشته باشند و اگر شناخت کافی 
نســبت به فرد مورد نظر نداشتند یا مظنون بودند از 

چهار مرجع ذی صاح استعام گرفته شود.
موســوی همچنین در پاسخ به سوال در خصوص 
جمع بندی ثبت نام شــوراهای شهر در سال گذشته 
گفت: در طــول یک هفته ای که ثبت نام شــوراهای 

اسامی شــهر انجام شــد، ۵۱ هزار و ۲۲۰ نفر برای 
۱۳۹۰ شــهر اقدام به ثبت نام کرده اند که مردان ۸۸ 
درصــد از داوطلبان و زنــان ۱۲ درصد از داوطلبان را 

تشکیل می دهند.
موسوی  با اشاره به اینکه تا روز شانزدهم فروردین 
ماه ثبت نام ۸ هزار نفر در انتخابات شــورای روستا ها  
نهایی شــده است؛ گفت: ۱۲۰ هزار کرسی در شورای 
روســتا ها وجود دارد و در این خصوص انتظار می رود 

۲۰۰ هزار نفر در این انتخابات ثبت نام کنند.
دبیر ســتاد انتخابات کشــور  در خصوص موضوع 
انتخابات الکترونیک هم گفــت: انتخابات الکترونیک 
را یــک مجموعه می دانیم.  یعنــی همه مراحل ۲۵ 
گانــه از ثبت نام تا شــمارش آراء الکترونیکی باشــد 
و در ایــن خصــوص طبــق توافقات صــورت گرفته 
بــا هیئت نظارت در مجلس شــورای اســامی مقرر 
 شــده در  ۸ کانشــهر و تعدادی از مراکز اســتان ها

  بجــز تهران تمام ۲۵ فرآینــد انتخابات الکترونیکی 
اجرا شود.

موســوی در پاســخ به ســوال دیگــری ثبت نام 
سیزدهمین دوره  انتخابات ریاست جمهوری هم گفت: 
ثبت نام داوطلبان انتخابات ریاســت جمهوری از ۲۱  
اردیبهشت به مدت ۵ روز ثبت نام انجام خواهد گرفت.

موســوی تشــریح کرد: ثبت نام انتخابات ریاست 
جمهوری صفر تا صدش در وزارت کشــور انجام می 
گیرد. برای همین از اان در وزارت کشور امادگی های 
ازم برای پذیرش داوطلبین ریاست جمهوری تدارک 

دیده شده است.
موسوی در خصوص ثبت نام  میان دوره ای مجلس 
شورای اسامی و خبرگان رهبری هم گفت: روند ثبت 
نام انتخابات میان دوره ای مجلس به اتمام رسیده است 
و مجموعه ۸۷۷ نفر ثبت نام شان نهایی شد.  اما ثبت 
نام خبرگان رهبری که  از روز ۱۳ فروردین آغاز شده 

و تا نوزدهم  همین ماه  ادامه دارد.
موسوی در پایان صحبت هایش به روز رای گیری 
انتخابات اشاره کرد و گفت: امسال با عطف به موضوع 
کرونا شــعبه های اخذ رای افزایش یافته و همچنین 
اپلیکیشــن شــعبه یاب با هدف یافتن شعبه خلوت 
تعبیه شده و در نهایت در حال بررسی افزایش ساعت 

رای گیری هستیم.

گردش به شرق ؛ یک تجربه تاریخی
اگر منافع فردی و جناحی و اســتیا و رقابت های سیاســی هدف اصلی 
در نظام تدبیر کشــور باشــد و اقتصاد تابع و بازیچه سیاست، جز شکست و 

ناکامی نصیبی نخواهد بود.
این روزها که ســند همکاری های ایران و چین در صدر اخبار کشور قرار 
دارد و از این حرکت به عنوان »گردش به شــرق« یاد می شود، بد نیست به 
تجربه تاریخی در دهه ۴۰ خورشــیدی اشاره شود که بی شباهت به موضوع 
فوق نیســت و آموزه های ارزشمند بســیاری را در خود دارد؛ تجربه ساخت 
ذوب آهن اصفهان با کمک کشــور اتحادیه جماهیر شــوروی سوسیالیستی. 
ایرانیان از دو دهه قبل از مشــروطه در رؤیای اســتقرار ذوب آهن در کشور 
بودند؛ رؤیایی که باوجود تاش های حاج محمدحســن خان امین الضرب در 
۱۲66 شمســی به ثمر ننشست و کوشــش های دیگر در سال های ۱۳۰۵ و 
۱۳۱۲ و ۱۳۱6 )از محل عایدات قند و شکر و سایر منابع دولتی( با همکاری 
فرانســوی ها و آلمانی ها )کنسرسیوم دماگ-کروپ( که تا مراحل زیادی هم 
پیش رفت و حتی کار به بررســی جزئیات هم رســید، ناکام ماند. تا اینکه 
ســرانجام این اتحاد جماهیر شوروی در سال ۱۳۴۴ در اوج جنگ سرد بود 
کــه قرارداد ایجاد تولید فواد به ظرفیت حدود 6۰۰ هزار تن قابل توســعه 
در مرحله اول به حدود دو و سپس چهار میلیون تن را به ایران امضا رساند.

قراردادی که آرزوی ملی دراختیارداشتن صنایع سنگین را در سال ۱۳۵۱ 
محقق و اولین شــمش چدن کارخانه ذوب آهن اصفهان در دی ماه این سال 
تولیــد و کار کوره بلند این واحد بزرگ صنعتی در ۲۳ اســفند ۱۳۵۱ آغاز 
شــد.۱ اما شــاید آنچه بهره گیری از آن تجربه تاریخی را در موضوع قرارداد 
ایران و چین ممکن می کند، نحوه به کارگیری ابزار سیاست خارجی در خدمت 
توسعه اقتصادی و صنعتی کشور در آن تجربه تاریخی است. ناامیدی دستگاه 
حاکمه وقت از عاقه کشورهای غربی به توسعه صنایع سنگین در ایران، آنان 
را بر آن داشــت تا در سیاست خارجی کشور برای پیشبرد توسعه اقتصادی 
تغییراتی ایجاد کنند. در واقع مدیران ارشــد وزارت اقتصاد وقت که مرکب 
از دو وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی بود و در ســال ۱۳۴۱ تأسیس و 
علینقی عالیخانی اقتصاددان و تکنوکرات برجســته را در رأس خود داشت، 
ناراضی از کارشکنی آمریکایی ها در صنعتی سازی گسترده ایران نگاه خود را 
به کشورهای اروپای شرقی و روسیه معطوف کردند. نگاه و چرخش به شرقی 
که کاما ازســوی شاه مورد حمایت قرار گرفت. این تغییر رویکرد مبتنی بر 
توانمندی کشــورهای بلوک شرق در حوزه صنایع ســنگین و تمایل بسیار 
آنان برای همکاری با ایران بود که به نفت و گاز ایران نیاز فراوان داشــتند.

برای ایــران نیز این اقدام عاوه بــر آنکه از بعد اقتصــادی امکان تولید 
محصوات صنایع پایین دســتی و تداوم سیاســت صنعتی ســازی در قالب 
مدل جایگزینی واردات را فراهم می کرد، ســبب صرفه جویی در هزینه های 
ارزی کشــور نیز می شــد. اما موتور سیاســی چنین حرکت و چرخشی به 
شــرق، نارضایتی شاه از سیاســت های دولت کندی بود؛ بنابراین، این اقدام 
می توانســت به نوعی بیــان نارضایتی و ابزاری برای فشــار در جهت تغییر 
سیاست دولت آمریکا در قبال حکومت ایران باشد. حرکتی که بافاصله هم 
نتیجه داد و موجب ناخشــنودی شــدید آمریکایی ها شد. جالب آنکه شدت 
مخالفت آمریکایی ها چنان بود که تهران با مســکو تصمیم گرفتند جزئیات 
مذاکــرات خود بــرای ایجاد ذوب آهن اصفهان را مخفی نــگاه دارند و خبر 
امضای این قرارداد پس از اتمام کار به ســفارت آمریکا رســید. آمریکایی ها 
البته این حرکت را از چشــم علینقی عالیخانی، وزیر اقتصاد، می دیدند و او 
را عنصر نامطلوب دانسته و چندی بعد نیز از تغییر او از این سمت که خود 
آنان نیز در کنار مخالفان قدرتمند داخلی، دســتی در این برکناری داشتند، 

بسیار خشنود شدند.
هرچند ایجاد ذوب آهن اصفهان شــرکت های غربی را قانع کرد که ایران 
در پروســه صنعتی ســازی خود جدی است و پس از آن به فروش تجهیزات 
به ایران عاقه مندتر شــدند، اما با تغییــر عالیخانی و تفکیک مجدد وزارت 
اقتصاد به ســه وزارتخانه صنایع و معادن، بازرگانی و اقتصاد و دارایی، روند 
صنعتی شــدن کشورمان به شدت آســیب دید و در واقع حرکت نزولی عصر 
طایی توســعه اقتصادی ایران آغاز شــد. چنانکه با آن جابه جایی و تغییر 
سیاســت های اقتصادی از حرکت به ســمت آزادســازی و محوریت بخش 
خصوصی به استیای دولت به تأسی از افزایش شدید درآمدهای نفتی، نیاز 
به حضور و مشــارکت بخش خصوصی در توسعه اقتصادی و ایجاد درآمد و 
اشتغال به کناری نهاده شد و جای آن را کنترل قیمت ها و کاهش تعرفه ها و 
واردات بی  در و پیکر و... گرفت و موتور توسعه صنعتی کشور رو به خاموشی 
نهاد.۲ در این نگاه بســیار اجمالی به یک واقعه اقتصادی در دهه ۴۰ و ۵۰ 
به خوبی مشخص می شود آنجا که اقتصاد و رفاه و پیشرفت و توسعه صنعتی 
کشــور در دستور کار نظام تدبیر و سیاســت گذاران باشد، سیاست خارجی 
و چگونگــی تعامل و ارتباط بــا قدرت های جهانی می تواند برگ برنده ای در 
جهــت تحقق آمال و آرزوهای ملی باشــد. امــا آنجایی که چنین هدفی در 
منظر و افق نگاه سیاســت گذار نباشــد و منافع فردی و جناحی و استیا و 
رقابت های سیاســی هدف اصلی در نظام تدبیر کشــور باشد و اقتصاد تابع و 

بازیچه سیاســت، جز شکست و ناکامی نصیبی نخواهد بود!
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تجاری سازی  و  نوآوری  مرکز شتابدهی 
فناوری های انرژی سمنان با حضور معاون 
علمی و فناوری رییس جمهوری گشــایش 
یافت تا نوآوری هــای این حوزه به صنعت 
برســد.به گزارش روابــط عمومی  معاونت 
علمی ریاست جمهوری، فعاان دانش بنیان و 
صنعتگران استان سمنان در شهرک صنعتی 
شاهرود میزبان سورنا ستاری معاون علمی و 
فناوری رییس جمهوری شدند تا با آغاز به 
کار مرکز شتابدهی نوآوری و تجاری سازی 
فناوری های انرژی زمینه برای تزریق نوآوری  
شــرکت های دانش بنیان و خاق به صنایع 
این اســتان گشوده شــود.مرکز شتابدهی 
نوآوری و تجاری ســازی فناوری های انرژی 
در شهرک صنعتی شاهرود با حمایت یکی 
از شــرکت های توانمند حوزه سیم وکابل 
و انرژی کشــور تحت عنوان ســیم و کابل 
مغان به بهره برداری می رسد. ساختمان این 
مرکــز نوآوری در ابعاد ۲۰۰۰ متر مربع، با 
اعتبار ۱۲۰ میلیارد ریالی بخش خصوصی 
راه اندازی شــده و به طور میانیگن استقرار 
۳۰ هســته فناور در این مرکــز ایده های 
نوآورانــه خود را به محصــول دانش بنیان 

تبدیل می کنند.

  افتتاح مرکز رشد پورسینا
سورنا ســتاری معاون علمی و فناوری 
رییس جمهوری در ادامه سفر خود به استان 
سمنان بخش دیگری از زیست بوم نوآوری 
پارک علم و فناوری سمنان را افتتاح کرد.

مرکز رشــد پورســینا ویژه شرکت ها و 
واحدهای خاق و فناور بومی استان، ذیل 
پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان فعالیت 
می کند و زمینه را برای رشــد و شتابدهی 
پارک  با ســرمایه گذاری ۷۰ میلیارد ریالی 
و حمایت معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری، بخش دیگری از سفر ستاری به 

استان سمنان است. این مرکز رشد، میزبان 
بیــش از ۲۰ واحد فناور خواهد بود که در 
حوزه های آب، کشــاورزی، گردشگری و 
فناوری اطاعــات و ارتباطات و دیجیتال 
ایده هــای نوآورانــه خود را بــه محصول 
دانش بنیان بدل می کنند.این مرکز در کنار 
مرکز رشــد کیانی واقع در شــهمیرزاد به 
شرکت های دانش بنیان، خاق و واحدهای 
فناور، خدماتی چون فضای کار اشــتراکی، 
حمایت های تبدیل ایــده به نمونه اولیه و 

محصول را ارائه می کند.

  شکوفایی نیروی انسانی با ایجاد 
زیست بوم نوآوری

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری 
در نشســت شــورای اداری استان سمنان 
گفت: پارک های علم و فناوری استانی چه 
در شــاهرود و دانشگاه سمنان رشد نسبتاً 

خوبی داشته اما نســبت به جایگاه واقعی 
خود توســعه ازم را نیافته اســت. با توجه 
به پتانســیل باای نیروی انسانی خاق و 
دانش آموخته ای که در این اســتان است، 
مســئولیت جدی و سنگینی برای حمایت 
بــر دوش خود احســاس می کنیم. رییس 
بنیاد ملی نخبگان، با تاکید بر این که باید 
زیســت بوم ازم برای شکوفایی خاقیت ها 
و عرض اندام نیروی انسانی جوان و خاق 
اســتانی هرچه سریع تر شکل بگیرد افزود: 
خوشــبختانه این اراده در میان مسئوان 
استانی وجود دارد و این سفر زمینه مناسبی 
را برای تصمیمات راهبــردی و اختصاص 
اعتبارات ازم به بخش های مختلف استان 
ســمنان با هدف تسهیل در فرآیند تبدیل 
ایده به محصول و رونق کســب و کارهای 

دانش بنیان و خاق بومی فراهم کرد.
ستاری با اشاره به اجرایی سازی راهبردها 

و ســازوکارهای مختلف حمایتی بر اساس 
یــک مدل پویا بــرای حمایــت از اقتصاد 
دانش بنیان و خاق گفت: در این ســال ها 
الگوهای مختلفــی برای حمایت از جوانان 
دانش آموختــه و رونق کســب و کارهای 
دانش بنیان و خاق آنان پیاده ســازی شد 
که حمایت از ایجــاد مراکز نوآوری، مراکز 
رشــد و شــتابدهنده ها تنها بخشی از این 
راهبردها است. کارخانه های نوآوری ادبیات 
جدیدی را به اقتصاد کشور وارد کردند و در 
حال توسعه این الگو هستیم.معاون علمی 
و فنــاوری رییــس جمهــوری، حمایت از 
نقش آفرینی سرمایه گذاران بخش خصوصی 
را شکل دیگری از سازوکارهای تسهیل گری 
و حمایتی در راســتای رونق زیســت بوم 
 نــوآوری و تحقــق اقتصــاد دانش بنیــان

 برشــمرد و بیــان کرد: به هــر میزان که 
بتوانیم زمینه را برای حضور سرمایه گذاران 

بخــش خصوصی به ویژه در حوزه هایی که 
مزیت ذاتی استان هستند، فراهم می کنیم 
تا فعالیت شتابدهنده های بخش خصوصی 
پررنگ شود. در این صورت در ایجاد اشتغال، 
خلق ارزش افزوده ضمن جلوگیری از خام 

فروشی توفیق خواهیم داشت.

دانشگاه  نوآوری  مرکز  گشایش   
سمنان

در ادامه ســفر معــاون علمی و فناوری 
اســتان سمنان، مرکز  به  رییس جمهوری 
نــوآوری دانشــگاه ســمنان بــا محوریت 
تقویت ایده های حــوزه فناوری و میزبانی 
 شــرکت های دانــش بنیــان و خــاق به

 بهره برداری رسید.این مرکز نوآوری در دل 
دانشگاه ســمنان، میزبان ۲۰ هسته نوآور 
است و با برگزاری رویدادها و ارائه خدمات 
شــتابدهی هدف توســعه تولیدات حوزه 
فناوری و اســتفاده از ظرفیت های سرمایه 
گذاری در آنها که به اشتغال جوانان منجر 
می شود، در دستور کار خود قرار داده است.

تجهیــزات  از  بهره منــدی    
آزمایشگاهی ایران ساخت

همچنین با حضور ســتاری در دانشگاه 
الکترونی  میکروسکوپ  آزمایشگاه  دامغان، 
روبشــی این دانشــگاه گشــایش یافت تا 
پژوهشگران، دانشــگاهیان و فعاان فناور 
برای توســعه و تســت محصــول، انجام 
پژوهش های کاربردی و فناورانه از تجهیزات 
آزمایشــگاهی ایران ســاخت و دانش فنی 
بومی بهره مند شــوند. وی ضمن بازدید از 
آزمایشگاه مرکزی دانشــگاه دامغان که از 
تجهیزات آزمایشــگاهی ایران ساخت بهره 
می بــرد، با فعــاان فناور مســتقر در این 
دانشــگاه گفت و گو و از دستاوردهایشان 

بازدید کرد.

تامین مالی ممکن است
چیــن از بازیگران تاثیرگذار در ســطح بین الملل اســت و تعامل با آن یک 
ضرورت انکارناپذیر اســت؛ یکی از نیازهای اصلی کشور برای توسعه اقتصادی، 

تامین منابع مالی است که بایدچاره اندیشی شود.
امروزه ازمه پیشرفت، رشد و توسعه و رفع نیازهای کشورها در ارتباط، تعامل 
و دادوســتد با دنیا است و پا پس کشــیدن از روند تعامات بین المللی به طور 
قطع، ممکن و میسر نبوده و تعامات نظام بین الملل این روزها به گونه ای است 
که توســعه کشــورها در هر نقطه ای از این جهان، بستگی به میزان مشارکت 
و همکاری آنها با یکدیگر دارد. ســطح و کیفیت همکاری های کشــورها نیز با 
ویژگی های جغرافیایی و ظرفیت های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی در هر منطقه، 

رابطه تنگاتنگی دارد.
جمهوری خلق چین به عنوان پرجمعیت ترین کشور جهان و سومین کشور از 
نظر وســعت و عضویت دائم در شورای امنیت سازمان ملل در دو دهه گذشته، 
رشد اقتصادی چشم گیری داشته و توانسته جایگاه دومین اقتصاد بزرگ جهان 
پس از آمریکا را به دست آورد و براساس برآورد های صورت گرفته در دهه آینده 
به قدرتمندترین کشور جهان از  نظر اقتصادی و نظامی تبدیل می شود و با توجه 
به حجم و ســهم باای اقتصاد کشــور چین در سطح بین الملل، هرگونه تغییر 
در افزایش یا کاهش روند رشــد اقتصــادی چین می تواند تاثیرات قابل توجهی 
بر دیگر اقتصاد های جهان وارد کند. بنابراین با توجه به ســهم بسیار باای این 
کشور در اقتصاد جهانی و مراودات وسیع و گسترده آن با کشورهای مختلف و 
سرمایه گذاری های عظیم صورت گرفته، این کشور به عنوان بزرگ ترین کارخانه 
تولید کاا در دنیا، یکی از بازیگران اصلی و تاثیرگذار در سطح بین الملل مطرح 
بوده و توســعه روابط و تعامل با آن کشــور یک ضرورت انکارناپذیر است و در 
این بین یکی از لوازم پیشــرفت و توسعه جمهوری اسامی ایران قطعا افزایش 

تعامات با این کشور است.
در شرایط حاضر یکی از نیازهای اصلی کشور برای رشد و توسعه اقتصادی، 
تامین منابع مالی است و بدون تردید نقش جذب سرمایه گذاری خارجی )یکی 
از ابزارهای تامین مالی( برای ایجاد و تکمیل زیرســاخت ها نظیر راه و راه آهن، 
بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته و حوزه های مزیت دار از جمله نفت، 
گاز، پتروشیمی، گردشگری و... برای افزایش رشد و توسعه اقتصادی  کشورمان 
برجســته بوده و سرمایه گذاری خارجی با ترکیب مناسب نیروی کار متخصص 
با فناوری های جدید، می تواند از یکسو موجب تحرک بیشتر بخش های تولیدی، 
صنعتی و رونق تجارت، بهبود رفاه و ارتقای سطح زندگی مردم و ایجاد اشتغال 
و افزایش رشد اقتصادی کشور شود  و از سوی دیگر باعث ارائه جنبه ای مثبت 
از کشــور در صحنه بین المللی و تقویت جایگاه سیاسی و امنیتی شود و نقش 
پررنگی در کم اثر کردن تحریم ها و افزایش قدرت چانه زنی جمهوری اســامی 

ایران در اقتصاد بین الملل ایفا خواهد کرد.
براساس همکاری های گسترده جمهوری اسامی ایران و چین در زمینه های 
گوناگون در ســال های گذشته و با توجه به حجم مبادات تجاری و اقتصادی 
فی مابین، جمهوری خلق چین یکی از بزرگ ترین و مهم ترین شرکای اقتصادی 
ایران محسوب می شود و برای توسعه بیشتر فعالیت ها و استفاده از ظرفیت های 
متقابل، ســند راهبردی که بین جمهوری اسامی ایران و جمهوری خلق چین 
امضا شده است، سند تعهد آور و الزام آور نبوده و ضمن تاکید بر همکاری مشترک 
و مبتنی بر احترام متقابل و موضعی برابر و منافع برد- برد از جامعیت برخوردار 
بــوده و عاوه بر حوزه اقتصادی، حوزه سیاســی، دفاعی، امنیتی و فرهنگی را 
نیز شــامل می شود و نشان دهنده نقشه  راه و افق روابط همه جانبه و چارچوب 
همکاری و زمینه های مشــارکت برای طرفین )که از تمدن های کهن آسیایی و 
با تاریخی دیرینه هســتند( در بلندمدت است و باید از این فرصت ها برای ارتقا 
و توسعه همکاری های بین المللی حداکثر استفاده را کرد چراکه اسنادی از این 
دســت می تواند زمینه افزایش تولید و ثروت کشور را فراهم کند. اما به شرطی 
که در راســتای اجرایی کردن این سند همکاری، در تنظیم قراردادها از تمامی 
ظرفیت های کارشناســی و حقوقی استفاده شــده و همچنین از شفافیت های 

ازم نیز برخوردار باشد.

الگوهای برداری گوناگونی برای رونق کسب و کارهای دانش بنیان و خاق

 خبر

 
 

دکتر دژپسند در نخستین نشست شورای مدیران وزارت اقتصاد در سال 
۱۴۰۰ که مدیران کل اســتانی مجموعه این وزارتخانه نیز به طور مجازی 
در آن شرکت داشتند ضمن تأکید بر اهمیت تحوات کنونی اقتصاد کشور 
از آنها خواســت در آخرین ماه های فعالیــت دولت با تمام قوا و وجود در 

خدمت رسانی به ملت بزرگ ایران تاش کنند.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شــادا(، دکتر فرهاد 
دژپسند طی سخنانی در نخستین جلســه شورای مدیران وزارت اقتصاد 
در ســال جدید اظهار داشت: ســال ۱۳۹۹ برای مجموعه خانواده وزارت 
امور اقتصادی و دارایی سالی بسیار ویژه و پر زحمت بود که خوشبختانه با 

عملکردی بسیار خوب، بر همه دشواری ها فایق آمدیم.
وزیــر اقتصاد تصریح کرد: اتفاقاً به خاطر همین عملکرد بســیار خوب 
مجموعــه وزارت اقتصاد در انجام وظایف محوله و بویژه تأمین منابع مالی 
بودجه، توقعات از این وزارتخانه برای اجرای بودجه سال ۱۴۰۰ نزد مجلس 

شورای اسامی و حتی خود دولت، بسیار باا رفته است.
دژپســند با قدردانی از تاش ها، دســت آورد ها و عملکرد بخش های 
مختلف مجموعه وزارت اقتصاد در سال ۱۳۹۹، یادآور شد: حوزه های خزانه 
داری و مالیات در سال گذشته فشار بسیار زیادی متحمل شدند زیرا با توجه 
به عدم تحقق درآمد های پیش بینی شده نفتی و در شرایط همزمانی همه 
گیری کرونا و تشدید تحریم های ظالمانه، وظیفه تأمین مالی دولت بسیار 

بر دوش آنها سنگینی می کرد.
وزیر اقتصاد در ادامه به ناپایداری و نوسانات بازار سرمایه در سال ۱۳۹۹ 

که بخش مهمی از آن متأثر از جریانات بیرونی بود اشــاره کرده و افزود : 
علیرغم این مشکات اداره بازار سرمایه به نحوی بود که تأمین مالی قابل 
قبولی برای اقتصاد کشور  تحقق یافت و این عملکرد شایسته تقدیر است.

وی با قدردانی از عملکرد و خدمات گمرک جمهوری اسامی در سال 
۱۳۹۹ نیز گفت: متأسفانه از آنجا که گمرک در انتهای بخش مهم »فرآیند« 
تجاری قرار دارد، هر کسی در بنادر، پایانه ها و فرودگاه ها به مشکلی برمی 
خورد، آن را به نام گمرک می نویســد در حالی که بســیاری از مسایل و 

مشکات هیچ ارتباطی با عملکرد این سازمان ندارد.
دژپسند همچنین عملکرد سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران که در اوج تحریم ها و رکود ناشی از کرونا موفق به جلب ۲/6 
میلیارد دار سرمایه خارجی شده است را بسیار ستودنی خواند و گفت: با 
توجه به گشایش های احتمالی، وظیفه این سازمان در سال ۱۴۰۰ اهمیت 

و دشواری بیشتری می یابد.
وی با تقدیر از عملکرد بیمه مرکزی جمهوری اسامی نیز اظهار داشت: 
در خصــوص صنعت بیمه همین بس که بگوییم، بیمه مرکزی دو ســال 
پیاپی در حوزه فنآوری اطاعات به عنوان دســتگاه برتر در میان سازمان 

های کشور انتخاب شده است.
دژپسند در بخش دیگری از سخنان خود عملکرد نظام بانکی کشور را 
بویژه در تأمین مالی پروژه های بزرگ مقیاس بســیار خوب ارزیابی کرد و 

گفت: بانک ها در راستای تحقق شعار سال پیشگام باشند.
وزیــر اقتصاد از اقدامات معاونت امور اقتصادی این وزارتخانه در زمینه 
بهبود فضای کسب و کار نیز به نیکی یاد کرد و گفت: در این خصوص شاید 
بهترین گواه همین باشد که ما ۱۱ اقدام اساسی در زمینه کسب و کار در 
سال ۱۳۹۹ داشته ایم که از این میان، هشت اقدام مورد تأیید هر سه اتاق 
»بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی«،  »تعاون« و »اصناف« قرار گرفته 

و به بانک جهانی هم منعکس شده است.
دژپســند با اشاره به اقدامات انجام گرفته توسط مرکز »فاوا«ی وزارت 
اقتصاد و دســت آورد های درخشــان آن گفت: شاید زمانی که تصمیم به 
ارتقای دفتر فنآوری اطاعات به ســطح »مرکــز« را گرفتم، عده ای فکر 
می کردند کاری غیر ضرور صورت گرفته اســت اما با زحمات و تاش بی 
شــائبه کارکنان این مرکز، امروز شاهد، دستآورد هایی چون احراز هویت 
الکترونیکی، حواله الکترونیکی، ســفته الکترونیکی و ... هستیم که اساساً 

متعلق به وزارت اقتصاد هستند.

موظف هستیم در آخرین ماه های فعالیت دولت با تمام وجود و قوا خدمت کنیم

 بانک ها در زمینه پشــتیبانی و مانع زدایی از تولید با تمام قوا 
وارد عمل شوند

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به تأکید مقام معظم رهبری بر امر 
تولید برای سومین سال پیاپی در تعیین شعار سال، اظهار داشت: بانک ها در 
زمینه پشتیبانی و مانع زدایي از تولید با تمام قوا و جدیت وارد عمل شوند .

به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، فرهاد دژپسند تاکید 
کرد: نظام بانکی کشور در سال جدید باید در کنار تقویت طرف عرضه و اعطای 
تسهیات مستقیم به واحد های تولیدی، تمرکز خود را بر حوزه مغفول مانده 
طرف »تقاضا« گذاشته و از طریق اعطای تسهیات به مردم جهت خرید کاای 

ایرانی، نسبت به ساماندهی این حوزه اقدام کنند.
وزیر اقتصاد با بیان این مطلب، اعمال این سیاست را بهترین نوع حمایت 
از تولید عنوان کرد و افزود: بانک ها در این ارتباط می توانند قراردادهایی را 
با بنگاه های تولیدی یا سازمان های اجرایی منعقد کنند و با این کار منابعی 
تزریق می شــود که برگشت پذیر بوده و ریسک کمتری دارد و اهداف مورد 
نظر را نیز پوشــش می دهد چه بســا که اگر بنگاه های تولیدی ما تقاضای 
های مکفی داشته باشند اینقدر سریع دچار چالش نمی شوند.وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه حوزه »عرضه« را نیز نباید و نمی توان رها کرد، خواستار سیاست 
گذاری درســت و دقیق در این حوزه شــد، بطوریکه تأمین مالی پروژه هایی 
که پیشــرفت باا داشته و با تزریق منابع بانک به بهره برداری می رسند، در 

اولویت قرار گیرند.
وی به مسأله سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی و اقتصادی اشاره کرد 
و اظهار داشت: بانک ها به عنوان امین سپرده گذاران باید در تخصیص منابع 
بگونــه ای عمل کنند که منتهی به افزایش نرخ بهره برداری از ظرفیت تولید 
شود.دکتر دژپسند افزود: اگر بانک ها در ارزیابی تقاضاهاي دریافت تسهیات 
مبتني بر توجیه فني و اقتصادي به صورت دقیق و حرفه اي عمل کنند، می 
توانند نظام بنگاه داری کشــور را نیز اصاح کنند.وی با اشاره به اینکه عمده 
طرح ها و پروژه های بزرگ کشور معموأ با مشارکت بانک ها اجرا شده است 
گفت: معتقدیم، خدمات بي بدیل نظام بانکی در حمایت از رشــد و توســعه 
اقتصادي کشــور آنطور که باید مورد توجه و تقدیر قرار نگرفته اســت.دکتر 
دژپسند با بیان اینکه »با وجود برخی هجمه ها، نظام بانکی همچون همیشه 
در خدمت اقتصاد کشــور است« گفت: فعاان اقتصادی بخصوص در مراودات 
بین المللی وابســته به نظام بانکی هســتند و بانک ها در بسیاری از زمینه ها 
بصورت بنیانی و بنیادی نقش داشــته و عامل تحول هستند.وی تصریح کرد 
بانک ها باید بطور ســاماندهي شده و مســتمر، اقدامات و خدمات خود را به 
آگاهي مردم برسانند.وزیر اقتصاد با اشاره به بخشی از فرمایشات رهبر معظم 
انقاب در ســال جدید و توجه ایشان به نظام بانکی کشور اظهار داشت: این 
ســومین سال پیاپی است که نامگذاری شعار سال توسط مقام معظم رهبری 
معطوف و مربوط به مقوله تولید اســت و از این رو ضرورت دارد نظام بانکي 
کشــور همانند همیشه در راســتاي تحقق شعار سال پیشگام بوده و عملکرد 

خود را نیز اطاع رساني کند.
وی یادآور شد: به منظور تقویت حمایت نظام بانکی از بخش هاي تولیدي، 
ازم است بانک ها نیز پشتیباني شده و موانع کسب و کار آنها نیز مرتفع شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه نباید میان بانک ها و بازار سرمایه احساس رقابت 
وجود داشته باشد، خواستار ارائه مدلی ترکیبی، تعاملی و تکاملی توسط بانک 
ها و بازار ســرمایه به نحوی شد که ضمن تســهیل و تسریع در تامین مالي 
بنگاه ها، بخشي از تامین مالي بلندمدت و کان به بازار سرمایه منتقل شود.

وزیر نیرو از اباغ دســتورالعمل  جدید در خصوص 
ایجاد گشــایش برای استفاده از برق در تولید رمز ارزها 
خبر داد و افزود: طی هفته جاری دستورالعمل جدیدی 
را در خصوص ایجاد گشــایش برای استفاده از برق در 

تولید رمز ارزها اباغ می کنیم.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »رضا 
اردکانیان« روز سه شنبه در حاشیه آئین افتتاح پروژه های 
توزیع نیروی برق سراســر کشور در جمع خبرنگاران با 
اشاره به موضوع تغییر دولت و چالش های صنعت آب و 
برق طی امسال، اظهار کرد: برنامه ریزی  در دستگاه های 
خدماتی مثل وزارت نیرو به این ترتیب است که اهمیت 
امسال مثل سال های قبل خواهد بود، البته به این نکته 
مهم توجه داریم که امسال به دلیل انتخابات و ضرورت 
حضور حداکثری مردم و طبیعتاً توجهی که ممکن است 
دیگران از بیرون به کشور به جهت خدشه وارد کردن به 
این ضرورت )حضور حداکثری( داشــته باشند، باید در 
جهت خدمت رسانی و فراهم بودن شرایطی که رضایت 

خاطر مناسبی را فراهم کند، تاش کنیم.
وی با بیان اینکه شرایط تولید برق شرایط خوبی است، 
اضافه کرد: واحدهایی را که باید در مدار باشند مطابق 
برنامه قرار دادیم، واحدهایی که تحت تعمیرات  سالیانه 
هستند، ان شاءاه قبل از فصل گرم به مدار خواهند آمد، 
واحد های جدیدی که باید افتتاح شوند افتتاح خواهند 
شد و توافقاتی که باید برای رعایت ماحظات مربوط به 
ســاعات اوج بار با مصرف کنندگان بزرگ صورت گیرد 

هم انجام خواهد شد.
وزیــر نیرو ادامه داد: مهم تــر از این  موضوعات خود 
مردم هستند که در استفاده از دستگاه های سرمایشی 
به ویژه در مناطق گرمســیری کشور، ان شاءاه رعایت 
بیش از پیش خواهند داشــت، چرا که ما هنوز گرفتار 
بیماری کووید ۱۹ هستیم و می بایست با اطمینان خیلی 
بیشــتری عرضه برق را به همه مراکز درمانی، خدماتی 
و مسکونی صورت بگیرد.وی خاطرنشان کرد: در بخش 
آب شــرایط کمی متفاوت است، در سال آبی جاری به 
نسبت سال قبل و به نسبت متوسط بلندمدت با کاهش 
بین ۳۰ تا ۴۰ درصد بارش ها مواجه هستیم، باید ضمن 
حفظ اولویت مصارف شــرب، بهداشت و طبیعتاً بخش 
بزرگ و مهم مصرف کنندگان آب شــیرین یعنی بخش 
کشاورزی، توجه کافی و ازم را نسبت به شرایط داشته 
باشــیم.برنامه ریزی مناسب برای تامین آب شرب طی 

امسال را در دستور کار داریم
اردکانیــان با بیان اینکــه همکاران مــا با جدیت 

برنامه ریزی تامین آب شرب را طی امسال در دستور کار 
دارند، یادآور شــد: دولت توجه و حمایت خوبی در این 
زمینه داشته و در بودجه ۱۴۰۰ احکام بسیار خوبی را در 
اختیار وزارت نیرو قرار داده که امیدواریم نتیجه اجرای 
این احکام رونق و شکوفایی مناسب تری در عرضه آب و 
برق باشد؛ مخصوصا در بخش آب شرب به ویژه در مناطق 
روستایی گشایش های بسیار خوبی هم در ایحه بودجه 
دولت هم در تصمیمات نهایی مجلس شورای اسامی و 
شورای نگهبان بود که در مجموع شرایط بسیار خوبی 
برای صنعت آب و بــرق از حیث بودجه ۱۴۰۰ فراهم 
اســت.به گفته وی، مصرف غیرمجاز آب و برق به حکم 
قانــون خاف و جرم بوده و بــه حکم اخاق نیز کاری 
غیر اخاقی است و ما با ابزار اختیارات قانونی که داریم 
قطعاً با این موضوع بدون اغماض برخورد خواهیم کرد.

وزیر نیرو از اباغ دستورالعمل  جدید ایجاد گشایش 
برای اســتفاده از انرژی در تولیــد رمز ارزها خبر داد و 
افزود: در همین هفته  جاری دستورالعمل جدیدی را در 
خصوص ایجاد گشایش برای استفاده از انرژی در تولید 

رمز ارزها اباغ می کنیم. این مهم یک کار دو منظوره بوده 
که هم استفاده کنندگان مجاز به تولید رمز ارزها بتوانند از 
آن بهره گیری کرده، هم رونقی در توسعه تجدیدپذیرها 
صورت گیرد. وی اســتفاده غیرمجاز از انرژی را کاری 
غیرمجاز و غیر اخاقی دانســت و یادآور شد: وقتی که 
قانون راه استفاده قانونی و مجاز را باز گذاشته، استفاده 
غیرمجــاز از انرژی برای تولید رمز ارزها هیچ تفاوتی با 
دست در جیب مردم کردن ندارد و مانند یک منزل است 
که در ورودی دارد اما به جای وارد شدن از در ورودی از 

دیوار خانه مردم باا برود.
وزیر نیرو تصریح کــرد: اگر در رابطه با این موضوع 
)استفاده غیرمجاز از انرژی( برخورد صورت نگیرد و این 
مسئله توســعه پیدا کند، اثر جدی خود را روی عرضه 
انرژی در مواقع حســاس خواهد گذاشت و همه آسیب 
می بینند. امیدواریم مردم نیز به این موضوع توجه ازم 

را داشته باشند.
وی اظهار کرد: دولــت در زمینه ضوابط، مقررات و 
تسهیات، از ابتدای سال به نحو مناسبی ایجاد گشایش 

کــرده و به جدیت با اســتفاده غیرمجاز از منابع انرژی 
برخورد می کند.

اردکانیان در خصوص تعرفــه آب و برق نیز عنوان 
کرد: از ســال ۹۷ بر اساس آنچه که دولت تصویب کرد 
هر ســال تعرفه آب و برق از اول اردیبهشت ماه فارغ از 
توجه به نرخ تورم، در مورد کسانی که الگوی مصرف را 
رعایت می کنند فقط ۷ درصد افزایش پیدا می کند و در 
همان مصوبه ذکر شــده که کسانی که بیشتر از الگوی 
معین، مصرف داشته باشــند ۱6 درصد افزایش تعرفه 

خواهند داشت.
وی با اشــاره به سیاســت وزارت نیرو در قبال آب 
شیرین کن ها نیز یادآور شد: ما از ساخت آب شیرین کن 
توســط هر شــخص حقیقی و حقوقی در مناطقی که 
کشــور نیاز دارد، قطعاً حمایت می کنیم. همین امسال 
در بودجه رقم مناسب تری نسبت به سال گذشته برای 

خرید تضمینی آب شیرین پیش بینی شده است.
وزیــر نیرو اضافه کرد: اتفاق بزرگی که در این دولت 
رخ داده این است که هم اکنون استان هرمزگان به عنوان 
یکی از استان های گرمسیری و در معرض خشکسالی، 
حدود ۵۰ درصد آب خود را از آب شــیرین کن ها تامین 
می کند که نقطه امیدبخشی است. در استان بوشهر نیز 

طرح های بزرگی در این زمینه در دست اجراست.
وی با اشاره به آغاز پروژه جدید سدسازی در کشور  
افغانستان ادامه داد: اینکه کشورها برای سدسازی اقدام 
کنند اتفاق غیر معمولی نیست، مخصوصاً در زمانی که 
بحث خشکسالی ها و ترسالی های متوالی مطرح می شود. 
طبیعتا یکی از راه  های مقابله با خشکسالی، سدهایی است 
که از طریق آن در مواقع ترســالی بتوان آب شیرین را 

ذخیره و در مواقع خشکسالی استفاده کرد.
اردکانیان خاطرنشــان کرد: ما با همسایگان خود بر 
نحوه اســتفاده از منابع آب مشــترک در رودخانه های 
مرزی معاهداتی داریم آن معاهدات به صورت دقیق اجرا 

می شود و همه بر اجرای این معاهدات متعهد هستند.
وزیر نیــرو در پایان تاکید کرد: بحث های زیســت 
محیطی به ویژه در مناطق مرزی حائز اهمیت بوده که 
در دستور کار مذاکرات مشترک بین ایران و افغانستان 
نیز اســت و وزارت نیرو به عنوان مســئول کمیسیون 
مشترک همکاری های ایران و افغانستان به زودی اجاس 
کمیسیون مشترک را در کابل برگزار خواهد کرد و این 
مســائل هم در کنار بقیه مواردی که به توســعه روابط 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی دو کشــور منجر خواهد 

شد مورد بحث واقع می شود.

گشایش های بودجه سال جاری برای تامین آب شرب در مناطق روستایی
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 خبر
 ظریف با رییس جمهوری ازبکستان دیدار و گفت و گو کرد

وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران که به منظور دیدار و گفت و 
گو با مقامات جمهوری ازبکستان در تاشکند به سر می برد با رییس جمهور 

این کشور دیدار و و تبادل نظر کرد.
به گزارش امور سخنگویی وزارت امور خارجه، »محمد جواد ظریف« که 
به منظور دیدار و گفتگو با مقامات جمهوری ازبکســتان در تاشکند به سر 
می برد بعدازظهر امروز با »شــوکت میر ضیایف« رییس جمهور ازبکســتان 
دیدار و در خصوص موضوعات مورد عاقه دو کشور گفتگو و تبادل نظر کرد.

وزیر امور خارجه در این دیدار با تشریح آخرین تحوات روابط دو کشور 
در حوزه های مختلف سیاســی، اقتصادی و فرهنگــی، عاقمندی ایران به 
توسعه همکاری ها با جمهوری ازبکستان و در چارچوب ظرفیت های گسترده 
موجود در حوزه همکاری های دو کشــور را مورد تاکید قرار داد.»شــوکت 
میر ضیایف« هم با تاکید بر اهمیت روابط دوکشــور و ضرورت گســترش 
همکاری هــای فی مابین، برگزاری چهاردهمین دور کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصادی دوکشــور در فاصله زمانــی کوتاه تر را مورد تاکید 
قرار داد.در این دیــدار عاوه بر موضوعات دوجانبه، تحوات روند صلح در 
افغانســتان و همچنین همکاری های دو کشور در حوزه های بین المللی نیز 
مورد گفتگو وتبادل نظر قرار گرفت. وزیر امور خارجه از امروز ســفر منطقه 
ای خود به چهار کشورآســیای مرکزی را از ازبکســتان آغاز کرده اســت. 
وی امروز با همتای ازبکســتانی خود درباره توســعه روابط دوجانبه بحث 

و تبادل نظر کرد.

 الزام اخذ کد رهگیری در معامات مسکن
نمایندگان مجلس در راستای رصد و نظارت بر بازار مسکن با الزام اخذ 

کد رهگیری معامات مسکن موافقت کردند.
 نمایندگان در نشســت علنی امروز )سه شنبه، ۱۷ فروردین ماه( مجلس 
شورای اسامی در جریان بررسی جزئیات طرح جهش تولید و تأمین مسکن، 

با ماده )۱۸( و )۱۹( این طرح موافقت کردند.
در ماده )۱۸( آمده است: سازمان امور مالیاتی مکلف است مالیات آماده 
سازی، محوطه سازی، زیربنایی و روبنایی و ساخت مسکن کلیه برنامه های 
حمایتی مسکن را با قیمت ثابت به ازای هر واحد مسکونی که توسط وزارت 

راه و شهرسازی اعام می گردد، محاسبه نماید.
همچنیــن نمایندگان با ماده ۱۹ ایــن طرح با ۱6۳ رأی موافق، ۲ رأی 
مخالف و ۴ رأی ممتنع از مجموع ۲۲۸ نماینده حاضر در جلســه موافقت 

کردند.
ماده )۱۹( به شــرح زیر است: در راستای رصد و نظارت بر بازار مسکن 
درج کلیــه معامات خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش، رهن و اجاره 
مســکن در ســامانه ثبت معامات اماک و مســتغات کشــور و اخذ کد 

رهگیری الزامی است.

جلســه دیدار دبیران کمیســیون های 
هیــأت دولت با معاون اول رییس جمهور 

روز)دوشنبه( برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، 
دکتر اســحاق جهانگیری در این جلسه با 
قدردانی از دبیران کمیسیون های هیأت 
دولت در سال های اخیر گفت: از ابتدای 
دولــت تدبیــر و امید ایــن جهت گیری 
مدنظــر قرار گرفت که کمیســیون های 
توانمندی کارشناســی  از  هیأت دولــت 
مطلوبــی برخوردار باشــند و دبیران این 
کمیسیون ها فقط به پیشنهادات دستگاه 

های اجرایی محدود نشوند.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
توان کارشناسی کمیســیون های هیأت 
دولت تصریح کرد: خوشــبختانه مصوبات 
هیــأت وزیران بــا اتکا به بررســی های 
کارشناسی انجام شده در کمیسیون های 
مربوطه هیأت دولت، از قوت و اســتحکام 
مناســبی برخــوردار هســتند و معمواً 
پیشــنهاداتی که از مســیر کمیسیون ها 
در جلسات هیأت وزیران مطرح می شود 
بــه تصویب می رســند چرا که بررســی 
ایــن  و کارشناســی ازم در خصــوص 
پیشنهادات انجام شده و مصلحت اندیشی 

های ازم نیز مدنظر قرار گرفته است.

دکتر جهانگیری با قدردانی از اقدامات 
دفتر هیــأت دولت برای کســب نظرات 
و دیــدگاه های نخبــگان، صاحبنظران و 
ذینفعان بخش خصوصی خاطرنشان کرد: 
اقدامات دفتر هیأت دولت و کمیســیون 
های آن در راســتای الکترونیکی شــدن 
فرایندها و شــفاف ســازی امور نیز حائز 
اهمیت اســت که ازم است این اقدامات 

و دستاوردها به اطاع جامعه رسانده شود.
معــاون اول رییــس جمهــور از دبیر 
هیــأت دولت و دبیران کمیســیون های 
دولت خواســت در فرصــت محدود باقی 
مانده تا پایان دولت تدبیر و امید اولویت 
بندی مناسبی در خصوص پیشنهادات و 
موضوعات در دست اقدام انجام دهند به 
نحوی که موضوعات مهم و تعیین کننده 

با سرعت بیشتر مورد بررسی قرار گیرد و 
تا پایان دولت به سرانجام برسند.

سیمایی صراف دبیر هیأت دولت نیز در 
این جلسه گزارشی از عملکرد دفتر هیأت 
دولت در مدت اخیر ارائه کرد و گفت: دفتر 
هیأت دولت عاوه بــر اقدامات دبیرخانه 
ای، یک مرجع کارشناسی است که با دقت 
و ســرعت باا موضوعات را به صورت بی 

طرفانه و بدون جانبداری مورد رسیدگی 
و بررسی کارشناسی قرار می دهد.

وی با اشــاره بــه الکترونیکی شــدن 
تمامــی فرآیندهای دفتــر هیأت دولت و 
نیز الکترونیکی شــدن مذاکرات جلسات 
هیأت وزیران در این دولت اظهار داشت: 
بــا الکترونیکــی شــدن ایــن فرآیندها، 
تمــام موضوعات منــدرج در مصوبات و 
پیشــنهادات و نیز تمامی سخنان مطرح 
شــده در مذاکرات جلسات هیأت وزیران 
از طریــق کلیــدواژه هــای مرتبط قابل 
جستجو و دســتیابی است که این امر به 
چابک شدن و دقت کار دفتر هیأت دولت 

افزوده است.
دبیــر هیأت دولت ادامــه داد: پس از 
شیوع بیماری کرونا نیز با ایجاد بسترهای 
ازم، بخش زیادی از جلســات کمیسیون 
های هیأت دولت از طریــق الکترونیکی 
برگزار شد و جلسات حضوری نیز با رعایت 

کامل موازین بهداشتی به انجام رسید.
در این جلســه همچنیــن تعدادی از 
دبیــران کمیســیون های هیــأت دولت 
گزارشــی از عملکرد خود در ســال های 
اخیر ارائه کردند و به بیان پیشــنهاداتی 
برای بهبود عملکرد دولت به خصوص در 

ماه های پیش رو پرداختند.

کمیسیون های هیأت دولت از توانمندی کارشناسی خوبی برخوردارند

انتخابات مهم ترین رویداد سیاسی سال ۱۴۰۰ است
وزیر کشــور در پایان نخستین نشست استانداران 
سراســر کشور در سال ۱۴۰۰ با اشاره به انتخابات به 
عنوان مهمترین رویداد سیاســی سال جاری گفت: 
مردمی که پای صنــدوق رای می آیند باید نماینده 

سلیقه و فکرشان را در میان نامزدها داشته باشند.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت کشور؛ دکتر 
عبدالرضا رحمانی فضلی در حاشــیه نشســت امروز 
استانداران سراسر کشور که در سالن پیامبر اعظم)ص( 
در محل وزارت کشور برگزار شد با اشاره به اینکه در 
نشست امروز چهار دستور کار تنظیم بازار در ایام ماه 
مبارک رمضان، بررسی شرایط امنیت داخلی کشور، 
روند مدیریت بیماری کرونا در مناطق مختلف کشور 
و فراهم سازی مقدمات برای برگزاری انتخابات خرداد 
ماه سال جاری مورد بحث و بررسی قرار گرفت؛ گفت: 
امروز توفیق شد در سال ۱۴۰۰ اولین جلسه حضوری 

را با استانداران داشته باشیم.
وی افزود: در این جلســه، استانداران جمع بندی 
خود را از فضای اســتان ها در حوزه های سیاســی، 
اقتصــادی، اجتماعی و امنیتــی ارائه کردند که روند 
کلی این شــرایط را مثبت ارزیابی می کنند؛ هر چند 
در حوزه های اقتصادی مواجه با برخی مسائل هستند 
که در جلسه امروز در این زمینه هم تصمیم گیری شد.

وزیر کشــور با بیان اینکه در جلســه امروز چهار 
دســتور کار مختلــف مورد بررســی قــرار گرفت؛ 
خاطرنشــان کرد: یکی از مسائل مطرح شده موضوع 
امنیت به ویــژه امنیت با نــگاه انتخاباتی بود. برای 
انتخابات همیشه بستر امنیت اجتماعی و انتظامی را 
از ماهها قبــل رصد و تحلیل کرده  و اطلس امنیتی 
تدوین می شود و متناسب با آن نیز اقدام می کنیم.

وی اضافــه کرد: طبق گزارش ارائه شــده در این 
زمینه، روند بســیار مثبت و مناسب است و آمادگی 

های ازم در این حوزه وجود دارد.
رحمانی فضلی یادآور شــد: دستور کار دومی که 
در جلســه امروز مورد بحث و گفت و گو قرار گرفت، 
مســائل اقتصادی اســت که به خصوص  با توجه به 
نزدیک شــدن به ایام ماه مبارک رمضان، استانداران 
در حــوزه معیشــت، افزایــش قیمت هــا و تامین 
کااهای اساســی مردم دغدغه هایی داشتند که در 
این زمینه هم وزیر جهاد کشــاورزی و دبیر ســتاد 
تنظیم بازار در جلســه با ارائه برنامه، به اســتانداران 

اطمینان دادند که در حوزه تامین کااهای اساســی 
به ویــژه در ایام ماه مبارک رمضان مشــکلی وجود 
 نخواهــد داشــت و بــا ترتیبی هم کــه در موضوع 
مرغ اتخاذ شده، ان شاا... این مساله با کمک استانداران 

حل می شود.
وزیر کشور در بخش دیگری از صحبت های خود 
به  درخواســت وزیر جهاد کشاورزی و معاون وزارت 
صمت در خصوص ذخیره و تامین کاا در اســتان ها 
اشاره کرد و گفت: در این خصوص قرار شد به صورت 

مشترک تامین و کنترل قیمت کااها انجام گیرد.
موضوع بعدی مورد اشاره در جلسه، کرونا و شرایط 
جدیدی اســت که کشور در آن قرار گرفته است. در 
این خصوص وزیر کشور ضمن تقدیر و تشکر از مردم 
کشــورمان که طی ۱۴ ماه اخیر همراهی بســیاری 
خوبی با ستاد ملی کرونا، دولت و قرارگاه داشته اند؛ 
گفت: مردم عزیز کشورمان در روز طبیعت امسال هم 
همراهی کردند و با اقدام خوب صدا و ســیما و بقیه 

رسانه ها، مردم هم همراهی کردند.
فرمانده قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا با اشــاره 
به اینکه طبق نمودارهای ارائه شده وزارت بهداشت، 
موج چهارم کرونا یک موج جهانی اســت؛ گفت: در 
همه دنیا موج چهارم بیماری شکل گرفته و در ایران 
هم این موج به وجود آمده و در این مســیر همه ما 
باید به دســتورالعمل های ارائه شــده از سوی ستاد 

ملی عمل کنیم.
وی در ایــن خصوص تصریح کرد: اســتانداران و 
فرمانداران به عنوان مســئولین قرارگاه های استانی 
موظف شده اند که ضمن افزایش همکاری ها، بتوانند 
با همکاری و همدلی مردم عزیزمان هر چه زودتر به 

این مرحله چهارم پایان دهیم.
وزیر کشور با بیان اینکه موضوع کرونا برای وزارت 
کشور موضوعی چند وجهی است؛ گفت: یک موضوع 
اصلی، جان مردم است که برای ما واقعا سخت است 
اتفاقاتی در این حوزه برای مردم بیفتد و دیگری بحث 
سیاسی است که در این عرصه انتخابات خردادماه را 
در پیش داریم که شیوع کرونا بر مساله مشارکت در 

انتخابات هم موثر است.
وی اضافه کــرد: موضوع دیگر، ابعــاد اجتماعی 
و امنیتی اســت و در این عرصه، بســته شدن مغازه 
ها، از رونق افتادن کســب و کارها و کاهش فعالیت 
های اقتصادی، ظرفیــت ایجاد نارضایتی و تحرکات 

اجتماعی را دارد.
رحمانــی فضلی ادامه داد: برای وزارت کشــور و 
نهادهــای تابعه آن موضوع کرونا اهمیت چند برابری 
دارد و در این خصوص ضمن اینکه حمایت مستمر با 
حوزه کادر درمان و پرستاران عزیز خواهیم داشت در 
بستر اجتماعی و سیاسی هم تاش بیشتری خواهیم 
کرد که آثار و هزینه های اجتماعی و سیاســی کرونا 

را هم مدیریت کنیم.
وزیر کشــور به دستورکار آخر نشست استانداران 
یعنی موضوع انتخابات اشــاره کرد و گفت: انتخابات 
خرداد ماه از نظر سیاســی مهم ترین حادثه ســال 
۱۴۰۰ اســت و در واقع به معنــای انتقال قدرت در 
حوزه اجرایی اســت کــه طبق این انتقــال، رئیس 
جمهوری جدید با اندیشــه، فکر توان و ان شــاا... با 

انرژی بااتری  خواهد آمد.
رحمانی فضلی با اظهار اینکه وظیفه وزارت کشور 
در این عرصه برگزاری انتخابات به صورت قانونی، سالم 
و در بستری امن است؛ گفت: آمادگی های ازم از نظر 
اجرایی برای برگزاری انتخابات خرداد ماه با استقرار 
هیات های اجرایی و ارســال تدارکات، پشــتیبانی و 

خدمات به همه استان ها فراهم شده است.
وی افزود: با توجه به اینکه امسال چهار انتخابات 
یعنی انتخابات ریاســت جمهوری، شوراهای اسامی 
شــهر و روستا و میاندوره ای مجلس شورای اسامی 
و خبرگان رهبری داریم کار به لحاظ اجرایی به خاطر 
وجود چهار قانون انتخابات ســخت است  اما آمادگی 
ازم در مجموعه وزارت کشور برای برگزاری این تعداد 

انتخابات وجود دارد.
رحمانی فضلی در ادامه صحبت های خود به دو بعد 
مهم انتخابات اشاره کرد و  گفت: یک بعد انتخابات، 
ســامت، قانون و امنیت است و بعد دیگر مشارکت 
است که در این خصوص مقام معظم رهبری و رئیس 
جمهوری کشــور به صورت مداوم بر لزوم مشارکت 
حداکثری مردم تاکید دارند؛ ما وظیفه خود می دانیم 
که مقتضیات و شرایط این حضور پرشور مردمی را در 

وزارت کشور و دیگر نهادها فراهم کنیم.
وی در ایــن خصوص گفت: از صدا و ســیما این 
تقاضــا را داریم که با رعایت بی طرفی و قانونمداری 
با برنامه های تبلیغاتی، شــور انتخاباتی مناسبی در 

جامعه ایجاد کند.
وزیر کشــور با تشریح این امر که ازم است بستر 
مناســب رقابت انتخاباتی فراهم شود، گفت: مردمی 
که پای صندوق رای می آیند باید نماینده ســلیقه و 

فکرشان را در میان نامزدها داشته باشند.
وزیر کشور در پایان صحبت های خود اظهار داشت: 
ان شاا... مجموعه این کارها موجب برکت برای کشور 

و مردم عزیزمان شود.

تیمی حرفه ای برای اقتصاد تشکیل شود 
همسویی و هم اندیشــی دولت با بخش خصوصی و داشتن ارتباط مثبت و 
موثر است چراکه بخش خصوصی می تواند در اجرای برنامه های اقتصادی دولت 

اهرم مثمرثمری باشد.
نظر دادن درخصوص عملکرد دولت ها صرفا با بررســی مدت ۴ یا ۸ ســاله 
فعالیت شان، تحلیل ساده انگارانه ای است. عملکرد دولت ها به عوامل متعددی 
در ســطح خرد و کان، حوزه داخلی و خارجی وابســته است. باید دید دولت 
جدید بر ســر کار آمده، مملکت را در چــه وضعیتی تحویل می گیرد و نباید 

صرفا به ظواهر امر توجه کرد.
در ایــن میان باید به این نکته توجه داشــت کــه دولت های موفق عموما 
برنامه هــای اقتصادی شــان را به گونه ای بنا می کنند که نــه تنها تغییر دولت 
به طــور کلــی آن را برهم نزند، بلکه برعکس کار دولت بعدی را نیز ســاده تر 
کند، به طوری که دولت جدید ادامه دهنده برنامه های دولت پیشــین باشــد و 
بتواند انرژی خود را صرف موارد مهم دیگری کند و از پله نخســت، برنامه و 
راه جدیدی را تدوین نکند. از این جهت اســت که بخش خصوصی بارها تاکید 
کرده داشتن نقشه راه مشخص اقتصادی در سطح داخلی و بین المللی یکی از 
پارامترهای بسیار مهمی است که دولت ها باید به آن توجه کنند. از سوی دیگر 
باید توجه داشــته باشید که سیاست های بین المللی یک دولت باید در راستا 
و همســو با سیاســت های داخلی که اساس و بنیان اصلی اقتصاد هر کشوری 
محسوب می شــود، چیده شود. بنابراین داشتن بســترهای اقتصادی ازم از 
مهم ترین اقداماتی است که یک دولت صرف نظر از جناح های سیاسی باید به 
آن توجه کند. شاخص های اقتصادی بین المللی می تواند معیار قضاوت خوبی 
برای عملکرد دولت ها باشد که متاسفانه در رتبه بندی های اقتصادی بین المللی، 

کشور ما جایگاه خوبی به دست نیاورده و این نکته شایان توجه ویژه است.
امــا یکی از عوامــل دیگری که می تواند به حکمرانی مطلوب و پیشــرفت 
اقتصادی کشــور کمک شــایانی کند، هماهنگی قوای ســه گانه در انتخاب 
اســتراتژی عملیاتی خود است. برای اینکه کشور بتواند در مسیر رشد حرکت 
کنــد صرف نظر از نحوه عملکرد رئیس جمهور و قوه مجریه، باید به هماهنگی 
سایر قوا با قوه مجریه نیز توجه شود. اساسا به عقیده من، رئیس جمهور آینده 
باید یک تیم حرفه ای در کنار خود داشته باشد، چرا که فردیت نمی تواند راه 
به جایی ببرد؛ تیم حرفه ای و متخصصی ازم است که بتواند با همفکری سایر 
ارکان، برنامه هــای اعامی دوره ریاســت جمهوری را به نحوی عملیاتی و در 
بهترین وجه آن را اجرایی و از اعام برنامه های موهوم و شــعاری پرهیز کند. 
اما یکی دیگر از مهم ترین موضوعاتی که باید به آن پرداخت، اعتمادســازی و 
ایجاد شفافیت در برنامه های دولت برای مردم است. ملت ما طی سالیان اخیر 
بر اثر ســوءمدیریت و عدم شفاف سازی، آسیب زیادی را تحمل کرده است و 
دولت جدید باید اولویت خود را بهبود وضعیت معیشت مردم و همچنین اوضاع 

کسب وکار و تولید قرار دهد و از تکرار اشتباهات گذشته بپرهیزد.
رئیس جمهور جدید باید در حدود اختیارات قانونی خود، شــجاعت اجرای 
تصمیمات خود را در ســطح داخلی و بین المللی داشــته باشد و از این جهت 
ازم اســت با نحوه تعامات بین المللی آشــنا باشد و همچنین در مناسبات و 

تعامات بازرگانی منطقه و دنیا درایت به خرج دهد.
از سوی دیگر، رئیس جمهور منتخب باید بتواند در برنامه ریزی برای برچیدن 
یا به حداقل رساندن فساد ناشی از اتخاذ سیاست های دستوری ناصحیح چون 
دار ۴۲۰۰ تومانی و مداخات در قیمت گذاری و ســایر موارد مشــابه، موفق 
عمل کند چرا که رتبه ایران در این خصوص نگران کننده اســت و ادامه این 

روند راه به جای خوشایندی نمی برد.
همچنین رئیس جمهور باید کارنامه عملیاتی مثبتی داشته باشد. باید دغدغه 
عموم را لمس کرده باشد. باید دغدغه تولید کننده و فعال اقتصادی را چشیده 
باشــد، باید الزامات تعامات بین المللی را بلد باشــد و در عین حال بتواند با 
درایت از موقعیت خود در راستای اصاح سیاست های اشتباه گذشته و اجرای 

صحیح سیاست های جدید استفاده کند.
در نهایت فرد منتخب باید رئیس جمهور همه جناح های سیاسی باشد و تعلق 
به جناحی خاص نباید باعث ســوگیری سیاسی شود. ایجاد اشتغال باتوجه به 
نرخ بیکاری تاسف بر انگیز و اصاح ساختار اقتصادی از اقداماتی است که باید 

در برنامه های دولت، در اولویت قرار گیرد.
موضوع مهم دیگر، همسویی و هم اندیشی دولت با بخش خصوصی و داشتن 
ارتباط مثبت و موثر است چراکه بخش خصوصی می تواند در اجرای برنامه های 

اقتصادی دولت اهرم مثمرثمری باشد.

 سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد داری چین در بخشی 
از زیرســاخت های اقتصــادی ایران ظــرف مدت ۲۵ 
ســال، بر اساس سند همکاری که اخیرا بین دو کشور 
امضاشــده، نقطه نظرات مختلفی را در باب امکان این 
حجم ســرمایه گذاری مطرح و نسبت به باورپذیری آن 

ایجاد شبهه کرده است.
این در حالی است که عمده فعاان اقتصادی خراسان 
رضوی تحقق ۴۰۰ میلیارد دار سرمایه گذاری چین در 
ایــران را نه تنها امری باورپذیر می دانند بلکه این رقم 
را برای توسعه زیرســاخت های اقتصادی کشور ناچیز 
خوانــده و همه انتقادات مبنی بر غیرقابل تحقق بودن 

جذب این حجم سرمایه را رد می کنند.  
کارشناســان اقتصــادی، چین را یکی از شــرکای 
اقتصادی خوب برای ایران در مقایسه با غرب و به ویژه 
آمریکا ارزیابی کرده و تجارت با چین را به مراتب بهتر 
از کشــورهایی می دانند که تحت تاثیر آمریکا تاکنون 
رویه مناســبی در تجارت با ایران نداشــته و غیرقابل 

اعتماد نشان داده اند.  
مرور سوابق تجارت چین با ایران در سالیان گذشته 
نیز چشــم انداز همکاری اقتصادی بر پایه این ســند 
همکاری ۲۵ ساله را امیدبخش تر از باور به تغییر رویکرد 

اروپایی ها نسبت به تجارت با ایران نشان می دهد.  
رییس کمیســیون تجارت اتاق بازرگانی، صنایع و 
معادن و کشاورزی خراسان رضوی، ۴۰۰ میلیارد دار 
را رقمی ناچیز برای ســرمایه گذاری بر روی زیرساخت 
های ایران دانسته و گفت: ظرفیت سرمایه گذاری برای 
بخشهای مختلف به ویژه زیرساختهای حمل و نقل ایران 
چند برابر ۴۰۰ میلیارد داری است که منتقدان تحقق 

آن را غیرقابل باور می خوانند.  
محمدحســین روشنک گفت: اینکه مفاد دقیق این 
سند همکاری ۲۵ ساله بین ایران و چین چیست، هنوز 
مشــخص نیست اما ظرفیت سرمایه گذاری در ایران و 
بازگشت ۴۰۰ میلیارد دار سرمایه گذاری کاما واضح 
و آشکار است، زیرا زمینه های بسیار بکری برای سرمایه 

گذاری در ایران وجود دارد که می توان از چینی ها برای 
این مهم بهره گرفت.

وی ادامه داد: ایران دروازه ورود به کشورهای آسیای 
میانه است و همین مزیت، تحقق سرمایه گذاری ۴۰۰ 
میلیارد داری را کاما قابل تحقق می سازد، چین می 
تواند با ســوق دادن بخشی از پولهای خود از آمریکا به 
سوی ایران،   بیشتر از این رقم نیز در کشور ما سرمایه 

گذاری کند.
این فعال اقتصادی تصریح کرد:  ۴۰۰ میلیارد دار نه 
برای ایران و نه برای چین عدد بزرگی نیست، مگر در 
دوران هشت ساله دولت نهم و دولت دهم، ایران ۸۰۰ 
میلیارد دار درآمد ارزی نداشــت و چگونه این میزان 

در مدت هشت سال در کشور مصرف شد؟
روشــنک افزود: ســند همکاری ایران و چین ۲۵ 
ساله اســت، ۴۰۰ میلیارد دار در طول ۲۵ سال عدد 
ناچیزی اســت، فقط برای ایمن و مدرن سازی حمل و 
نقل هوایی کشــور، عدد بیشتری برای سرمایه گذاری 
نیاز اســت، چه رســد به صنعت و کشــاورزی و باقی 

زیرساختهای اقتصادی.
رییــس اتحادیــه صادرکننــدگان و واردکنندگان 
خراسان رضوی ادامه داد: برخی انتقادات در خصوص 

قرارداد ۲۵ ســاله بین ایران و چین،  به نظر مضحک 
می نمایــد و چون منتقدان از مفاد این توافق،  اطاع 
کاملی ندارند،  انتقاد آنان نیز نمی تواند پایه و اســاس 
درستی داشته باشــد. آیا اگر ایران این سند همکاری 
را با آمریکا یا انگلیس امضا می کرد، منتقدان معترض 
نمی شدند و یا اینکه این افراد اصوا نسبت به تجارت 
ایران با شــرق اعتراض دارند؟وی گفت: اصا بحث این 
نیست که می خواهیم با شرق کار کنیم و نمی خواهیم 
با غرب همکاری کنیم، موضوع اصلی این است که غرب 
هیچ زمینه ای برای همکاری تجاری ایران با خود ایجاد 
نکرده است، نظام جمهوری اسامی را قبول ندارد، غرب 
نوکر آمریکا است اما ایران حاضر به نوکری برای کشور 
دیگری نیست.روشنک افزود: نبود قراردادهای درازمدت 
به ویژه در حوزه اقتصادی، خسارات زیادی به کشور وارد 
کرده است، مزایای قرارداد ۲۵ ساله ایران با چین زیاد 
است، هرچند هنوز مفاد این توافق نامه مشخص نیست.

وی ادامــه داد: بی تردید یکــی از بهترین اقدامات 
ایران در حوزه اقتصادی در ســالهای پس از انقاب را 
می توان قرارداد با اتحادیه اوراســیا دانست که پس از 
این قرارداد با چین نیز انجام گرفت، مگر می شــود در 
دنیای امروز کشورها بدون پیمان با یکدیگر، همکاری 

اقتصادی داشــته باشــند و اهداف خود را برای تحقق 
توسعه تجارت و اقتصاد پیش ببرند؟

این فعال اقتصادی گفت: بی تردید یکی از بهترین 
توافقات خارجی ایران را می توان امضای ســند جامع 
همکاری با چین دانســت، چین کشوری استعماری و 
زورگو نیست و سرکردگانی چون ترامپ ندارد،   ماهیت 
چین کاما با آمریکا متفاوت است و ایران تجربه شراکت 

اقتصادی با آن کشور را دارد.
روشنک، مخالفان شناسنامه دار امضای سند جامع 
همــکاری ایران با چین را به مناظره فراخواند و افزود: 
بدون شک توافق با چین ارزش زیادی برای جمهوری 
اسامی ایران دارد و مخالفان شاید عاشق غرب و آمریکا 
هســتند و بر این اســاس با تجارت با شــرق مخالفت 
می کنند؟رییس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن و کشاورزی خراسان رضوی ادامه داد: چرا باید 
از رقابت ترسید و فقط از جیب مردم ایران خرج کرد؟ 
مفت خوری عده ای باید تمام شــود؛ اینکه دروازهای 
کشــور را ببندیم و نگذاریم ســرمایه و کاا وارد ایران 
شــود و مصرف کننده داخلــی را در اختیار بگیریم، با 

هیچ قاعده اقتصادی قابل پذیرش نیست.
وی گفت: قــدرت رقابت پذیری اقتصاد چین برای 
اقتصاد ما مفید اســت، زیرا هیــچ چیز در چین ارزان 
نیســت که قیمت تمام شده کاای تولیدی آنها ارزان 
باشــد و به ایران ارزان بفروشــد، وقتی چین بخواهد 
در کشور ســرمایه گذاری کند و تحریم ها علیه ایران 
برداشته شود، دیگر دلیلی برای افزایش قیمت تمام شده 
کاای تولید داخل نمی ماند.روشــنک افزود: هم اینک 
ســنگ آهن خام خراســان رضوی از سنگان خواف به 
بندرعباس و سپس به چین می رود و تبدیل به میلگرد 
شده و دوباره به مشهد بازمی گردد، که ۲۰ درصد تعرفه 
گمرکی به آن تعلق مــی گیرد اما ۲۰ درصد کمتر از 
قیمت کشــور چین در مشهد فروخته می شود، دلیل 

این موضوع چیست؟

ابعاد باورپذیری سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد داری چین در ایران
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معــاون طرح و برنامــه وزارت صمت با 
تاکید بر لــزوم توجه همه دســتگاه ها به 
بخش تولید به عنوان اولویت در سال جدید، 
»تفویض اختیار به ســازمان های استانی«، 
»شناســایی و رفع گلوگاه های اجرایی« و 
»اصاح قوانین و مقــررات زائد و مزاحم« 
را سه محور مهم اقدامات وزارت صمت در 

راستای تحقق شعار سال عنوان کرد.
یه گزارش شــاتا ، سعید زرندی با اشاره 
به شــعار ســال ۱۴۰۰، گفت: استفاده از 
ظرفیت خالی واحدهای تولیدی، ممنوعیت 
وارادت برخــی از کااها، نهضت ســاخت 
داخل و تســریع در تامیــن ارز واحدهای 
 تولیــدی، چهار عامل اصلی مثبت شــدن

 رشــد صنعت در سال گذشته بود که باید 
تقویت شوند.

معــاون طــرح و برنامــه وزارت صمت 
بیان داشت: وزارت صمت یک حلقه از تولید 
است، باید ســایر حلقه ها هم هماهنگ در 

حمایت از تولید عمل کنند.
زرندی با اشاره به محورهای قابل طرح 
در برنامــه ســال »تولید؛ پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی ها« افزود: در این راســتا، بسته 
»پشتیانی و مانع زدایی از تولید« که وظایف 
همه دســتگاه ها را تبیین کرده، تهیه شده 
اســت و در بسته پیشنهادی، به طور شفاف 
وظایف وزارت صمت، بانک مرکزی، وزارت 
اقتصاد )مالیات، بانک ها و گمرک(، وزارت 
کار )تامیــن اجتماعی(، ســازمان حفاظت 
محیط زیست و ستاد مبارزه با قاچاق کاا 

و ارز مشخص شده است.
معاون وزیر صمت ادامه  داد: چالش های 
بخش تولیــد در بخش فــرا کان، کان، 
بخشی، رشته فعالیت و بنگاهی احصا شده و 
راهکارهای مبتنی به کوتاه مدت، میان مدت 

و بلندمدت تهیه می شود.
استقرار  وی خاطرنشان  کرد: تســهیل 
واحدهای تولیــدی از مهم ترین اقدام هایی 

است که در سال ۱۴۰۰ دنبال می شود.
معاون طرح و برنامه وزارت صمت تاکید 
کرد: یک ســرمایه گذار بــرای ایجاد واحد 
تولیدی برای شــروع کار یا توســعه بنگاه ، 
نباید از این ســازمان به آن سازمان معطل 
شــده و ماه ها درگیر اخذ مجوز بماند؛ این 
رویه باید تغییر کند؛ قوانین مزاحم توسعه 
ســرمایه گذاری در سریع ترین زمان ممکن 
باید حذف شــود یا به نفع ســرمایه گذاری 

تغییر کند.
زرندی بیان  داشــت: نمی شود از سویی 
از وزارت صمت توقع توسعه سرمایه گذاری 
داشت، اما از طرف دیگر دست سازمان های 

توســعه ای مثل ایــدرو و ایمیــدرو را در 
سرمایه گذاری های جدید بست.معاون وزیر 
صمت یادآور شــد: منابــع عظیم مالی در 
سیســتم بیمه مثل بیمه عمر وجود دارد، 
اما چقدر از آن وارد سرمایه گذاری در بخش 
تولید شده است؟ این ها موضوعاتی است که 
باید در اقتصاد کان به نفع تولید تغییر کند.

رفع  برای  صمت  وزارت  برنامه های 
موانع تولید

زرنــدی در ادامــه خاطر نشــان  کرد: 
به منظــور رفــع موانع موجــود در مقابل 
بهبــود محیط  و  تولیــدی  فعالیت هــای 
کسب وکار، در ســه محور »تفویض اختیار 
به سازمان های استانی«، »شناسایی و رفع 
گلوگاه های اجرایــی« و »اصاح قوانین و 

مقررات زائد و مزاحم«، اقدام های اجرایی و 
عملیاتی در دستور کار وزارتخانه قرار دارد.

وی ادامــه  داد: همــه دســتگاه ها باید 
اولویت شان تولید باشد، یعنی اگر سازمان 
مالیاتی، گمــرک، تامین اجتماعی و غیره، 
یک جا بین منافع ســازمانی و منافع تولید 
به تعــارض برخوردند، بایــد منافع تولید 
را اولویــت قرار دهند کــه در این صورت 
شعار سال محقق می شــود.زرندی معتقد 
اســت: تا زمانی که بازارهــای غیرتولیدی 
 ســود ده و جــذاب باشــند، تولیــد روی

 خوش نخواهد دید و مسیر رشد در تولید 
محقق نمی شود.

نتایج نظرخواهی از فعاان اقتصادی 
و صاحب نظران

وی با اشــاره به نظرخواهــی از حدود 
یک هــزار نفر از فعاان صنعــت، معدن و 
تجــارت و صاحب نظران اقتصــادی درباره 
موضوعــات مرتبط با تولید، بیان داشــت: 
مهم تریــن موانع تولید از ســوی آنان عدم 
ثبــات اقتصــاد کان )6۳۰ نفــر(، تورم 
باا )۴۰۰ نفــر(، نبود نقدینگی مناســب 
)۳6۰ نفــر(، تحریم هــای خارجی )۳۳۰ 
نفــر( و جذاب بــودن بازارهــای غیرمولد 
)۲۴۹نفر( عنوان شــده است.معاون طرح 
و برنامه وزارت صمت گفت: بانک ها )۷6۰ 
نفر(، ســازمان امور مالیاتــی )۷۵۰ نفر( و 
ســازمان تامین اجتماعــی )۵۷۰ نفر( به 
عنوان مهمترین دستگاه هایی از سوی این 
صاحب نظــران اقتصادی ذکر شــده اند که 
 بیشــترین اثر را بر روی فرآیند تولید دارند 
و نیازمنــد اصاح و بازنگــری در روابط با 

تولید هستند.
زرندی افــزود: به اعتقــاد آنان، عوامل 
داخلــی وزارت صنعت، معدن و تجارت که 
نیازمند اصاح است به ترتیب شامل صدور 
مجوزهای صنعتــی )۴۲۰ نفر(، موضوعات 
مرتبــط با زیرســاخت های شــهرک های 
صنعتــی )۴۱۵ نفــر( و موضوعات مرتبط 
با واردات )۳۵۰ نفر( عنوان شــده اســت.

معــاون وزیــر صمــت در بخــش دیگر 
صحبت هــای خود گفت: از نظر این فعاان 
اقتصادی، مهمترین اولویت هایی که وزارت 
 صمت باید در ســال جدید پیگیری کند، 
پیگیــری بــرای مقررات زدایــی از بخش 
تولیــد )6۲۰ نفــر(، ارائــه مشــوق های 
ســرمایه گذاری )۵۲۰ نفــر(، جداســازی 
 بخــش تولیــد از بازرگانــی )۳۸۰ نفــر( 
و تفویض امور به تشکل ها )۳۵۰ نفر( ذکر 

شده است.

ضرورت بهبود فضای کسب و کار
مهم تریــن برنامه های دولت ســیزدهم باید اصاح نظــام بانکی، اصاح 
ساختار بازار سرمایه، داشتن رویکرد مشخص در مواجهه با تحریم ها، اصاح 

نظام مالیاتی کشــور و اصاح نظام بودجه ریزی باشد.
فعــاان اقتصادی در دوره جدیــد انتخابات ریاســت جمهوری چه باید 
کننــد؟ دوره ریاســت جمهوری دولت روحانی رو به پایان اســت و عملکرد 
دوره هشت ساله ایشان به ویژه در حوزه اقتصادی و دیپلماسی خارجی بیش 
از همــه مورد توجه فعاان اقتصادی اســت. اگر چه ســال های اولیه دولت 
یازدهم با دســتاوردهای مطلوبی- به دایلی همچون درآمدهای باای نفتی 
در دولت قبل- همراه بود. اما تیم اقتصادی دولت روحانی نتوانســت آن طور 
که باید وعده های انتخاباتی را محقق سازد و آشفتگی در امر سیاست گذاری 

اقتصادی باعث شــد تا مشکات عدیده ای برای کشور ایجاد شود.
از آنجا که بخش اعظمی از اقتصاد کشــور با ســاختارهای سیاســی گره 
خورده، مســائل رخ داده در حوزه بین الملل نیز تحت تاثیر موضوعاتی مانند 
خــروج آمریکا از برجام و شــروع تحریم های بین المللی کشــور قرار گرفته 
اســت. دولت روحانی با شعار خصوصی ســازی و کاهش تصدی گری دولت 
آغاز شــد، اما در دوره دوم و با تدوین و اجرای سیاســت های ارزی جدید و 
ســوق سرمایه های مردمی به ســمت بورس و عدم توانایی در ایجاد ثبات و 
حضور افراد دارای رانت اطاعاتی در این بازار، تورم رکودی بی ســابقه ای را 

اقتصاد کشور تحمیل کرد.  بر 
طبق قانون برنامه پنجم و ششم توسعه، میانگین ۸ درصد رشد اقتصادی 
برنامه ریزی شــده بود، اما متوســط آن از سال ۹۱ تا ۹۸ »نزدیک به صفر« 

بوده است. 
در مقابل رشــد نقدینگی و پایه پولی به ترتیب ۴/ 6 و ۱/ ۴ برابر شــده 
اســت که با توجه به اینکه بازار مولدی بــرای این حجم از نقدینگی وجود 

نداشت، بر تورم کم سابقه افزود.  
یکی از دایل اصلی ایجاد شــوک های اقتصادی، وابستگی شدید بودجه 
جاری کشــور به درآمدهای نفتی بوده است. در این میان هر ساله بر دامنه 
رشد کســری بودجه افزوده شده و بخش عمده ای از آن صرف ثبات بخشی 
به اقتصاد و ایجاد امنیت می شــد. فضای کســب وکار که بستر اصلی و منشأ 
فعالیت های اقتصادی است، در این هشت سال در رتبه بندی جهانی نتوانست 
بهبود قابل توجهی داشــته باشــد و همچنان نااطمینانی از شرایط پیش رو 
و بی ثباتی سیاســت ها، قوانین و رویه های اجرایی ناظر بر کســب وکار عامل 
مســلط در نامساعد شدن این محیط به حساب می آید که متولی اصلی آن 
دولت است. از سوی دیگر فعالیت موازی و دخالت سایر نهادهای حاکمیتی 
و تنش هــای داخلی میان احزاب و گروه های مختلف موانعی را برای فعالیت 

دولت ایجاد کردند.
 چند سکانس از انتخابات پیش رو

انتخابات دولت ســیزدهم، خرداد ماه ســال جاری برگزار می شــود. این 
درحالــی اســت که در ســال های اخیر، کشــور به لحــاظ اقتصادی تحت 
فشــارهای داخلی و خارجی بوده اســت. عاوه بر کوچک شــدن ســفره 
قشــر فقیر و متوســط جامعه، فعاان اقتصادی نیز در ســال های اخیر به 
دلیــل بی ثباتی اقتصادی و فشــار تحریم ها و شــیوع بیمــاری کووید-۱۹ 
بیشــتر از همیشــه در تنگنا قــرار گرفته اند. تعطیلی بســیاری از واحدها، 
بیکاری عده زیادی از کارگران، نوســانات و رشــد شــدید نــرخ ارز، رانت 
ناشــی از ارز دولتــی، دشــواری مســیرهای صادراتــی و بازگرداندن ارز 
 و تصمیم هــای غیرکارشناســی، رکــود بی ســابقه و بانک هایــی که مانع

 تولیــد هســتند، تورم و کاهش قدرت خرید شــدید و... همه از پیامدهای 
ســاختار بیمار اقتصادی کشور طی سال های متمادی و وخامت آن در دهه 

اخیر است.
اگر چه دولت یازدهم برای دســتیابی بــه توافق نامه برجام تاش کرد و 
برنامه جامع اقدام مشترک مدت زمانی هر چند کوتاه راهگشای فعالیت های 
اقتصادی کشــور بود، اما به دلیل نواقص این توافق نامه و اعمال شدیدترین 
و ســختگیرانه ترین تحریم ها در دولت دوازدهم، اقتصاد کشــور بیش از هر 

زمان دیگری دچار شکنندگی شد.
اصاح طلبــی و اصولگرایــی دو رویکرد یا حزب مهم در کشــور بوده که 
پس از دوره اصاحات در کشــور باب شــد. به لحاظ فکــری، اصولگرایان، 
ســاختارگرا و کمتر منعطف بوده اند و اصاح طلبــان عموما انعطاف پذیرتر 
هســتند. از ســوی دیگر اصولگرایی مشی خود را مبارزه سرسختانه با غرب 
قرار داده اســت و اصاح طلبی در برخورد بــا غرب منعطف تر عمل می کند. 
امــا ناگفتــه نماند که همه اصول و تفکرات ایــن دو حزب در لوای قانون و 

است. اسامی  حاکمیت جمهوری 
با توجه به موارد گفته شده و عملکرد این دو رویکرد، اصولگرایان عموما 
مخالف مذاکره با غرب و بازگشــت به برجام بوده، درحالی که اصاح طلبان 
مذاکــره و رفع تحریم ها را یکی از عوامل مهم گشــایش اقتصادی کشــور 
می دانند. ازم به ذکر اســت که عملکرد این دو گروه در برابر غرب باید بر 
مبنای سیاســت های کلی نظام باشــد. اگر چه رفــع تحریم ها برای فعالیت 
اقتصادی بخش خصوصی بســیار حائز اهمیت اســت. اما کشور برای عبور از 
تنگناهای اقتصادی نیازمند اصاحات ســاختاری اساســی بوده و این مهم 

تنها به رفع تحریم ها وابســته نیست.
با توجه به اتفاقات اقتصادی و سیاســی در هشــت ســال گذشته، مردم 
و به ویــژه فعــاان اقتصادی باید انگیزه کافی برای شــرکت در انتخابات را 
داشته باشند. تجربه نشان داده است که شعارهای عوام فریبانه و پوپولیستی 
بر بیشــتر اقشار جامعه بی تاثیر اســت و مهم ترین عامل برای حضور مردم، 
صداقت، دوری از سیاست زدگی و عملکرد مناسب و کارنامه روشن نامزدهای 

است. انتخابات 
آتــی  انتخابــات  درخصــوص  اقتصــادی  فعــاان  بــرای  آنچــه   
برنامه هــای  منتخــب  رئیس جمهــور  کــه  اســت  ایــن  دارد  اهمیــت 
کســب وکار محیــط  بهبــود  و  اقتصــادی  گشــایش  بــرای   مشــخص 

 کشــور ارائه دهد. از جمله مهم ترین برنامه های دولت سیزدهم باید اصاح 
نظام بانکی، اصاح ساختار بازار سرمایه، داشتن رویکرد مشخص در مواجهه 

با تحریم ها، اصاح نظام مالیاتی کشــور و اصاح نظام بودجه ریزی باشد.

اهمیت حذف قوانین مزاحم توسعه سرمایه گذاری در راستای تحقق شعار سال

بهبود ۴.۳ میلیارد داری تراز تجاری بخش کشاورزی

 خبر

 
 

هیأت مدیره محل هدایت و تصمیم گیری در مورد 
سیاســت های کان بیمه کشــاورزی است و هر هفته 
جلســات آن به طور منظم برگزار می گردد. نخستین 
نشست رســمی هیأت مدیره صندوق بیمه کشاورزی 
در ســال ۱۴۰۰ روز یکشــنبه پانزدهم فروردین ماه 

جاری، برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل صندوق بیمه 
کشاورزی، نخستین نشست رسمی هیأت مدیره صندوق 
بیمه کشاورزی در سال جاری، با حضور محمدابراهیم 
حســن نژاد، قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی، اعضاء 
هیأت مدیره و مدیران ارشــد ستادی در محل سرای 

گفتگوی ستاد صندوق بیمه کشاورزی برگزار گردید.
قائم مقام صندوق بیمه کشــاورزی، ضمن تبریک 
آغاز ســال نو و آرزوی ســالی پررونق و مناسب برای 
جامعه کشــاورزی ایران، با تأکید بــر اجرای منویات 
 مقــام معظم رهبری )مدظله العالی( منبعث از شــعار 
ســال »تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها«، ابراز 
امیدواری کرد؛ با اتکاء به تجارب ســال های گذشته و 
بــا همت عموم همکاران و بهره گیری از حمایت های 

گســترده دولت و مجلس محترم، اقدامات شایســته 
نســبت به رفع موانــع و نواقص موجود در راســتای 
توانمند نمودن صندوق بیمه در حمایت مؤثر از تولید 
در بخش کشــاورزی و جلب رضایت بیشتر کشاورزان 

شریف، صورت گیرد.
حســن نژاد سپس با اشاره به اعتبارات مناسبی که 
در قانون بودجه سال جاری پیش بینی شده بر ضرورت 
توســعه و افزایش ضریب نفوذ بیمه، با همکاری همه 

فعاان بخش کشاورزی، تأکید نمود.
وی در ادامه با تشکر از تعامل مؤثر و همکاری جدی 
سازمان دامپزشکی در ارتباط با پوشش بیمه ای کامل 
طیور کشور و رســیدن به آمار قابل قبول در عملکرد 
بیمه ای این زیربخش، توســعه روزافزون بیمه عوامل 
تولید را در دستور کار صندوق بیمه کشاورزی در سال 

جاری، برشمرد.
قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی همچنین با اشاره 
به ایجاد ظرفیت ها و بســتر مناســبی که در اجرای 
بیمه دام صورت گرفته اســت، بر توســعه طرح های 
 فراگیر بیمه ای ازجمله بیمه آبزیان پرورشی از مبادی 

تولید، تأکید نمود.
گفتنی است، هم اینک نظام بیمه کشاورزی ایران، 
بیمه ای دانش بنیان و مستقر بر پایگاه آماری و اطاعاتی 
قوی است که در نهایت شفافیت مالی میتواند با ادبیات 
مشترکی که با وزارت جهاد کشاورزی، بانک کشاورزی، 
تشکل ها و سایر کنشگران دارد، طیف وسیعی از عرصه 
فعالیت های کشــاورزی ایران را زیرپوشش حمایتی و 

نظام مند خود قرار دهد.

نخستین نشست رسمی هیأت مدیره بیمه کشاورزی در سال ۱۴۰۰ برگزار شد

 خبر مهم برای سهامداران و معامله گران بورس
،عضو شورای عالی بورس گفت: به نظر می رسد تا قبل از انتخابات ریاست 

جمهوری، دامنه نوسان با یک روند تدریجی باز شود.
ســاح ورزی درباره تاثیر روند انتخابات ۱۴۰۰ بر بازار سرمایه اظهار کرد: 
اگر ما یک بررسی داشته باشیم دولت ۲۳۹ هزار میلیارد تومان از بازار بدهی، 

سهام و مالیات درآمد کسب کرده است.
وی بیان کرد: رئیس جمهور بعدی باید یک نگاه بهتری به بازار ســرمایه 

داشته باشد.
عضو شورای عالی بورس در رابطه با دامنه نوسان گفت: از قبل دامنه نوسان 
و حجم مبنا در دست سازمان بورس و هیئت مدیره بود، اما در رابطه با دامنه 

نامتقارن بررسی های زیادی صورت گرفت.
ســاح ورزی گفت: نگاه غالب این است که دامنه نوسان باید با یک روند 

تدریجی باز شود، خود سازمان بورس هم برنامه هایی در این رابطه دارد.
او بیان کرد: به نظر می رســد تا قبل از انتخابات ریاست جمهوری این امر 

اتفاق بیفتد.

وزیر جهاد کشاورزی، گفت: تراز تجاری بخش کشاورزی و غذای کشور 
از منفی 6 میلیارد و ۷6۷ میلیون دار در سال ۹۸ به منفی دو میلیارد و 

۴6۳ میلیون دار در سال گذشته ارتقاء پیدا کرد.
به گزارش  روابط عمومی وزارت جهاد کشــاورزی، کاظم خاوازی وزیر 
جهاد کشــاورزی در نشســت علنی امروز )سه شنبه ۱۷ فروردین ماه( در 
تشریح وضعیت نهاده های دامی، کشاورزی و پروتئینی کشور، گفت: شاید 
مهمترین بخشــی که در کشــور مطرح است بخش زراعی است که حدود 
۷۰ درصد آن را گندم تشکیل داده است این در حالی  است که تصمیمات 
خوبی برای گندم صورت گرفته است چراکه شاکله اصلی زراعت ما متکی 
به تصمیماتی است که برای گندم گرفته شده است.وی ادامه داد: در حالی 
در ســال ۹۸ حدود ۳۷۵ هزار تن بذر گواهی شــده درجه یک در اختیار 
کشــاورزان قرار داده ایم که این رقم در ســال ۹۹ به ۴۱۳ هزار تن رسید.

وزیر جهاد کشــاورزی از طرح جهش تولید در دیم زارها به عنوان یکی از 
موفقیت های این حوزه یاد کرد و ادامه داد: دیم زارها بخش مهمی هستند 
کــه کمتر مورد توجــه قرار گرفته اند؛ پروژه ای با همکاری ســتاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( در ســطح 66۰ هزار هکتار به صورت پایلوت در 
6 اســتان و ۷۰ شهرســتان و در سطح ۷۴ هزار هکتار آغاز شده است.وی 
اضافه کرد: پیش بینی می شــود با اجرای این پروژه تثبیت شــغل، درآمد 
مناسب برای کشــاورزان و تولید ۳۰۰ هزار تن محصول کشاورزی محقق 
شــود.عضو کابینه دولت دوازدهم با اشاره به وضعیت تراز تجاری کشور در 
حوزه کشــاورزی طی سال های گذشته افزود: تراز تجاری بخش کشاورزی 
و غذای کشور از منفی 6 میلیارد و ۷6۷ میلیلراد دار سال ۹۸ به منفی دو 
میلیارد و ۴6۳ در سال گذشته ارتقاء پیدا کرد.وی با بیان اینکه همچنین 
سن زدگی برای اولین بار به ۳.۳ کاهش یافت، گفت: کشاورزی قراردادی 
نیز در ســال زراعی گذشــته از ۹۰ هزار تن به ۲۰۰ هزار تن افزایش پیدا 
کرد، همچنین گندم از نظر کیفی در سراســر کشــور برای نخستین بار با 
تعداد بســیار نمونه مورد ارزیابی قرار گرفت. این در حالی است که هجمه 
ای روی مــا بود که کیفیت گندم خوب نیســت در صورتی که ۹۲ درصد 
گندم های مورد بررسی قرارگرفته از کیفیت خوبی برخوردار بودند. خرید 
تضمینی که در ســال ۹۸ اتفاق افتاد ۷.۷ میلیون تن بود که در سال ۹۹ 
به ۸.۵ میلیون تن رســید و پیش بینی ما این اســت که در سال پیش رو 
خرید به ۸.۸ میلیون تن گندم برسد.خاوازی با بیان اینکه کشت قراردادی 
دانه های روغنی در سال گذشته را تا ۲۰۰ هزار تن افزایش دادیم، گفت: 

از مجلس و کمیســیون کشــاورزی به دلیل تصویب قانون خرید تضمینی 
تشکر می کنم و شما عواید آن را در سال پیش رو برای کلزا خواهید دید 
و تصمیماتی که برای چغندر قند گرفته شــده، بسیار حائز اهمیت است.

این عضو کابینه دولــت دوازدهم اضافه کرد: در صورت اجرای طرحی که 
برای جهش تولید آماده کرده ایم به راحتی می توان طی ۴ سال قریب به 
۸۰۰ هزار تن روغن را در داخل کشور بدون اینکه گندم و دیگر محصوات 
استراتژیک تحت تاثیر قرار گیرند، تولید کنیم. همچنین یکی از تصمیمات 
خوبی که در شــورای قیمت گذاری صورت گرفت، کمک به چغندرکاران 
کشور بود. اگرچه در سال ۹۸ در حدود ۳.۵ میلیون تن چغندر تولید شد 
ولی این رقم در ســال ۹۹ به حدود ۵.۵ میلیون تن رســید و پیش بینی 
ما این اســت در ســال ۱۴۰۰ این رقم به ۷ میلیون تن برسد که قریب به 
۱.۲ میلیون تن فقط شــکر از چغندر می گیریم و قطعاً در ســال پیش رو 
به مرز خودکفایی تولید شــکر خواهیم رســید.وی در رابطه با تولید پنبه 
نیز توضیح داد در سال ۹۸ مجموعاً ۲۲۲ هزار تن پنبه برداشته کرده ایم 
و در ســال زراعی ۹۹ این عدد به ۲۷۰ هزار تن رســید و در سال ۱۴۰۰ 
آن را به ۳۲۷ هزار تن خواهیم رســاند.خاوازی درباره وضعیت محصوات 
پروتئینی تصریح کرد: در تولید گوشــت قرمز به ۸۸۱ هزار تن، در تولید 
شــیر به ۱۱ میلیــون تن و در تولید مرغ به ۲ میلیــون و  ۵۰۰ هزار تن 
رســیده ایم، همچنین مشکلی در تولید تخم مرغ و عسل نداریم.وزیر جهاد 
کشــاورزی در تشــریح دایل اتفاقات ناگوار بازار مرغ طی دو ماه گذشته 
توضیح داد: از ابتدای ســال گذشته تا بهمن ماه جوجه ریزی در بهمن ماه 
به بیشــترین میزان رسیده است به این معنا که آماری بااتر از بهمن ماه 

برای جوجه ریزی نداشــتیم که این امر نیز توسط چند سیستم مختلف به 
طور مثال سامانه سماصط توسط سازمان دامپزشکی و بیمه کنترل می شود.

وی با بیان اینکه بر اســاس اطاعات میدانی انحراف از جوجه ریزی حدود 
۱.۳درصد است، گفت: جوجه ریزی و تولید به میزان طی ماه های گذشته 
به میزان کافی بوده است و حتی ما با تولیدات کمتری مانند ۹۰ میلیون و 
۱۱۰ میلیون نیز مشکلی در بازار نداشتیم، از سوی دیگر از آنجا که قدرت 
خرید مردم طی ماه های گذشته افزایشی نداشته، باید اتفاقات بازار مرغ را 
در جای دیگری جستجو کرد.عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه در 
حال حاضر احتکار و منجمد کردن مرغ در بازار به چشم می خورد، تصریح 
کرد: نیاز تهران به مرغ حدود یک هزار و ۲۰۰ تن اســت در حالی که در 
سه شیفت حدود هزار تن بسته بندی شد اما ما شاهد تخلفات گسترده در 
این حوزه هستیم.خاوازی با بیان اینکه اتفاقات بازار مرغ موجب شد دولت 
کارگروهی در راستای حل مشکات این حوزه تشکیل دهد که مسئولیت 
آن با وزیر جهاد کشــاورزی اســت، ادامه داد: در ۳ روز کاری با برگزاری 
جلســات و هماهنگی ها توانســتیم قیمت ها را تا حدودی ســامان دهیم، 
تنها در اســتان های کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان شــرقی و سیستان 
و بلوچستان مشــکاتی وجود دارد که برای آن استان معین تعریف شده 
است.وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در سال ۹۹ در تولید کره خودکفا 
شــدیم، ادامه داد: واردات گوشت به یک چهارم تا یک پنجم رسیده است.

وی اضافه کرد: بر اساس تصمیم سران سه قوا تمام مسئولیت های تجاری 
در بخش کشاورزی از جمله واردات، صادرات و تنظیم بازار بر عهده جهاد 
کشاورزی نیســت، عاوه بر این بر اساس مصوبه هیأت وزیران مسئولیت 
تنظیم بازار شــکر، روغن، برنج، گوشــت بر عهده جهاد کشاورزی نیست.

عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه به نمایندگی از دولت از مردم به 
دلیل اتفاقات بازار مرغ عذرخواهی می کنم، ادامه داد: امیدواریم با تشکیل 
کارگروه مذکور آرامش به کل کشور بازگردد.خاوازی وضعیت حوزه باغبانی 
کشور را خوب ارزیابی کرد و ادامه داد: در حال حاضر حدود ۳۹۰ هزار تن 
سیب در انبارها وجود دارد. از سوی دیگر ۸۳۰ هزار تن صادرات داشتیم. 
حدود ۲۷۵ هزار تن پرتقال، 6۴ هزار تن کیوی در انبارها داریم.وزیر جهاد 
کشاورزی افزود: بخش کشاورزی نیز مانند سایر حوزه ها رقابتی بوده و متأثر 
از قیمت کااهای دیگر است، به صورت میانگین دستمزد روزانه نیروی کار 
حدود ۴۹ درصد، حمل و نقل ۳۰ درصد و ... افزایش داشته است که این 

امر در قیمت نهایی محصوات کشاورزی اثرگذار است.

 
 

 چرایی تداوم روند نزولی در معامات بازار سرمایه 
 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: مجموع ابهامات حاکم در بازار مانند تصمیم گیری در زمینه دامنه نوسان و عدم ورود نقدینگی به این بازار باعث ترس سهامداران و رکود در معامات بورس شده است.

»نوید خاندوزی« با اشاره  به علت افت اخیر شاخص بورس افزود: اکنون نمی توان نظر قطعی درباره وضعیت فعلی بازار سهام اعام کرد و تاکنون نظرهای مختلفی درباره علت افت شاخص بورس ارائه شده است.
وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد تا زمان ورود شوک هایی مانند تزریق نقدینگی یا تغییر دامنه نوسان به بازار چنین روندی بر بازار حاکم باشد و فقط در آن زمان می توان شاهد تغییر روند و بهبود وضعیت بازار باشیم.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته از سوی اکثر کارشناسان بازار، ممکن است شاخص بورس تا کانال یک میلیون و ۲۴۰ هزار واحد افت کند و بعد از آن در این کانال باقی بماند.

وی با اشاره به تصمیمات اتخاذ شده در زمینه تغیرات دامنه نوسان گفت: دامنه نوسان نامتقارن از جمله تصمیماتی بود که عجوانه و به صورت غیرمنطقی در بازار اتخاذ شد و از همان ابتدا با ایرادهای همراه بود اما این نکته نباید 
فراموش شود که چنین قانونی زمانی در بازار اعمال شد که بازار با روندی غیرمنطقی همراه شده بود.خاندوزی اظهار داشت: به نظر می رسد تغییر دامنه نوسان در محدوده مثبت و منفی 6 یا مثبت و منفی ۱۰ به همراه افزایش 
حجم مبنا بتواند تا حدودی در شتاب سرعت ایجاد تعادل بازار تاثیرگذار باشد. به گفته این کارشناس بازار سرمایه، بازار سهام به دلیل بهبود وضعیت اقتصادی کشور به طور حتم با رشد همراه می شود و شاهد روزهای بهتری در 

این بازار خواهیم بود.وی اظهار داشت: اکنون با توجه به وضعیت ایجاد شده در بازار و تداوم روند نزولی در بازار نمی توان  توصیه چندان دقیقی را به سهامداران ارائه کرد.
خاندوزی به تاثیر انتخابات ریاست جمهوری ایران بر روند معامات بورس اشاره کرد و افزود: اکنون زود است که بخواهیم در مورد انتخابات ریاست جمهوری و تاثیر آن بر بازار اظهار نظر کنیم اما براساس پیش بینی های صورت 

گرفته به نظر می رسد بازار از اواخر اردیبهشت ماه تحت تاثیر فضای انتخابات قرار بگیرد و مانند انتخابات ریاست جمهوری آمریکا وارد مرحله رکود شود.
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 منطقه گیان حائز رتبه اول در مصرف CNG کشور

مرجان عباس زاده/ رشــت -مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گیان ، کورش باادســت ، اظهار کرد : » استان گیان با مصرف بالغ 
بر ۳۰ میلیون و ۲۸۰ هزار متر مکعب CNG ) سوخت پاک وطبیعی ( به جای 
بنزین در اسفند ماه ۹۹ ، نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد ۵6 درصدی 

روبرو بوده و حائز رتبه اول کشوری شد . «
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیان 
و به نقل از مدیر منطقه ؛ در حال حاضر متوسط مصرف روزانه CNG  بالغ بر 
یک میلیون متر مکعب بوده که از طریق یکصد باب جایگاه CNG  فعال ) ۳۸ 

باب دو منظوره و 6۲ باب تک منظوره ( در استان توزیع می شود. 
مدیر منطقه افزود  : » در بهمن ماه ۹۹ با مصرف ۳۰ میلیون و ۴۸۰ هزار 
متر مکعب CNG  نسبت به همین مدت سال گذشته  و رشد ۲۱ درصد مصرف 

این فرآورده ، استان گیان در رتبه سوم کشوری قرار گرفت  .

 افزایش 6 درصدی مصرف سی ان جی در استان گلستان
مدیر شــرکت ملی پخش فراروده های نفتی منطقه گلستان از افزایش 6 

درصدی مصرف سی ان جی در این استان خبر داد.
مومنی :گلستان-   به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان، عیسی افتخاری گفت: در سال ۹۹ علی الرغم محدودیت 
در سفرهای درون و بیرون شهری بدلیل بیماری کرونا، حدود ۲۴۸ میلیون متر 
مکعب )معادل سوختگیری ۱6 میلیون و ۵۰۰هزار خودرو( سی ان جی در استان 
گلستان مصرف شده که نسبت به سال ۹۸  افزایش 6 درصدی داشته است.

وی سپس با اشاره به قیمت سی ان جی افزود: استفاده از این سوخت پاک 
از لحاظ اقتصادی به صرفه  اســت، ضمن اینکه ســبب کاهش آلودگی هوا و 

جلوگیری از اتاف سرمایه های ملی نیز خواهد شد.
مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی منطقه گلســتان تاکید 
کرد: در اســتان گلســتان ۵۸ جایگاه فعال ســی ان جی با پراکندگی مناسب 
 وجــود دارد کــه توان عملیاتی آنها فــروش روزانه یــک میلیون مترمکعب 
اســت که بصورت شــبانه روزی آماده ارایه خدمات به شهروندان و مسافرین 

عزیز می باشند.

 کاهش فعالیت زنان در نشاء برنج شالیزارهای گیان
مرجان عباس زاده / رشــت- مدیر توســعه مکانیزاســیون سازمان جهاد 
کشاورزی گیان گفت: توسعه نشاء مکانیزه موجب کاهش فعالیت زنان نشاء 

کار در شالیزارها در این مرحله از تولید برنج شده است.
حیدر کامیاب با بیان اینکه سال گذشته کشت مکانیزه در ۱6۰ هزار هکتار 
از شــالیزارهای گیان انجام شــد، اظهار کرد: گیان ۲۳۸ هزار هکتار اراضی 
شــالیزاری دارد و پیش بینی می شود امسال در ۱۷۰ هزار هکتار از این اراضی 

کشت برنج به صورت مکانیزه انجام شود.
وی افزود: هم اکنون بالغ بر ۸۵۰۰ دستگاه نشاءکار در استان آماده ورود به 

مزارع هستند و به محض شروع زمان نشاء به کار گرفته خواهند شد.
کامیــاب با بیان اینکه توســعه مکانیزاســیون به طــور میانگین در همه 
شهرســتان ها در حال انجام است، ادامه داد: شهرستان های رضوانشهر، تالش 
و صومعه ســرا بیش از دیگر شهرستان ها نشاء برنج را به صورت مکانیزه انجام 

می دهند.
وی تصریح کرد: شهرســتان رشــت بزرگترین شهرستان برنج خیز کشور 
است و در حال حاضر توسعه میکانیزاسیون در این شهرستان کمتراز میانگین 
اســتانی است، اما نســبت به سال های گذشته از رشــد مکانیزاسیون خوبی 

برخوردار شده است.
کامیاب گفت: شهرستان شفت نیز از جمله شهرستان های گیان است که 

در سال های اخیر شاهد رشد نشاء مکانیزه در شالیزارهای آن هسیتم.   
مدیر توسعه مکانیزاسیون سازمان جهاد کشاورزی گیان خاطرنشان کرد: 
توسعه مکانیزاسیون عاوه بر کاهش رنج تولید برنج موجب کاهش هزینه های 
تولید برنج می شود و چون به طور معمول نشاء برنج توسط زنان در شالیزارها 
انجام می شــد که کاری بسیار سخت است از این پس با توسعه مکانیزاسیون 
روزافزون شاهد کاهش فعالیت زنان نشاء کار در شالیزارهای استان خواهیم بود.

وی تصریح کرد: توسعه مکانیزاسیون موجب شده است که جوانان روستایی 
نیز تمایل بیشتری برای ورود به تولید برنج داشته باشند و اخیرا حتی برخی 
از جوانان شــالیزارهایی را اجاره می کنند تا بتوانند در آن به کشــت و تولید 

برنج بپردازند.

 تردد 2.۴ میلیون خودرو در محورهای گیان
 مرجان عباس زاده/رشت-مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیان 
با اشاره به آخرین گزارش آمار تردد طرح نوروزی در استان گیان، اظهار کرد: 
براساس آخرین آمار دریافتی از ۴۲ دستگاه ترددشمار گیان، از ۲۳ اسفند لغایت 
۱۵ فروردین شاهد تردد دو میلیون و ۴۲۸ هزار و ۲۹۹ خودرو در استان بودیم.

وی از ورود یک میلیون و ۲۵۵ هزار و 66۲ وسیله نقلیه به گیان در طرح 
نــوروزی خبر داد و افزود: همچنین یک میلیون و ۱۷۲ هزار و 6۳۷ وســیله 

نقلیه از گیان خارج شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیان ادامه داد: در مقایســه با 
مدت مشابه سال گذشته شاهد ۲۸۲ درصد افزایش در ورود به استان و ۲۵۰ 

درصد افزایش در خروج از استان هستیم.
مرادی، بیشــترین میزان ورودی را از طریق محور آزادراه قزوین - رشــت 
با میزان تردد ۵۳۰ هزار و ۴۷6 وســیله نقیله دانســت و تصریح کرد: محور 
رامســر - چابکســر نیز با میزان تردد ۳۹۵ هزار و ۲۲۰ وسیله نقلیه دومین 

محور پرتردد استان است.
وی همچنین بیشــترین میزان خروجی از استان را از طریق محور آزادراه 
رشت - قزوین با میزان تردد ۴۱۳ هزار و ۴۹۹ وسیله نقلیه دانست و خاطرنشان 
کرد: از ابتدای طرح نوروزی تاکنون اوج تردد بین ســاعات ۱۸ تا ۱۹ بوده و 

وسایل نقلیه در ساعات اوج متوسط سرعت 6۹ کیلومتر در ساعت داشتند.
وی بــا بیان اینکه طرح نوروزی تا ۱۷ فروردین ادامه دارد، اضافه کرد: روز 
گذشته ۳۸ هزار و ۸۹۷ خودرو وارد گیان و ۳۴ هزار و 66۴ خودرو از گیان 

خارج شده است.

  معاون دامپزشــکی تهران: توزیع مرغ گرم با سر در پایتخت 
سهوی بود

 معاون سامت اداره کل دامپزشکی استان تهران در خصوص تصویری که در 
فضای مجازی از توزیع مرغ گرم همراه با سر در منطقه نسیم شهر از شهرستان 

رباط کریم منتشر شده  است، این امر را سهوی اعام کرد.
دکتر مهدی سلوکانه گفت: با توجه به مشکات پیش آمده در توزیع مرغ 
و ضرورت ســرعت در کشــتار ۱۵ هزار مرغ در چند ساعت، ممکن است این 

خطا در تعداد کم رخ دهد.
وی با بیان اینکه در این فیلم که گفته می شود مرغ های گرم توزیع شده 
با سر مربوط به نسیم شهر است اما به وضوح مشخص نیست مربوط به کدام 
کشتارگاه است، گفت: اگر مبدا اصلی و اسم کشتارگاه مشخص بود ما به مکان 

مورد نظر مراجعه و پیگیری می کردیم.
ســلوکانه اضافه کرد: اما در تراکم کاری باا ممکن است خطای انسانی و 
کارگری رخ دهد و درصد خیلی کمی خطای انســانی عامل وقوع این شرایط 
باشــد.وی به شــهروندان اطمینان خاطر داد که تمامی مسائل بهداشتی در 
کشتارگاه های استان تهران رعایت و فرآورده های دام و طیور با تایید بهداشت 
به بازار عرضه می شــود و مردم در خصوص مســائل بهداشتی مرغ هیچگونه 

دغدغه ای نداشته باشند.

محدودیت های پنج گانه در شهرهای قرمز و نارنجی اصفهان اجرا می شود

نرخ کرایه اتوبوس و تاکسی در اراک تا ۳۰ درصد افزایش یافت

اداره کل نوسازی مدارس گیان پیشتاز نوآوری در معماری و طراحی مدارس

 سخنگوی ستاد استانی مدیریت بیماری 
کرونــا در اصفهان گفــت: محدودیت های 
پنج گانه از روز سه شنبه هفدهم فروردین با 
شدت و نظارت بیشتری در شهرهای قرمز و 

نارنجی استان اجرایی می شود.
حجــت اه غامی گفت: در زمان حاضر 
۱۷ شهرســتان استان اصفهان در وضعیت 
قرمــز و نارنجی قــرار دارد و طرح جامع 
امروز  از  هوشمند محدودیت های کرونایی 
با شدت و بازرسی بیشتری اجرا خواهد شد.

وی با بیان اینکــه این محدودیت ها به 
فرمانداری ها،  اجرایی،  دســتگاه های  همه 
اتحادیه ها و صنوف اباغ شده است، اظهار 
داشــت: نخســتین محدودیت مربوط به 
اداره ها و دســتگاه های اجرایی اســت که 
در شــهرهای قرمز تا یک ســوم کارکنان 
بــرای خدمات ضــروری می توانند حضور 
داشته باشــند و بقیه به صورت دورکاری 

فعالیت کنند.
غامی با اشــاره به اینکه در شــهرهای 
نارنجــی نیز تــا دوم ســوم کارکنان برای 
خدمات ضروری و تا یک دوم برای کارهای 
عادی می توانند در اداره حضور داشته باشند 
و بقیــه دورکار باشــند، ادامه داد: تصمیم 
گیــری درباره دورکاری بــا بااترین مقام 
دستگاه اجرایی و اولویت با بیماران زمینه 

ای و مادران باردار است.
وی محدودیت دوم را مربوط به مشاغل 
دانست و گفت: طی هماهنگی با اتاق اصناف 

و ابــاغ به همه اتحادیه از امروز مشــاغل 
گروه های ۲، سه و چهار در شهرهای قرمز 
و ســه و چهار در شــهرهای نارنجی باید 

تعطیل شوند.
غامی تاکید کرد: اگر واحدهای صنفی 
محدودیت های اباغ شده را رعایت نکنند 

تا ۱۵ روز پلمب خواهند شد.
سخنگوی ستاد استانی مدیریت بیماری 
کرونــا در اصفهان با بیــان اینکه برگزاری 
آیین های مذهبی و فرهنگی در شــهرهای 
قرمز و نارنجی تعطیل اســت، خاطرنشان 

کرد: نماز جمعه نیز در این شــهرها برگزار 
نمی شود.

وی محدودیت هــای دیگر را مربوط به 
تردد خودروها در شهرهای قرمز و نارنجی 
خواند و اضافه کرد: تردد خودروهای با پاک 
غیر بومی در شــهرهای قرمز یک میلیون 
تومان و شهرهای نارنجی ۵۰۰ هزار تومان 
جریمــه دارد.غامی ادامــه داد: منع تردد 
شبانه از ساعت ۲۲ تا سه بامداد در شهرها 
نیز همچنان برقرار است و رعایت نکردن آن 

۲۰۰ هزار تومان جریمه دارد.

وی اظهار امیدواری کرد که با همکاری 
مردم و واحدهای صنفی و تولیدی وضعیت 
استان اصفهان در زمینه همه گیری بیماری 
کوویــد ۱۹ بهبود یابد و شهرســتان ها به 

شرایط زرد و آبی برگردند.
بــر اســاس جدیدتریــن رنگ بنــدی 
همه گیری بیماری کووید ۱۹ در ســامانه 
ماســک، ۱۰ شهرســتان اصفهان، کاشان، 
سمیرم، شــاهین شــهر و میمه، فریدن، 
فاورجان، گلپایگان، خوانسار، لنجان و نجف 
آباد در وضعیت قرمز )بسیار پر خطر(، هفت 

شهرستان اردستان، آران و بیدگل، خمینی 
شــهر، مبارکه، نایین، بویین میاندشــت و 
تیــران و کــرون در وضعیــت نارنجی )پر 
خطر( و هفت شهرستان دیگر در وضعیت 

زرد )خطر متوسط( قرار دارند.
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، 
امروز ســه شنبه ۱۷ فروردین از میان پنج 
هزار و ۳۵ نمونه تســت کرونا در اســتان، 
۲ هــزار و ۷۳ مــورد معــادل ۴۰ درصد، 

مثبت شد.
در زمــان حاضر یکهــزار و ۳66 بیمار 
دارای عائم کرونا در بیمارستان های استان 
بستری هستند که ۱۸۹ نفر آنها در بخش 

مراقبت های ویژه تحت درمان قرار دارند.
تعداد بیماران جدید بستری شده ۲۹۷ 
نفــر و تعــداد کل موارد فوتــی کرونا ۲۵ 
مورد اســت که ۱۰ مورد آنها فوتی قطعی 

کروناست.
بر اســاس آخرین اعام سامانه ماسک، 
۸۸ شهرســتان در وضعیت قرمز )بسیار پر 
خطر(، ۱۳۹ شهرستان نارنجی )پر خطر(، 
۱۹۸ شهرستان زرد )خطر متوسط( و ۲۳ 

شهرستان آبی )کم خطر( هستند.
در شهرســتان های قرمز فقط مشاغل 
گروه یــک و ضــروری و در شهرســتان 
های نارنجی مشــاغل گروه یک و ۲ مجاز 
بــه فعالیت هستند.اســتان اصفهان دارای 
بیش از پنج میلیــون نفر جمعیت در ۲۴ 

شهرستان است.

رئیس شورای اسامی کانشهر اراک گفت: نرخ کرایه اتوبوس و تاکسی در 
این شهر از ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش یافته و رانندگان می توانند این افزایش 

نرخ را از ) یکشنبه( اجرایی کنند.
اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد/به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری اراک، مرتضی سورانه، افزود: میانگین افزایش نرخ کرایه تاکسی ۳۴ 
درصد است که با این احتساب کمترین مسیر در شهر اراک ۲۰ هزار ریال و 

بیشترین مسیر ۲۷ هزار ریال است.
وی بیان کرد: البته نرخ مســیر خط دانشگاه فلق ۳۵ هزار ریال است که 

این مسیر به دلیل تعطیلی دانشگاه آزاد فعال نیست.
رئیس شورای اسامی کانشهر اراک ادامه داد: روزانه ۲ هزار و ۵۰۰ تاکسی 

در این شهر در خطوط مختلف به مردم خدمات ارائه می دهد.
سورانه اظهار داشت: روزانه ۹۰ دستگاه اتوبوس واحد نیز در کانشهر اراک 

نسبت به جابه جایی مسافران فعالیت دارند.
وی عنوان کرد: حداقل قیمت اتوبوس های شهری اراک در سال جدید برای 
مسافرانی که از پول نقد استفاده می کنند، در مسیرهای زیر ۱۸ کیلومتر هشت 
هزار ریال و حداکثر آن در مسیرهای باای ۱۸ کیلومتر ۱۱ هزار ریال است.

رئیس شورای اسامی کانشــهر اراک افزود: حداقل کرایه اتوبوس برای 
مســافرانی که از فراکارت اســتفاده می کنند در مسیرهای زیر ۱۸ کیلومتر 
هفت هزار و ۱۵۰ ریال و برای مســیرهای باای ۱۸ کیلومتر هشــت هزار و 

۵۰۰ ریال است.

 مدیرکل نوســازی مدارس گیان؛ اســتان امروز در طراحی و معماری 
فضاهای آموزشی پیشرو است.

به گزارش روابط عمومی مهندس علی دقیق مدیرکل محترم نوســازی، 
توســعه و تجهیز مدارس گیان به همراه دکتر محمدرضا کردلو مدیرکل 
محترم دیوان محاسبات استان گیان و دکتر علیرضا نوروزی مدیرکل محترم 
امور اقتصادی و دارایی اســتان از پروژه های احداث شده، نیمه تمام و در 
حال احداث اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس گیان بازدید نمودند.

مهندس دقیق در این بازدید به تشــریح فعالیت ها و اقدامات اداره کل 
نوســازی مدارس استان گیان در حوزه ساخت، توسعه و تجهیز فضاهای 

آموزشی پرداخت.
وی با اشاره به بازدید دکتر نوروزی از فضاهای آموزشی در حال احداث، 
ابراز داشــت؛ بازدید دکتر نوروزی در اوایل دوران تصدی مدیریت در اداره 
کل امور اقتصادی و دارایی استان نشان دهنده اهتمام ویژه ایشان به توسعه 

زیر ساخت فضاهای آموزشی استان است و این نگاه ارزشمند فرهنگی قابل 
تحسین می باشد.

مدیر کل نوســازی مدارس در ادامه ضمن تشــکر از زحمات ارزشمند 
دکتر کردلو و با پرداختن به اینکه ایشان در جایگاه مدیرکل محترم دیوان 
محاســبات گیان در چند ماه اخیر، دو بار از پروژه های آموزشی نوسازی 
مدارس بازدید داشــتند، افزود؛ حمایت بی دریغ ایشان، ما را امیدوار و در 
رســالت خود مصصم تر  نموده اســت، ما بر این باوریم که آینده سرزمین 
گیان و توسعه زیر ساخت فضاهی آموزشی استان با همت و تاش امروز 
مســئولین محترمی همچون دکتر کردلو و با یاری خداوند متعال روشن و 

درخشان خواهد بود.
 وی با اشاره به اینکه مدرسه همواره در پویایی علمی جامعه نقش اساسی 
دارد، تصریح نمود؛ معماری مدارس می تواند در ایجاد محیط آموزشی پویا، 
نقش مهمی را ایفا نماید. مهندس دقیق با بیان اینکه ارتقا پویایی فضاهای 

آموزشی مورد اهتمام جدی ماست، اذعان داشت؛ اداره کل نوسازی مدارس 
گیان اقدامات ماندگاری را در طراحی و معماری فضاهای آموزشی در چند 

سال اخیر آغاز نموده است.
وی ضمــن تجلیــل از تاش های صورت گرفته در اداره کل نوســازی 
مدارس، خاطر نشــان کرد؛ با تاش های همکاران عزیز و سختکوشم می 
توان گفت امروز اداره کل نوســازی مدارس اســتان در طراحی و معماری 

فضاهای آموزشی پیشرو است.
گفتنی اســت دکتر محمدرضا کردلو مدیرکل محترم دیوان محاسبات 
استان گیان و دکتر علیرضا نوروزی مدیرکل محترم امور اقتصادی و دارایی 
استان گیان از پروژه های دبستان حسن حجتی رشت، دبستان برکت شهید 
فرزانــه رودپیش فومن و پروژه بزرگ حیات طیبه حضرت آیت اله بهجت 
فومنی)ره( در شــهر فومن بازدید و از روند احداث پروژه ها و فعالیت های 

صورت گرفته ابراز خرسندی نمودند.

 
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان
عزم بیمه سامت در استمرار خدمات به بیماران استان قابل ستایش است 

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی اداره کل بیمه سامت 
، ســید محمد جمالیان ،رئیس دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 
درمانی استان در پیامی از تعامل و همکاری همه جانبه بیمه سامت استان 
با دانشگاه علوم پزشکی استان تقدیر و تشکر کرد . در این پیام آمده است :

جناب آقای دکتر جیریایی
مدیرکل محترم بیمه سامت استان

با سام و احترام
خداوند ســبحان را شــاکریم که به ماعنایت فرمود تا یک سال دیگر نیز 
همراه با شــما سرور گرامی گامهایی در جهت رسیدن به اهداف بلند حوزه 

ســامت برداریم ، بی شــک فعالیتهای گسترده ای که در سال ۹۹ با توجه 
به پاندمی بیماری کرونا صورت گرفت حکایت از عزم قابل ستایش شما در 
استمرار خدمات و مدیریت این بیماری دارد .همدلی و تاش شبانه روزیتان 
شایســته تقدیر است .اینجانب در آستانه عید نوروز ضمن قدردانی از حسن 
همکاری شما با این دانشگاه در سالجاری، سعادت ، سامت و بهروزی توام 
با خیر و برکت در سال جدید آرزومندم .امیدوارم در سایه پروردگار و الطاف 

حضرت ولیعصر)عج( در تمامی مراحل همواره موفق و موید باشید .
دکتر سید محمد جمالیان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی استان

 
 
 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان گیاند
شهرک صنعتی سفیدرود رشت ظرفیت های فراوانی برای راه اندازی صنایع مادر و 

صنایع کوچک دارد
مرجان عباس زاده / رشــت - مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی 
اســتان گیان طی بازدیدی از شهرک صنعتی سفیدرود رشت با اشاره به 
مزایای این شهرک صنعتی خاطرنشان کرد: قرار داشتن در مرکز استان به 
عنوان بزرگ ترین شــهرک صنعتی و نزدیکی به فرودگاه بین المللی سردار 

جنگل مزایای این شهرک است.
سعیدی کیا در ادامه تصریح کرد: در استان هزاران هکتار عرصه شالیزاری 
و زراعی وجود دارد این در حالی اســت که عرصه های صنعتی موجود در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی گیان ۱۸۵۸ هکتار می باشد که از این میزان 
۳۰ درصد از آن نیز به تأسیسات و فضای عمومی داخل شهرک ها اختصاص 

یافته است.
رئیس هیئت مدیره شــرکت شــهرک های صنعتی استان گیان لزوم 
حفظ محیط زیســت در استان را ازمه ی توســعه دانست و تصریح کرد: 
با توجه به این امر مهم، از ســوی دیگر گیان باید واجد حداقل های ازم 

برای استقرار صنایع باشد تا عاوه بر تضمین تولید و اشتغال برای استان و 
نیل به موفقیت های صنعتی مباحث زیست محیطی و حفظ منابع طبیعی 

استان را نیز مدیریت کند.

سعیدی کیا تجمیع صنایع در شهرک ها و نواحی صنعتی را تنها راه علمی 
و عملی در حفظ محیط زیست استان عنوان کرد و افزود: در غیراینصورت 

پراکندگی صنایع می تواند مشکات بسیاری را برای استان ایجاد نماید.
مدیر عامل شــرکت شهرکهای صنعتی گیان با اشاره به پتانسیل های 
موجود درگیان اظهار داشــت: اجرای زیر ساخت ها در شهرک ها و نواحی 
صنعتی، موجب پویایی وفعال شــدن شــهرک ها ونواحی صنعتی گردیده 
و رغبت ســرمایه گزاران جهت سرمایه گذاری، تولید و اشتغال را بدنبال 

خواهد داشت.
وی در ادامه بیان داشــت: تکمیل وتوســعه زیر ساخت ها در شهرک ها 
و نواحــی صنعتــی و رفع نیــاز صنعتگــران ازجمله مهم تریــن اهداف 
 شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان بوده که امید اســت بــا افتتاح 
و بهره برداری از این پروژه ها گامی مناسب در جهت رشد و تعالی صنعت 

استان برداریم.

 
 

 پشتیبانی از واحدهای تولیدی در اولویت دستگاه ها قرار گیرد
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری همدان با تاکید بر اینکه مانع زدایی و پشــتیبانی از واحدهای تولیدی اســتان در اولویت دســتگاه های متولی قرار گیرد گفت: امســال با رفع گرفتاری و مشکات تولیدکنندگان و 

صنعتگران برای بهبود وضعیت اشتغال و اقتصاد این منطقه تاش می کنیم.
 »ظاهر پورمجاهد« روز سه شنبه در کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان همدان اظهار داشت: مرکز رسیدگی به مشکات واحدهای تولیدی به صورت شبانه روزی آماده کمک به تولیدکنندگان استان است. 

وی خاطرنشان کرد: بیش از ۵۰ مورد از موانع واحدهای تولیدی استان شناسایی و کاربرگ آن ها نیز تهیه شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری همدان با تاکید بر اینکه رفع موانع واحدهای تولیدی اولویت دار در دســتور کار قرار گرفته اســت افزود: دستگاه های دولتی و دبیرخانه مرکز رسیدگی به مشکات واحدهای تولیدی، 

در پیگیری و رفع موانع واحدها تاش کنند. او به ارتقای رتبه کسب و کار استان همدان در فصل تابستان سال قبل گفت: امسال نیز برای بهبود وضعیت اشتغال و اقتصاد باید تاش مضاعف داشته باشیم. 
پورمجاهد تصریح کرد: بازدید از واحدهای تولیدی در شرایط کنونی برای حل مشکات و مانع زدایی ها گره گشا است و تمام دستگاه های اجرایی و بانکها در راستای تحقق شعار سال مبنی بر سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها 

تاش کنند. به گفته وی در سال گذشته 66 جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تشکیل شد که حاصل آن صدور ۲۷۲ مصوبه برای گره گشایی از فعاان اقتصادی استان بود. 

 
 



7

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/01/21

شماره : 1062

همه سرپرست های تاریخی تیم ملی فوتبال ایران
حضور نام های بزرگ و باسابقه به عنوان 
سرپرســت تیم ملی در ادوار گذشته، وزن 
و جایگاه سرپرســتی تیــم ملی را در حد 
ســرمربی تیم ملی سنگین کرده و جامعه 
فوتبال انتظار دارند افراد شناخته شده برای 

این سمت انتخاب شوند.
 انتخاب مجتبی خورشــیدی به عنوان 
سرپرســت تیم ملی فوتبال بدون داشــته 
کارنامه بارز و شــناخته شــده در فوتبال، 
موجب انتقادات گسترده ای در میان اهالی 
فوتبال شده است. واگذاری سرپرستی تیم 
ملی با حضور بازیکنان سرشناس و بزرگ 
به مدیری که از سوی جامعه فوتبال تایید 
نمی شــود، ممکن است در آینده نزدیک و 
در خال مسابقات انتخابی جام جهانی قطر 

مشکات بزرگ تری را به بار بیاورد.
عمده این انتقادات به این دلیل است که 
در سالیان گذشته همواره کسانی به عنوان 
سرپرست تیم ملی انتخاب شده اند که در 
عرصه مدیریت یــا فوتبال نام های بزرگی 
بوده انــد و توانایی خــود را در اجرای امور 
مربوط به تیم ملی و همین طور کنترل جو 

تیم  نشان  داده اند.
نگاهی به اســامی این مدیــران مانند 
مهدی مناجاتی، همایون شاهرخی، محمد 
رنجبــر، ناصــر نوآموز، مهــدی دادرس، 
محمدرضا ساکت، مهدی محمدنبی، عباس 
ترابیان و ... گویای این است که همه آن ها 
جزو مدیران باسابقه و یا چهره های فوتبال 
و سرشــناس بوده اند کــه در حال حاضر 
از احترام بســیاری زیادی در بین جامعه 

برخوردار هستند.
به همین دلیل است که انتخاب مجتبی 
خورشیدی بدون بازی ملی، سابقه مربیگری 

در لیگ برتر و یا هر گونه ســمت اجرایی 
بارز، با موجی از انتقادها در این برهه همراه 
شده اســت که تیم ملی بیش از هر زمان 

دیگری به آرامش و اتحاد نیاز دارد.
کنترل فضای حاکم بر تیم ملی با وجود 
چندن بازیکن سرشــناس و بزرگ که در 
ادوار مختلف مشــخص شــده کار آسانی 
نیســت، نیازمند حضور یک چهره فوتبال 
بــا نفوذ و قابل احترام بــرای تمامی افراد 
است که به واسطه ســابقه خود بتواند بر 

امور مسلط شود.
در ســالیان گذشــته و در رقابت های 
مختلــف از جام جهانی ۱۹۹۸ فرانســه تا 
۲۰۱۸ روسیه و همین طور دوره مربیگری 

افرادی مانند کی روش، برانکو، علی دایی، 
امیــر قلعه نویــی، جال طالبی، افشــین 
قطبی و ... که به خودی خود دارای چهره 
کاریزماتیکــی برای مدیریت تیم های خود 
بودند، مســوولیت سرپرســتی به افرادی 
واگذار شده که به همان اندازه، برای اجرای 
امور مربوط به تیم ملی دارای نفوذ و اعتبار 

ازم بودند.
اگر چه در مواردی مانند دوره مربیگری 
علــی دایی فردی مانند احمــد ابراهیمی 
انتخاب شــده که سابقه روشنی در فوتبال 
نداشــت اما حضور علی دایی در راس تیم 
ملــی، این تیــم را از هر گونه حاشــیه و 
مشکلی مصون داشــت. با این حال وجود 

نام هایــی مانند محمد رنجبــر که از او به 
عنوان »رییس« در فوتبال ایران یاد می شد 
و یا ناصــر نوآموز که در گذشــته رییس 
فدراســیون فوتبال بود، جایگاه سرپرست 
تیم ملی را به حد بســیار باایی سنگین و 

دارای احترام کرد.
در ادامه به ترتیب سابقه زمانی، نگاهی 
خواهیم داشــت به اسامی سرپرستان تیم 
ملــی در حدود دو دهه اخیر که ســابقه و 
اعتبار آن ها گویای علت انتخاب شــان به 

عنوان سرپرست تیم ملی است:
اسامی سرپرستان تیم ملی فوتبال ایران:

منصور امیرآصفی: سرپرســت تیم ملی 
در دوران مربیگری والدیر ویرا و تومیساو 

ایویــچ - بازیکن تیم ملی و پرســپولیس، 
مربی تیم ملی

ناصــر نوآموز: سرپرســت تیم ملی در 
دوران مربیگــری جــال طالبی - رییس 
و نایــب رییس فدراســیون فوتبال )از او 
به واســطه ســابقه نظامی خود، به عنوان 

»تیمسار« در فوتبال ایران یاد می شود(
محمد رنجبر: سرپرســت تیم ملی در 
دوران مربیگری باژویچ و برانکو - سرمربی 
و بازیکــن تیم ملی )از او با لقب »رییس« 

در فوتبال ایران یاد می شود(
همایون شاهرخی: سرپرستی تیم ملی 
در دوران مربیگــری برانکــو ایوانکوویچ - 

سرمربی و بازیکن تیم ملی فوتبال
مهدی مناجاتی: سرپرستی تیم ملی در 
دوران مربیگری امیر قلعه نویی - بازیکن و 

سرمربی تیم ملی فوتبال
احمد ابراهیمی: سرپرستی تیم ملی در 
دوران علــی دایی - مدیر روابط بین الملل 

پرسپولیس و راه آهن
عبــاس ترابیان: سرپرســتی تیم ملی 
در دوران مربیگری افشــین قطبی - جزو 

مدیران ارشد فدراسیون فوتبال
مهدی محمدنبی: سرپرســتی تیم ملی 
در دوران مربیگــری کــی روش - دبیرکل 

فدراسیون فوتبال
افشین پیروانی: سرپرست تیم ملی در 
دوران مربیگری کی روش - بازیکن تیم ملی 

و کاپیتان پرسپولیس
محمدرضــا ســاکت: سرپرســتی تیم 
کــی روش،  مربیگــری  دوران  در  ملــی 
و  دبیــرکل   - اســکوچیچ  و  ویلموتــس 
 رییس ســازمان تیم های ملی و مدیرعامل

 باشگاه سپاهان.

 
 

 
 

جو دوچرخه سواری المپیکی نیست

سازمان لیگ در مورد انصراف تیم ها تصمیم بگیرد

مترجم روس یا مربی ایرانی؟

رکابزن ملی پوش ایران گفت: جو دوچرخه ســواری 
اصا المپیکی نیســت و مسابقات داخلی هم نمی تواند 

ماک انتخابی المپیک باشد.
ســعید صفرزاده درباره حضور خود در تور دوچرخه 
ســواری ترکیه و اینکه فضای دوچرخه سواری ایران را 
چقدر المپیکی می بیند، بیان کرد: من صرفا برای آمادگی، 
در تور ترکیه شرکت کردم و دنبال نتیجه گرفتن نبودم. 
اروپایی ها به طور مداوم در مسابقه هستند و منطقی نبود 
ما در مقابل آن ها نتیجه بگیریم. با این حال بعد از دو سال 
که به علت مصدومیت و شیوع ویروس کرونا از مسابقات 
دور بودم، حضور در تور ترکیه، تمرین خیلی خوبی برایم 
بــود چون در این مدت هم از لحاظ روانی و بدنی از فرم 

مسابقه خارج شده بودم.
او ادامه داد: البته فاصله ما با کشورهای دیگر زیاد شده 
بود و این نشــان می دهد در روزهای کرونایی خارجی ها 
بیکار نبوده اند و کار کرده اند. این فاصله هم قابل جبران 
هست اما تنها با حضور در مسابقه می توانیم به رقبایمان 
نزدیک شــویم. البته فضای دوچرخه سواری ایران هم 
المپیکی نیســت و مشــکات اقتصــادی و باتکلیفی 
فدراســیون می تواند در آن تاثیر داشته باشد. از طرفی 
شیوع ویروس کرونا هم مشکات را چند برابر کرده است 
به طوری که چندین  مسابقه که حکم انتخابی داشته اند 

به دلیل کرونا لغو شده اند.
صفرزاده همچنین گفت: جو اصا المپیکی نیست و 
فردی که قرار است  به المپیک برود، هیچ مسابقه ای نرفته 
است. خود من با هزینه شخصی در تور ترکیه شرکت کردم 

و یک ریال هم از هیچ ارگانی به من کمک نکردند. من 
هــم برای این از جیب هزینه کردم و به تور ترکیه رفتم 
که اگر یک درصد گزینه اعزام به المپیک باشــم، بتوانم 

نتیجه قابل قبولی بگیرم و آبروریزی نشود.
ملی پوش دوچرخه ســواری ایران در پاســخ به این 
پرســش که آیا با حضور در مسابقه داخلی می توان در 
المپیک نتیجه گرفت، تصریح کرد: بزرگترین مشکل و 
دغدغه من این مسئله است. افراد فنی می دانند که چون 
دوچرخه ســواری رشته تیمی اســت  و  وقتی یک نفر 
نتیجه خوب می گیرد، همه روی آن متمرکز می شوند تا 
نتواند کارایی خودش را نشان دهد. در نتیجه این مسئله 

نمی گذارد فرد شایسته انتخاب شود. راه حل  این مشکل 
هم حضور در مسابقات متوسط و سطح باا است. چون 
در آن مســابقات نفرات قوی تری حضور دارند بنابراین 
دیگر آنجا تمرکز روی ما نیست. مسابقات داخلی صرفا 
می توانند تا حدودی رکابزنان را آماده کنند  اما نمی تواند 

ماک انتخابی برای المپیک باشد.
او با اشــاره به تفاوت زیاد مسیر مسابقه جایزه بزرگ 
سرخه حصار با المپیک توکیو تاکید کرد: پروفایل مسیر 
مســابقه جایزه بزرگ ســرخه حصار اصا مشابه مسیر 
المپیک نیســت. البته محمود پراش سرمربی تیم ملی 
هم می داند چه مسیری مناسب المپیک است اما بخاطر 

کرونا دست او بسته است. با این حال اگر می خواهیم در 
المپیک نتیجه قابل قبولی بگیریم باید در مسابقات رده 
باا شرکت کنیم و نفر شایسته در دل آن مسابقات انتخاب 
شود و اگر نمی توانیم  در این مسابقات شرکت کنیم، باید 
در مسابقات داخلی  مسیرهایی را انتخاب کنیم که شباهت 

به مسیر المپیک داشته باشند.
صفــرزاده ادامه داد: مجموع ارتفاع صعودی مســیر 
المپیک ۴ هزار ۳۰۰ متر است در حالی که برای جایزه 
بزرگ ســرخه حصار، هزار و ۳۰۰ متر است. سرباایی 
مســابقه ســرخه حصار در حد ۲۰۰ متر است اما برای 
المپیک ۱۵ کیلومتر است. من واقعا نمی خواستم در این 
مسابقه شــرکت کنم اما چون اجبار کردند حاضر شدم 
اما اعام کرده ام که اگر ماک انتخابی برای المپیک این 
مسابقه است، غیر منطقی است و این مسابقه فقط برای 
کســب آمادگی خوب است.  رکابزن ملی پوش ایران در 
پاسخ به این پرسش که زمان اعزام به مسابقات اروپایی 
که تقریبا نزدیک المپیک است،  دیر نیست و بهتر نبود 
فدراسیون زودتر به فکر اعزام می افتاد، گفت: برای آماده 
شدن تا حدودی جوابگو است. البته خیلی خوب بود که 
از اان به مسابقات خارجی می رفتیم. اما اگر بخواهند از 
آن مسابقات گزینه اعزام به المپیک را انتخاب کنند، خیلی 
دیر است و باید اان تکلیف نفر اعزامی مشخص شود. فکر 
می کنم کشــورهایی که در ورزش صاحب نام هستند تا 
اان نفرات اعزامی خود را مشخص کرده اند. البته امیدوارم 
با وجود شرایط سخت، بتوانند به مسابقات اروپایی اعزام 

کنند چون از هیچ چیز بهتر از است.  

اســتفاده از مترجم روســی یکی از درخواست های 
جدی »وادیمیر الکنو« سرمربی تیم ملی والیبال است 
و همین موضوع چالشی جدی برای فدراسیون والیبال 

ایجاد کرده است.
 اردوهای تیم ملی والیبال از ۱۱ فروردین ماه ســال 
جاری با دعوت از ۲۷ بازیکن با هدف حضور پر قدرت در 
دو رویداد مهم لیگ ملت ها و المپیک توکیو آغاز شــده 
است. »وادیمیر الکنو« مربی نامدار روسی هدایت تیم 
ملی والیبال ایران در این دو رویداد مهمِ سال ۱۴۰۰ را بر 
عهده دارد.یکی از سیاست های فدراسیون والیبال استفاده 
از دو مربــی ایرانی در کنار »الکنو« در المپیک توکیو با 
هدف کسب تجربه است. به همین دلیل پیمان اکبری، 
رحمان محمدی راد، سعید رضایی و محمدرضا تندروان 

چهار مربی انتخابی فدراسیون برای حضور در اردوهای 
ملی بودند تا در نهایت دو مربی ایرانی در المپیک توکیو 

کنار »الکنو« روی نیمکت بنشینند.
رحمان محمدی راد نخستین مربی بود که پیشنهاد 
فدراسیون را نپذیرفت تا در لیست رسمی اولیه اعام شده 
از سوی فدراسیون برای آغاز اردوها حضور نداشته باشد. 
با شــروع اردوها غیبت سعید رضایی به چشم آمد و در 
نهایت فدراسیون به صورت رسمی خبر از انصراف سعید 

رضایی از اردوهای ملی داد.
عدم تمایل مربیان با تجربه و نام آشــنای ایرانی در 
اردوهــای ملــی و کناره گیری آنها ســوالی را در ذهن 
مخاطبان و اهالی رســانه ایجاد کرده است که دلیل این 

کناره گیری ها آن هم در آستانه المپیک چیست؟

خبرنگار مهر کســب اطاع کرده اســت »وادیمیر 
الکنو« سرمربی تیم ملی از ابتدای حضورش درخواست 
استفاده از مترجم روسی را داشته است تا در المپیک و 
در مواقع حساس به سرعت بتواند نکات خود را به ملی 
پوشان انتقال دهد. این درخواست ابتدا با مخالفت رئیس 
فدراســیون مواجه شد چرا که در صورت حضور مترجم 
روسی روی نیمکت، تنها یک مربی ایرانی می تواند روی 
نیمکت حضور داشته باشد و این با سیاست فدراسیون 

در تضاد است.
از ســوی دیگر درخواســت »الکنو« منطقی است، 
او به زبان انگلیســی تســلط ندارد و برای انتقال سریع 
صحبت هایش به ملی پوشان در شرایط حساس مسابقات 
و بازی های المپیک نیاز به مترجم روســی دارد چرا که 

ترجمه صحبت هایش از طریق دستیارش »توتولو« یک 
بار به روســی، بار دیگر به انگلیسی و سپس به فارسی 
پروســه طوانی در شرایط حســاس بازی است. گاهی 
انتقال برخی نکات به طور مســتقیم از روسی به فارسی 

قابل مفهوم تر است.
امیر خوش خبر، سرپرست تیم ملی والیبال در گفتگو با 
خبرنگار مهر با تایید درخواست »الکنو« گفت: بله درست 
اســت، زمانی که الکنو خواسته خود را برای استفاده از 
مترجم روسی مطرح کرد به فکر راه چاره بودیم چرا که 
داورزنی اصرار داشت سهمیه مربیان ایرانی روی نیمکت 
حفظ شود. از طرفی هم الکنو به شدت اصرار دارد که از 
مترجم روس استفاده کند تا صحبت ها و نکاتش به سرعت 

به بازیکنان منتقل شود.

ملی پوش تیم فوتسال هیات فوتبال خراسان رضوی می گوید لیگ برتر 
زنان به خوبی در حال برگزاری است اما سازمان لیگ باید در مورد انصراف 

برخی تیم ها از رویارویی با حریفان خود تصمیم بگیرد.
سارا شــیربیگی، بازیکن تیم هیات فوتبال خراسان رضوی، به وضعیت 
لیگ فوتسال زنان اشاره و بیان کرد: لیگی خوبی داریم و رقابت تا حدودی 
در گروه ما ســخت بود اما اکنون که به هفته های پایانی رسیده ایم، تقریبا 
دو تیمی که از هر گروه صعود می کنند، مشــخص شــده اند. در کل جدا از 

اینکه ۲-۳ تیم نتایج ضعیفی گرفته اند، لیگ خوبی است.
او در مورد نحوه برگزاری مسابقات و گروه بندی تیم ها گفت: اگر به شکل 
سابق در یک گروه باشد، خیلی بهتر است اما این فصل به دلیل شیوع کرونا 
سیســتم برگزاری مســابقات تغییر کرد. از طرفی قرار است مرحله دوم به 
صورت دوره ای برگزار شــود و چهار تیم رفت و برگشت با هم رقابت کنند 

اما به نظر من پلی آف جذابیت مسابقات را باا می برد و بهتر است.
شــیربیگی که سال گذشته به دلیل مصدومیت تحت عمل جراحی قرار 
گرفت، در مورد وضعیت آمادگی خود بیان کرد: کارم را بعد از عمل جراحی 
شــروع کردم و روزهای اول بازی برایم ســخت بود اما تاش کردم که روز 
به روز بهتر شــوم. خوشبختانه اان نســبت به قبل خیلی بهتر شده ام اما 

برگشتن به اوج بعد از آسیب دیدگی کمی سخت است. 
او در مورد وضعیت تیم خراسان رضوی در لیگ گفت: فصل قبل بازیکن 
داشتیم اما در مرحله پلی آف به دلیل ابتای چند نفر از آنها به کرونا بازی با 
مس رفسنجان را از دست دادیم و از شرایط قهرمانی دور شدیم. هدف اول ما 
در فصل جاری صعود به مرحله دوم و پس از آن تاش برای قهرمانی است. 

خوشــبختانه مثل فصل قبل تحت فشار نیستیم اما چهار تیمی که صعود 
می کنند در یک سطح و بدنبال قهرمانی هستند. تاش خود را می کنیم و 

چیزی از اان مشخص نیست.
ملی پوش فوتسال زنان در مورد افت تیم مس رفسنجان که فصل گذشته 
به قهرمانی رســید، گفت: مس مقابل ما تا اواســط نیمه دوم با نتیجه سه 
بر دو جلو بود اما شــیرازه این تیم بعد از دریافت دو گل در یک دقیقه از 
هم پاشــید و نتوانســت نتیجه را تغییر بدهد. در کل مس یکی از تیم های 
خوب لیگ اســت اما از آنجایی که در چند بخش جزو ۱۰ نفر برتر جهان 
در سال ۲۰۲۰ قرار گرفت، انتظارها از این تیم باا رفت و همین باعث شد 

که مثل قبل نتیجه نگیرد.
شــیربیگی در مــورد انصراف برخی تیم ها از رقابــت با حریف خود در 
جریــان لیگ اظهار کرد: ســازمان لیگ باید در این مــورد تصمیم بگیرد. 
وقتی هر تیمی می تواند در یک مســابقه شــرکت نکنــد، برخی به دلیل 
شــرایط مالی خود و اینکه از قبل می دانند شکســت می خوردند، انصراف 
می دهند. ســال گذشــته این قانون را نداشتیم و همه تیم ها موظف بودند 
 بــازی کنند، در نتیجه رقابت ها خیلی بهتر بــود. در کل این قانون خیلی 

به ضرر تیم هاست.

 ۵۰ هزار دار پاداش هر پیروزی در لیگ قهرمانان
طبق اعام کنفدراسیون فوتبال آسیا برای هر پیروزی در لیگ قهرمانان آسیا 
۵۰ هزار دار به تیم ها پاداش داده می شــود.به نقل از الغد، لیگ قهرمانان آسیا 
می تواند درآمدزایی باایی برای تیم ها داشته باشد و آنها را از بحران مالی خارج 
کند.طبق اعام AFC در فصل پیش روی لیگ قهرمانان آسیا برای هر پیروزی ۵۰ 
هزار دار به حساب تیم های برنده واریز می شود این درحالی است که تساوی تنها 
۱۰ هزار دار نصیب تیم ها می کند.کنفدراسیون فوتبال آسیا همچنین به هر تیمی 

۱۵۰ هزار دار برای اسکان و دیگر هزینه ها پرداخت خواهد کرد.

 طارمی باز هم برترین مهاجم پرتغال شد
مهاجم ایرانی تیم پورتو پرتغال برای سومین ماه متوالی به عنوان برترین مهاجم 
لیگ پرتغال انتخاب شد. به نقل از رکورد، مهدی طارمی مهاجم تیم ملی فوتبال 
ایران و  پورتو جایزه ماه برترین مهاجم لیگ پرتغال NOS NOS را  دریافت کرد.

ملی پوش ایرانی ۳۱ درصد آرای مربیان این رقابت ها را به دست آورده و به ترتیب 
بااتر از  پیازون مهاجم براگا )۱6 درصد( و کارلوس جونیور مهاجم ســانتاکارا 
)۱۰ درصد( بار دیگر به عنوان برترین مهاجم لیگ انتخاب شــد تا برای سومین 
ماه متوالی این عنوان را به دست بیاورد.طارمی در ماه فوریه - سومین ماه متوالی 
که به عنوان بهترین مهاجم لیگ انتخاب شد - دو گل به ثمر رساند و به همین 
تعداد پاس گل داد.این بازیکن ایرانی در دیدار امشــب )چهارشنبه( تیمش برابر 
چلسی در لیگ قهرمانان اروپا محروم است ولی می تواند در دیدار برابر توندا در 

لیگ و دیدار برگشت هفته آینده برابر چلسی در استمفوردبریج به میدان برود.

 اجازه ندادند در استقال کار کنیم
سرمربی سابق تیم فوتبال استقال با بیان اینکه به وی اجازه داده نشد کارش 
را در این تیم انجام بدهد، به تشریح شرایط نفت مسجد سلیمان و قبول مسئولیت 
جدید در این باشگاه پرداخت.محمود فکری، در خصوص انتخابش به عنوان سرمربی 
جدید نفت مسجد سلیمان اظهار داشت: از امروز کارمان را با تیم شروع خواهیم 
کرد و امیدوارم نتایج خوبی بگیریم. قرار است یک اردوی چند روزه را در تهران 
برگزار که بتوانیم خود را آماده دیدار برابر سپاهان کنیم.وی درباره دستیارانش در 
نفت مسجد سلیمان و اینکه آیا همان کادر فنی خود در تیم استقال را به تیم 
جدید می برد؟ تصریح کرد: تقریباً همان همکار ان در کنار من خواهند بود. البته 
یک یا دو مربی بومی هم به جمع ما اضافه می شوند تا بتوانیم با تشکیل یک کادر 
فنی قوی آماده رقابت های لیگ شویم.سرمربی تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان 
در پاسخ به این پرسش که آیا اتفاقاتی که در استقال برایش افتاده را فراموش 
کرده است؟ گفت: تقریباً همه چیز برای ما تمام شده، فوتبال باا و پایین زیادی 
دارد. سختی های زیادی را در استقال تحمل کردیم و شروع خوبی داشتیم اما 
مشکات به وجود آمده اجازه نداد روند مثبت ما ادامه پیدا کند. ما سعی داشتیم 
تمامی هدف هایمان را در استقال به سرانجام برسانیم اما بعضی از آقایان اجازه 
ندادند کار کنیم و امتیازات ازم را با استقال بگیریم البته من سعی کردم گذشته 

را فراموش کنم و تمام تمرکزم را برای موفقیت نفت بگذارم.

 آقا صمد دوباره کنار محمود فکری 
محمود فکری چند روزی است که به عنوان سرمربی تیم نفت مسجد سلیمان 
انتخاب شــده است و در اولین گام باید تیمش را به مصاف سپاهان بفرستد که 

بازی سختی برای نفت خواهد بود.
 صمد مرفاوی و حنیف عمران زاده که در تیم اســتقال هم در کنار محمود 
فکری کار می کردند در تمرینات تیم نفت حاضر شده اند و حضورشان در کادر 
فنی تیم نفت مســجد سلیمان قطعی شده است. شاید در روزهای آتی یکی دو 
مربی جدید هم به کادر فنی تیم نفت مســجد سلیمان اضافه شود که برخی از 

آنها ممکن است مربیان بومی باشند. 
محمود فکری روزهای خوبی را در تیم نفت مسجد سلیمان قبا تجربه کرده 
است. او به همراه این تیم قهرمان لیگ یک شد و به لیگ برتر صعود کرد. نفت 
مســجد ســلیمان در دور رفت بازی ها و به همراه مجتبی حسینی یکی از تیم 
هــای خوب و قابل احترام بازی ها بود اما بعد از رفتن این مربی به ذوب آهن از 
نظر نتیجه گیری افت کرد و حاا مدیران باشگاه با محول کردن هدایت محمود 
فکری امیدوار هســتند بار دیگر نفت مسجد سلیمان در جدول رده بندی بازی 
ها با جهش قابل ماحظه ای مواجه شــود و به رتبه تک رقمی دست پیدا کند. 
حضور صمد مرفاوی در کنار محمود فکری برای سومین بار است که اتفاق می 
افتد. صمد مرفاوی عاوه بر استقال در تیم نساجی هم در کنار محمود فکری 

بود. جالب اینکه پیش تر محمود فکری دستیار صمد مرفاوی بود.

 استقال دانشگر را نقره داغ کرد
قرارداد مدافع آبی ها کســر شده است. با نظر باشگاه استقال محمد دانشگر 
جریمه مالی می شود و طبق تصمیم کمیته انضباطی باشگاه استقال ۲۰ درصد 
از قرارداد این بازیکن کسر خواهد شد. با کسر قرارداد دانشگر قرار است مجیدی 
در خصوص او تصمیم گیری کند و کسر قرارداد این بازیکن تنها تصمیم کمیته 
انضباطی باشگاه استقال است و مابقی تصمیم با مجیدی است.همچنین دانشگر 
این حق را دارد که نســبت به این رای در کمیته اســتیناف باشــگاه استقال 

اعتراض کند.

 هافبک استقال عذرخواهی کرد
هافبک تیم استقال در جریان تمرین روز گذشته از هم تیمی هایش عذرخواهی 
کرد. بابک مرادی یکی از بازیکنان استقال بود که با ویروس کرونا دست و پنجه 
نرم می کرد. این بازیکن بعد از منفی شدن تست کرونایش اما از روز گذشته به 
تمرینات استقال برگشت و کارش را از سر گرفت.نکته جالب درباره بابک مرادی 
این است که گفته می شود سهل انگاری او در جدی نگرفتن عائم ویروس کرونا 
در روزهای پایانی ســال ۹۹ باعث شده تااین ویروس به اردوی استقال بزند. از 
این رو کادرفنی استقال از او بسیار ناراحت بودند و حتی گفته می شد که فرهاد 
مجیدی تصمیم گرفته این بازیکن را با جریمه ۵ درصدی هم مواجه کند.با این 
حال مرادی روز گذشــته به تمرین اســتقال رفت و کارش را شروع کرد. او در 
بدو ورود به محل تمرین آبی ها از اعضای کادرفنی استقال بابت اتفاقاتی که در 
ابتایش به ویروس کرونا رخ داده، عذرخواهی کرد. مرادی اعام کرد که عمدی 
در کار نبوده و خودش هم تصور نمی کرده که به ویروس کرونا مبتا شده باشد.

گفتنی اســت؛ مرادی حاا خودش را برای مســابقات آسیایی آماده می کند. او 
حدود ۱۵ روز از تمرینات اســتقال دور بوده و باید با تمرینات بیشــتر آمادگی 

قبلی خود را به دست بیاورد.

 گل محمدی محروم شد
یحیی گل محمدی به دلیل چهار کارته شدن امکان حضور در نشست خبری را 
نخواهد داشت. یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در بازی قبلی 
مقابل شهرخودرو به دلیل اعتراضی که به علی صفایی داشت، با کارت زرد داور 
مســابقه مواجه شد تا از نشست خبری و حضور در کنار زمین محروم شود.این 
چهارمیــن کارت زرد گل محمدی در فصل جاری بود و باتوجه به قوانین جدید، 
او یک بازی را از دســت می دهد و طبق اعام ســازمان لیگ حتی امکان حضور 
در کنفرانس مطبوعاتی را هم نخواهد داشــت و حمید مطهری باید پاسخگوی 

سواات خبرنگاران باشد.
تا پایان اگر سرمربی پرسپولیس سه کارت زرد دیگر هم بگیرد، یک بازی هم 
محروم خواهد شد. این در حالی است که در سال های قبلی، مربیان تنها با کارت 

قرمز یا محرومیت انضباطی، از حضور در کنار زمین محروم می شدند.
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پیامبر اکرم )ص( :

طوبی للِزّاهِدینَ فِي الدُنیا ، الرّاغِبینَ 
فِي اآخِرَةِ ، الذَینَ اتخََذوا أرضَ الّ 
بسِاطا ، وترُابهَا فِراشا ، وماءَها طیبا 

، وَاتخََذُوا الکِتابَ شِعارا ، وَالدُعاءَ لِّ 
دِثارا .

خوشا به حال آنان که از دنیا دل 
برکَنْده اند و به آخرت، دل بسته اند ؛ 
همانان که زمین خدا را فرشِ خود، 

خاکش را بستر، آبش را خوراکِ گوارا 
و قرآن را جامه زیرین، دعا به ]درگاه [
خدا را جامه رویین خویش ساخته اند.

اأمالي للطوسي : ص ۵32 ح 1162

 دار                           2۴1,3۰۰ 
یورو                          287,23۰ 
 پوند انگلیس             3۴۵,۴2۰
 درهم امارات               68,28۰   
 لیر ترکیه                     32,9۰۰
 سکه امامی           1۰7,6۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی          1۰۵,۴79,۰۰۰
 نیم سکه               66,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه                ۴2,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             2۴,۰۰۰,۰۰۰
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تعطیات نوروزی اینجوری تمدید شد!

فناوری
 توسعه ربات هایی برای اندازه گیری عائم حیاتی

محققان دانشگاه سایمون فریزر)SFU( کانادا دو ربات مختلف تولید کرده اند 
که می توانند پارامترهای مراقبت  بهداشتی بیماران از جمله الکتروکاردیوگرام، 

سطح اکسیژن، نرخ تنفس و دمای بدن را اندازه گیری کنند.
بــه نقل از مدگجت، یکــی از ربات ها از یک بازوی رباتیک که دارای چند 
الکترود در نوک انگشتان خود است و در صورت تماس با بیمار می تواند  موارد 
فوق را اندازه گیری کند، تشکیل شده است. ربات دوم نیز یک ربات انسان نما 

است که می تواند سطح اکسیژن را اندازه گیری کند.
محققان بــا این کار نقش مهمی در کاهش تعامل کادر درمان با بیماران 
مبتا به کووید-۱۹ ایفا کرده اند عاوه بر آن این ربات ها می توانند به راحتی 

آن اطاعاتی که پزشکان به آن نیاز دارند را در اختیارشان قرار دهند.
»وو سو کیم«)Woo Soo Kim( محقق این مطالعه در بیانیه مطبوعاتی گفت: 
در همه گیری اخیر نیاز به حداقل رساندن تعامل انسان به انسان)بین کارکنان 

بهداشت و درمان و بیماران( وجود دارد.
این دســتگاه ها با استفاده از ساختارهای چاپ سه بعدی اوریگامی ایجاد 
شده اند و تاکنون توانســته اند مجموعه ای گسترده از داده های فیزیولوژیکی 
اساســی داوطلبان را اندازه گیری کنند. در حال حاضر، این ربات ها در نحوه 
دســتیابی به اطاعات تا حد زیادی منفعل هستند، اما محققان گفته اند که 
ممکن است با استفاده از هوش مصنوعی دستگاه ها بتوانند با بیماران ارتباط نیز 
برقرار کرده و حتی ممکن است بتوانند تصمیماتی مانند تجویز دارو نیز بگیرند.

 بزرگترین بازمانده ابرنواختر رصد شد
محققان »دانشگاه کورتین« استرالیا در مطالعه اخیرشان بزرگترین بازمانده 
ابرنواختر را کشف کردند.  به نقل از تک اکسپلوریست، یک گروه بین المللی از 
 )eROSITA(»دانشمندان با استفاده از تلسکوپ اشعه ایکس قدرتمند »ای روزیتا
بزرگترین بازمانده ابرنواختری که تاکنون با اشعه ایکس شناسایی شده را کشف 

کردند. این بازمانده ابرنواختر »هوینگا«)Hoinga( نامیده می شود.
دانشمندان انتظار داشتند چندین ابرنواختر را طی سال های آینده کشف 
کنند و از اینکه خیلی زود توانستند یکی از آنها را کشف کنند بسیار هیجان 

زده شدند.
بازمانــده ابرنواختر هوینگا بســیار بزرگ اســت و فاصله زیادی از صفحه 
کهکشــانی دارد. با قطر حدود ۴.۴ درجه، ناحیه ای حدود ۹۰ برابر بزرگتر از 
اندازه ماه کامل را پوشــش می دهد. عاوه بر این، این بازمانده بسیار دورتر از 

صفحه کهکشانی قرار دارد که این موضوع بسیار غیرمعمول است.
دکتر »ناتاشــا هرلی واکر«)Natasha Hurley-Walker( متخصص فیزیک 
نجومی از دانشگاه کورتین با همکاری گروهی از محققان فیزیک فرازمینی و 

اخترفیزیک موسسه ماکس پانک این مطالعه را انجام دادند.
دکتر هرلی واکر گفت: تلسکوپ ای روزیتا، که روی ماهواره SRG)روسیه-

آلمان( قرار دارد، ۲۵ برابر حساس تر از نمونه قبلی خود یعنی روسات است، 
بنابراین ما انتظار این را داشتیم که طی سال های آینده بازمانده های ابرنواختر 
جدیدی را کشف کنیم و از اینکه خیلی زود توانستیم این کار را انجام دهیم، 
هیجان زده شدیم. عاوه بر این هوینگا بزرگترین بازمانده ابرنواختری است که 
از طریق اشعه ایکس کشف شده است و از نظر اندازه ظاهری حدود ۹۰ برابر 
بزرگتر از ماه کامل است. ما انتظار داریم که حدود ۱۲۰۰ بازمانده ابرنواختر در 
کهکشان ما وجود داشته باشد. با این حال تاکنون فقط ۳۰۰ مورد از آنها پیدا 
شده است. به طور معمول انتظار نمی رود که بازمانده ابرنواختر در عرض های 
کهکشانی باا پیدا شود، بنابراین این مناطق معمواً مورد بررسی قرار نمی گیرند 
و این به این معنی است که ممکن است تعداد بیشتری از این بازمانده ها در 

آنجا باشند که مورد بررسی قرار نگرفته اند و می بایست کشف شوند.

 مطالعه اپل نشان داد که جهان چقدر پر سر و صدا است
یک مطالعه روی سامت شنوایی از سوی محققان شرکت اپل نشان داده 
است که دنیای ما چقدر پر سر و صدا است و به سامت شنوایی مردم جهان 

آسیب می رساند.
به نقل از آی ای، اپل از برنامه)اپلیکیشن( تحقیقاتی خود برای انجام کارهای 
مفید در جوامع آمریکایی استفاده می کند. این شرکت به تازگی یک مطالعه 
شنیداری برای ارزیابی سامت شنوایی شهروندان در ایاات متحده و تشویق 

مردم برای مراقبت بهتر از شنوایی خود انجام داده است.
این مطالعه با همکاری دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه »میشیگان« در 
حال انجام است و داده های آن با سازمان بهداشت جهانی به اشتراک گذاشته 
می شــوند. »رن مینگوی« دستیار مدیرکل سازمان بهداشت جهانی گفت: از 
دست دادن شنوایی می تواند از بسیاری جهات بر شخص تأثیر بگذارد و هدف 
ما افزایش تمرکز بر اهمیت سامت شنوایی در بین تصمیم گیرندگان جامعه 

و جمعیت عمومی است.
وی افزود: ما مردم را تشویق می کنیم که اقدامات مناسبی را برای محافظت 

از شنوایی خود انجام دهند و از این توانایی به خوبی مراقبت کنند.
این مطالعه تاکنون نشان داده است که ۲۵ درصد از شرکت کنندگان در 
این مطالعه روزانه به طور متوسط   در معرض آن میزان از صدای محیط قرار 
 )WHO(می گیرند که بااتر از حد توصیه شده توسط سازمان بهداشت جهانی
است و تقریباً ۵۰ درصد از شرکت کنندگان هم اکنون در یک محل کار با سر 

و صدای بلند کار می کنند یا قباً در چنین محیطی کار کرده اند.
عاوه بر این، ۲۰ درصد از شــرکت کنندگان در مقایسه با استانداردهای 
WHO دچار کم شــنوایی شــده اند و ۱۰ درصد از آنها وقتی در معرض سر و 
صدا قرار می گیرند، دچار کم شــنوایی هستند. شاید ترسناک ترین یافته این 
مطالعه این باشد که ۲۵ درصد از شرکت کنندگان چند بار در هفته یا بیشتر، 
در گوش خود صدای زنگ می شنوند که می تواند نشانه آسیب شنوایی باشد.

»ریک نیتزل« دانشیار علوم بهداشت محیطی در دانشکده بهداشت عمومی 
دانشگاه »میشیگان« گفت: با گذشت یک سال از مطالعه شنوایی اپل، ما به 
بینش قابل توجهی در مورد مواجهه با سر و صدای روزمره و تأثیرات آن روی 
شنوایی شرکت کنندگان خود رسیده ایم. مقیاس این مطالعه بی سابقه است.

وی افزود: حتی در طول شیوع بیماری همه گیر کووید-۱۹ و در حالی که 
بسیاری از مردم در خانه هستند، ما همچنان شاهد هستیم که ۲۵ درصد از 
شرکت کنندگان ما در معرض صدای زیاد محیط قرار دارند. نتایج این مطالعه 
می تواند درک ما از مواجهه بالقوه مضر در معرض سر و صدا را بهبود بخشد 
و به شناســایی روش هایی کمک کند که افراد بتوانند به طور پیشــگیرانه از 

شنوایی خود محافظت کنند.

 
 تشخیص کرونا بوسیله دانگل تلفن هوشمند

محققان »دانشگاه رایس« یک دانگل میکروفلوئیدیکی تولید کرده اند که 
می تواند وجود کروناویروس سندرم حاد تنفسی ۲ را در یک قطره خون آزمایش 

کند و نتایج آن را پس از اتصال به تلفن همراه نشان دهد.
به نقل از مدگجت، این آزمایش در کمتر از یک ســاعت انجام می شود و 
با شناســایی پروتئین نوکلئوکپسید کروناویروس سندرم حاد تنفسی ۲ و با 
استفاده از نانودانه های مغناطیسی مملو از آنتی بادی کار می کند. محققان در 
آزمایشــات دریافتند دستگاه مذکور می تواند سطح بسیار کمی از پروتئین را 

تشخیص دهد و به عنوان یک ابزار تشخیصی حساس عمل کند.
مبارزه با کووید-۱۹ همچنان ادامه دارد و آزمایش یکی از ساح های معمول 
و کاربردی ما در جلوگیری از شیوع ویروس است. آزمایش واکنش زنجیره ای 
پلیمراز)PCR( همچنان بهترین آزمایش استاندارد برای تشخیص ابتای افراد 
به ویروس اســت اما زمان بر اســت و برای انجام آن به حضور متخصصان و 
تجهیزات آزمایشگاهی بسیار پیشــرفته نیاز است. آزمایشات سریعی که در 
کلینیک های پزشــکی، فرودگاه ها یا حتی داروخانه ها انجام می شــود نیز در 

جلوگیری از انتقال بسیار مفید هستند.
نکته جالب درباره دستگاه مذکور این است که می تواند پروتئین ویروسی را 
در یک قطره خون تشخیص دهد. دیگر افراد مجبور نیستند برای انجام آزمایش 
درد وارد شدن یک سواب بزرگ به بینی خود را تحمل کنند. از مزایای دیگر 

این دستگاه می توان به قابل حمل بودن آن اشاره کرد.
»پیتر لیل هــوج«)Peter Lillehoj( محقق این مطالعه گفت: نکته جالب 
درباره دســتگاه مذکور این است که به آزمایشگاه نیاز ندارد و افراد می توانند 

کل عملیات آزمایش را انجام دهند و کار با ابزار مذکور آسان است.
تراشه میکروفلوئیدیک حاوی نانودانه های مغناطیسی است که با آنتی بادی 
علیه پروتئین نوکلئوکپسید کروناویروس سندرم حاد تنفسی ۲ پر شده است. 
یک آهنربای خارجی نیز دانه ها را به سمت یک حسگر الکتروشیمیایی)که در 
پاسخ به پروتئین گرفته شده یک جریان تولید می کند(، می کشاند و سپس 
هنگامی که به تلفن هوشمند استاندارد متصل می شود دستگاه این داده ها را 
برای تفســیر آسان نتایج به یک برنامه می فرستد. این آزمایش سریع است و 
در کمتر از ۵۵ دقیقه نتیجه را نشان می دهد و می تواند به اندازه ۵۰ پیکوگرم 

پروتئین در هر میلی لیتر را تشخیص دهد.

 اصاح کوررنگی با لنزهای تماسی جدید
محققان امارات متحده عربی در مطالعه اخیرشان از توسعه لنزهای تماسی 
جدیدی که درون آنها نانوذرات طا تعبیه شــده است و توسط آنها می توان 

کوررنگی را اصاح کرد، خبر داده اند.
 به نقل از مدگجت، محققان لنزهای تماســی تولید کرده اند که می تواند 
به اصاح کوررنگی کمک کند. لنزهای مذکور حاوی نانو ذرات طا هســتند 
و در حالیکه به عنوان لنزهای اصاحی عمل می کنند به افزایش کنتراســت 

سبز-قرمز در کاربران نیز کمک می کنند.
ایــن ذرات به لنزها رنگی همانند رنگ گل رز می دهند که این امر باعث 
می شود کاربران در هنگام مشاهده جهان تجربه مثبت تری هم داشته باشند. 
کوررنگی رنگ ســبز و قرمز می تواند چالش های مختلفی از جمله مشکل در 
دانستن رنگ چراغ راهنمایی و زمان توقف در محل های عبور و مرور ایجاد کند. 
مدتهاست محققان در حال توسعه روش هایی برای بهبود کنتراست قرمز-سبز 

در افرادی که از چنین کوررنگی رنج می برند، هستند.
یکی از راه حل ها استفاده از عینک های دارای شیشه قرمز رنگ است. با این 
حال اســتفاده از چنین عینکی کمی برای افراد ناخوشایند است و همه افراد 
دوست ندارند از چنین عینکی استفاده کنند. برای حل این مسئله محققان در 
حال تولید لنزهای تماسی هستند که می توانند به حل مشکل آنها کمک کند. 
در این مطالعه محققان ابتدا لنزهایی را که به رنگ صورتی رنگ شده بودند 
آزمایش کردند اما متوجه شدند که آنها ناپایدار و به طور بالقوه ناامن هستند. 
محققان سپس به نانوکامپوزیت های طا روی آوردند. محققان نانوذرات طا 
را با یک هیدروژل مخلوط کرده و از آنها برای ســاخت لنزها استفاده کردند. 
ساختار صورتی رنگ، نور فیلتر شده بین ۵۲۰-۵۸۰ نانومتر را ایجاد می کند 

و سبب می شود طول موج های نور قرمز و سبز با هم برخورد کنند.
محققان اثربخشی و ایمنی لنزهای مذکور را آزمایش کرده اند. آنها دریافتند 
که لنزهای اصاح شــده در شــرایط آزمایشگاهی سمی نیســتند و دارای 
خصوصیات نگهداری آب مشابه لنزهای تجاری هستند که این موضوع نشان 

می دهد برای استفاده بی خطر هستند.
آنها سپس لنزهای اصاح شده با نانوذرات طا را با دو نوع عینک رنگی که 
برای افرادی دارای کوررنگی ساخته شده، مقایسه کردند و دریافتند که لنزها 
در مسدود کردن طول موج های خاص نسبت به عینک ها عملکرد بهتری دارند.

گام بعدی محققان انجام آزمایش های انســانی اســت تا دریابند آیا لنزها 
راحت هســتند و می توانند با موفقیت به کنتراست سبز-قرمز در افرادی که 

کوررنگی دارند کمک کنند یا خیر.

 ایان ماسک یک شبکه اجتماعی برای تسا راه اندازی کرد
شرکت خودروسازی تسا در وب سایت خود اقدام به راه اندازی یک بستر 
اجتماعی جدید کرده اســت که به این شرکت، مشتریانش و عاقه مندان به 

خرید خودروهای تسا امکان می دهد به خوبی با یکدیگر در تعامل باشند.
به نقل از آی ای، شرکت خودروسازی »تسا« به تازگی یک بستر اجتماعی 
جدید را در وبســایت خود راه اندازی کرده اســت که به صاحبان و طرفداران 
این برند امکان می دهد از طرف تســا و برای حرکت به سوی انرژی پاک تر، 

اقدامات ازم را انجام دهند.
بستر جدید این خودروساز کاماً الکتریکی که »بستر تعامل تسا« نامیده 
شده است، در حال حاضر شامل اطاعاتی در مورد چگونگی حمایت ساکنان 
نبراســکا از تاش شرکت برای ارائه خدمات و فروش مستقیم در این ایالت، 
عاوه بر جمع آوری کمک برای مردم تگزاس در پی طوفان اســتخوان سوز 

و کمبود انرژی است.
در این میکروســایت جدید »تسا« آمده است: »بستر تعامل تسا« بستر 
جدیدی برای تیم سیاســت گذاری عمومی تسا و باشگاه های مالکان تسا 
اســت. هدف آن ایجاد یک پایگاه خانگی دیجیتــال برای همه کارهای ما و 
ایجاد سهولت برای اعضای جامعه تسا برای یادگیری آنچه ما در سر داریم، 

انجام اقدامات معنی دار و روی کار ماندن است.

فناوری جدید درمان هدفمند تومورها با ربات های تزریقی کوچک می تواند 
به مرور زمان برای مقابله با بیماری های عصبی و شرایط حاد سازگار شود.

به نقل از آی ای، استارتاپی موسوم به »بایونات لبز«)Bionaut Labs( مستقر 
در لس آنجلس آمریکا پس از ۴ سال کار مخفیانه اکنون به جهانیان نشان داده 
است که در حال کار بر روی دستگاه های کوچک قابل کنترل از راه دور است 
که می توانند درون بدن انسان برای ارائه دوزهای هدف دارویی حرکت کنند.

این شــرکت در یک بیانیه مطبوعاتی گفت که ربات ها یا ماشــین های آن 
موســوم به »بایوناتس«)Bionauts( برای ایجــاد انقابی در درمان اختاات 

سیستم عصبی مرکزی)CNS( با درمان دقیق طراحی شده اند.
این ربات ها کوچکتر از یک میلی متر هستند و با چند قطعه متحرک، برای 
سفر به تومورهایی که به سختی قابل دسترسی هستند، طراحی شده اند و امکان 

درمان هدفمند انواع سرطان و سایر بیماری ها را فراهم می کنند.
»مایکل شیگلماچر« بنیان گذار و مدیر این استارتاپ اخیراً در یک مصاحبه 

گفت: هنگامی که ۱۰ تا ۲۰ سال پیش یک انقاب در جراحی رباتیک رخ داد، 
کل ایــن مفهوم بر روی بازوهای رباتیک پیچیده و چند مفصلی متمرکز بود. 
همینطور که به تکامل این صنعت نگاه می کنید، این صنعت از یک بازو به سمت 
دو بازو و ســپس به پنج بازو رفته است و شرکت ها به دنبال بازوهای رباتیک 
بیشتر با درجه آزادی بیشتر هستند. وی می گوید که شرکت او رویکرد متفاوتی 
را دنبال می کند و توضیح داد: ما می گوییم به یک رویکرد دیگر روی بیاورید، 
جایی که هیچ بازوی رباتیکی وجود ندارد و به همان اندازه که می خواهید تنها 

با کنترل و هدایت یک ربات بسیار کوچک آزادی خواهید داشت.
ربات هــای »بایونات« تا حدی شــبیه به یک پیچ کوچک هســتند که از 
طریق حرکت چرخشــی درون بدن حرکت می کنند. محققان برای دستیابی 
به این حرکت از میدان های مغناطیســی تولید شــده در خارج از بدن بیمار 

استفاده می کنند.
»شــیگلماچر« می گوید: تهاجم ربات های کوچک ما بسیار کمتر از مته و 
سوزن های جراحی است. تمرکز اصلی این شرکت بر روی توسعه درمانی برای 
گلیومای ساقه مغز اســت که به طور معمول در سنین جوانی تشخیص داده 
می شود و درمان آن بسیار دشوار است، زیرا به قسمت حیاتی مغز که وظیفه 

تنظیم ضربان قلب و تنفس را دارد، حمله می کند.
»این شرکت امیدوار است که ربات های آن بتواند درون مایع مغزی-نخاعی 
حرکت کند و در آنجا مکانیزمی را که مستقیماً شیمی درمانی را ارائه می دهد، 
ممکن کند. بیمــاران با بهره گیری از چنین درمان هدفمندی عوارض جانبی 
کمتری را از داروها متحمل می شوند که به شکل تزریقی به بافت انسان آسیب 
می رسانند. »شیگلماچر« گفت: به دلیل آناتومی ساقه مغز، شما نمی توانید به 
گونه ای که آسیب قابل توجهی وارد نشود، به وسط ساقه مغز بیمار برسید. اما 

با این روش می توان غلظت های بااتری از دارو را به آن نقطه رساند.

درمان هدفمند تومور با ربات های تزریقی کوچک

شفق قطبی چندین هزار کیلومتر بااتر از سطح زمین تشکیل می شود

آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشــرفته دفاعــی آمریکا)DARPA( در حال 
بررســی فنی امکان ساخت جت پک های نظامی و ســایر پلتفرم های پرواز 
شخصی است تا شاید نیروهای ویژه ایاات متحده بتوانند از آن استفاده کنند.

 بــه نقل از فایت گلوبــال، این آژانس از محققــان در این زمینه کمک 
می گیرد تا در درک بهتر این »سیســتم حمل و نقل هوایی شخصی« به این 
آژانــس کمک کنند. این موضوع در تاریــخ دوم مارس به صورت آناین در 

مرکز تحقیقات نوآوری مشــاغل کوچک و فرصت انتقال فناوری اعام شد.
تاکنون جت پک ها بخشــی از فیلم های تخیلی بودند اما اخیرا نظامیان به 
آن عاقه نشــان داده اند. در ســال ۲۰۲۰ نیروی دریایی سلطنتی انگلستان 
نشــان داد که چندین خدمه به ســرعت به وسیله ی جت پک های ساخته ی 
شــرکت »Gravity Industries« سوار بر قایق شدند. گزارش شده که  ستاد 
فرماندهی عملیــات ویژه ایاات متحده آمریکا نیز توافق نامه ای با شــرکت 

»JetPack Aviation« در سال ۲۰۱6 امضا کرده است.
جت پک »JB-۱۱« این شرکت توسط aa موتور جت کوچک کار می کند 
و حداکثر ســرعت آن ۲۰۰ کیلومتر بر ساعت است و برای مدت ۱۰ دقیقه 

کار می کند.
»دارپا« می گوید: چنین سیســتمی می تواند به طراحی جدید و یا بهبود 
سیســتم های موجود کمک کند. برخی از ایــن فناوری های مورد توجه این 
آژانس شــامل جت پک ها، گایدرهای موتور دار، لباس پرواز)وینگســوت( و 
چتر پارافویل موتوردار اســت. این »سیســتم حمل و نقل هوایی شخصی« 
می تواند انرژی خود را از فناوری پیشــرانه ی الکتریکی،ســلول های سوختی 

هیدروژنی و یا ســوخت های سنگین سنتی تامین کند.
آژانــس تحقیقاتی می گویــد: این پلتفرم هــا می توانند در بســیاری از 
ماموریت های نظامی مورد اســتفاده قــرار گیرند تا ماموریت هایی مقرون به 
صرفه، ســودمند و سریع انجام شود. از این سیستم ها می توان برای نفوذ به 
خاک دشــمن از طریق راه های هوایی و یا حرکت بهتر در زمین بدون نیاز 
به اســتفاده از هواپیماهایی که نیاز به فرود و برخواستن عمودی دارند مثل 
بالگردها و یا »بل بوئینگ وی-۲۲ آسپری«)CV-۲۲( استفاده کرد. همچنین 
این سیســتم ها می توانند یک بار مصرف یا چندبار مصرف باشند در صورتی 

که ســاده ترین شکل بسته بندی و نقل و انتقال را داشته باشد.
برخــاف برنامه ی شــرکت »AFWERX »که هواپیماهــای برقی کوچک 

می سازد »دارپا« می خواهد سیستم هایی بسازد که قابل حمل توسط تنها یک 
شخص باشند و درون مخزنی حمل شوند. این آژانس می گوید: این سیستم 
می توانــد فرد را تا حداقل  پنج کیلومتر در ارتفاع متوســط تا پایین جابجا 
کند. این سیســتم ها باید به گونه ای طراحی شوند که سرهم کردن آن ها در 

کمتر از ۱۰ دقیقه انجام شــود و نیاز به ابزار خاصی نباشد.
این سیستم باید بتواند بدون کمک شرایط محیطی مثل باد به سمت باا 
حرکت کند. همچنین دارپا می خواهد که آن ها صدایی کم داشــته باشند و 
اشعه مادون قرمز منتشر نکنند. کار با این سیستم باید راحت باشد تا فردی 

که دانشــی از آن ندارد با آموزشی ساده بتواند با آن پرواز کند.
دارپــا و مرکز تحقیقات نــوآوری ۲ مرحله برای آن در نظــر گرفته اند: 
مرحله ی اول مطالعه ی امکان پذیر بودن آن و چگونگی آن اســت و مرحله 
دوم بــر روی تکمیل این فناوری با انجام بررســی و آزمایش تمرکز خواهد 
داشــت. آژانس طرح های پیشنهادی تا ۲۲۵ هزار دار را برای مرحله ی اول 
با مدت 6 ماه می پذیرد و برای مرحله ی دوم نیز تا ۱.۵ میلیون دار به مدت 

دو سال صرف خواهد کرد.
این آژانس می گوید: این فناوری می تواند کاربردی دوگانه داشته باشد در 
بخش خصوصی، بازار بزرگی برای آن وجود خواهد داشت و نیروهای خدمات 
اضطراری از جمله پلیــس، نیروی امداد و نجات و آمبوانس ها می توانند از 
آن اســتفاده کنند همچنین می توان از این دستگاه استفاده های غیرضروری 

کرد مانند جابجایی شــهری و یا برای تفریح و سرگرمی.

ارتش آمریکا در حال بررسی استفاده از جت پک برای سربازان آمریکایی

شــفق قطبی نور طبیعی اســت که در شب قابل مشاهده است. این پدیده 
زیبا در نورهای به رنگ آبی، قرمز، زرد، ســبز و نارنجی ظاهر می شــود که به 
آرامی جابجا می شوند و مانند پرده هایی که به دلیل وزش باد به آرامی حرکت 

می کنند، تغییر شکل می دهند.
 به نقل از تک اکسپلوریست، اگرچه شفق قطبی در شب بهتر دیده می شود 
اما توســط خورشــید ایجاد می شــود. وقتی ذرات باردار خورشید به اتم ها و 
مولکول های موجود در جو زمین برخورد می کنند، این اتم ها را تحریک کرده 

و باعث روشن شدن آنها می شوند.
بنابر گزارش ها پتانسیل الکتریکی شتاب دهنده الکترون های تولید کننده 

شفق قطبی در باای یونوسفر و در چند ارتفاع هزار کیلومتری قرار دارد.
در مطالعه اخیر دانشــمندان دانشگاه ناگویا ژاپن و دیگر محققان از تایوان 
و ایاات متحده دریافتند که ماده مهم برای تشکیل شفق قطبی، در ارتفاعی 

بسیار بااتر از آنچه پیشتر تصور می شد ایجاد می شود. نمایش نور خیره کننده 
در آســمان قطب شب به یک شتاب دهنده الکتریکی نیاز دارد تا ذرات باردار 
را از طریق جو به پایین هدایت کند. »شون ایماجو«)Shun Imajo( از موسسه 
تحقیقات زیســت محیطی و زمین-فضا دانشــگاه ناگویا و نویسنده ارشد این 
مطالعه گفت: بیشتر الکترون های مگنتوسفر به بخشی از جو باایی موسوم به 

یونوسفر نمی رسند زیرا میدان مغناطیسی زمین آنها را دفع می کند.
تاکنون دانشــمندان تصور می کردند که شــتاب الکترون در ارتفاعات بین 
هزار تا ۲۰ هزار کیلومتری بااتر از سطح زمین رخ می دهد اما در این مطالعه 
جدید نشــان داده شد که منطقه شتاب تا بیشتر از ۳۰هزار کیلومتر بااتر از 

سطح زمین گسترش می یابد.
ایماجو افزود: مطالعه ما نشــان می دهد میدان الکتریکی که سرعت ذرات 
شــفق قطبی را تســریع می کند، می تواند در هر ارتفاعی در امتداد یک خط 
میدان مغناطیسی وجود داشته باشد و محدود به منطقه انتقال بین یونوسفر 
و مگنتوسفر در چند هزار کیلومتر نیست. این نشان می دهد که مکانیسم های 

مغناطیسی ناشناخته نقش مهمی ایفا می کنند.
در این مطالعه، دانشمندان داده های دستگاه های ثبت تصویر زمینی موجود 
 »Arase« در ایاات متحده و کانادا و ردیاب الکترون در ماهواره علمی ژاپنی
را تجزیه و تحلیل کردند. با اســتفاده از داده ها، دانشمندان توانستند حرکات 
بــاا و پاییــن الکترون و پروتون را تعیین کنند. آنهــا همچنین دریافتند که 
منطقه شتاب الکترون ها از باای ماهواره شروع و در زیر آن گسترش می یابد.

ایماجــو در انتها گفت: درک اینکه چگونه این میدان الکتریکی تشــکیل 
می شــود، درک ما از انتشار شفق قطبی و انتقال الکترون در زمین و سیارات 

دیگر از جمله مشتری و زحل را افزایش می دهد.


